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ko ti obrnejo ledja princese v ogledalih 
in se čas sleče do slovesa od mladosti, 
ko te princi dokončno osvojijo 
in te ugrabijo v dolgočasno gotovost, 
ko te obkrožijo z množino glasov 
in te on in te ona in te jaz
— daj, začni spet s preprostimi rečmi; 
zatakni šminko v gumbnico brezbrižno, 
razpri svoj korak spet v zanko
in brcni od sebe odkrušek večera, 
ki rdi med opeko med znanimi obrazi, 
stisni v žepu klobčič skotrljan z zvezd 
za sprehod skozi neprebrano mesto in nespečnost, 
daj, zaradi
zlizanih let, izgubljenih srečanj in ljubezni, 
ki se poslavljajo tako vsakdanje z zadnjimi avtobusi, 
kjer se ulice stezajo kot prsti iz naselij spomina, 
na levi nori od iskanj, na desni nori od strahu, 
da bi ne znoreli,
čudni prsti v rokavicah iz usahlih razodetij. . .  
daj,
kjer je »igranje in petje prepovedano«, 
kjer je »zaprto zaradi zaključene družbe«, 
kjer je vse »rezervirano« in »zasedeno«, 
kjer je »dovoljeno samo za organe«, 
kjer je levo »tišina«, kjer je desno »ne kadi«, 
ne naslanjaj glave na zid, 
daj,
ko načneš vino z otroškim kramljanjem,
s poino luno v ustih,
vlažno, z jezikom, z občutkom za ritem,
daj, ker bi rada, ker si želiš,
ker hrepeniš, ker hočeš,
ker moraš, ker znaš. . .
ti si točka prešitja
med pastmi, ki utripajo zeleno,
iz tebe padajo ljubimci še vreli
od predirnih izvabljanj, na tvojem hrbtu
prisegajo svoje resnice,
k tebi se spuščajo poslušat,
kako iz dna zmeraj nekaj žalostno grgra. . .
daj zdaj, v mladem sončnem jutru,
ko maškare še spijo
in jim z lic medlijo nadihi izpitih noči,
daj,
ne odlašaj, ne oklevaj,
ne maraj za sikanje sojenic iz svitkov strahov, 
ne maraj za soglasja svojcev in sosedov, 
ne čakaj predolgo, ne pomišljaj preveč, 
daj nežno, nalašč, nesramno, naglas, 
daj, tako da nikoli nikjer nihče ne izve
— to je tvoje mesto,
to je tvojih pet minut za kavo,
otroci hodijo v šolo skozi park,
nov dan je in začenja se nemirno obdobje
in glej;
že nekdo priseda, 
nekaj 
govori. . .  
daj,
Mariborčanka,
d a j . . .

Bojan Sedmak

je mraz, policaj z lisicami za pasom, spravil svet v red: je ogenj 
ujet v peč, so državljani izolirani v toploto kuhinj, je led 
vzvalovan kot ribnik, preden je zamrznil, so poslopja levo, desno, 
v boljševiško mrkem dialogu postrojena. a nič ne pomaga, pomlad

pride v marlbor iznenada, s prvim jutranjim vlakom, in že: v dnevni 
sobi trava namesto tapisona, v rušah janko giazer piše pesem 
o pomladnem vetru, na semaforju pred merkurjem žinga kos. in že: 
do včeraj siva greda, črno prekopana, čez travnik traktor vleče

gumo In ravna krtine, na pobreški nigradovi delavci, brez kladiva 
In srpa, brez transparentov in parol, brez levih, levih, levih 
maršev, mimo barvajo talno prometno signalizacijo, adijo kompartija! 
adijo Vladimir vladimirovič majakovski — komunizem kot hrepenenje!

Andrej Brvar, april 1990



TO
NE

 
ST

O
JK

O
Staršem v ponos, sebi v prid, 

družbi v korist in državi v veselje 
sem lani prijavil obrt. Želel sem v 
miru presnemavati filme in jih po
sojati, za redne odjemalce pa bi 
se tudi po vzorcu ostalih videotek 
pod pultom našla kakšna kaseta 
z bolj, bom rekel, šlampasto vse
bino, ampak so pa scene (kavč, 
fotelj, stopnice, miza, avto, štala) 
take, da ti sapo vzame, požirav- 
kam mečev pa verjetno tudi.

Kako daleč sem vse skupaj na
redil in zakaj ne še več, ne bom 
povedal, ker bo potem tisti, ki ga 
bom zdaj enkrat v temi počakal in 
ga s plojnko od zadaj po glavi za
količil, takoj vedel, da sem to jaz.

V glavnem, obrt sem takoj po 
novem letu odjavil in doma pridno 
čakal (neinformiran) položnice, da 
se rešim vseh dajatev in posta
nem normalen. Teden, dva7 nič. 
Stopim na davčno in razložim, da 
bi rad vse poravnal, toda ne gre, 
ker odjava k njim še ni prišla. Pa 
saj imam svojo zraven, pravim, no 
pokaži, aha, pa res, pridi čez te
den — bomo vse zračunali, boš 
plačal, pa mir. Super, si mislim, in 
vsem, ki jih srečam, povem, kako 
se na davčni hitro in pametno vse 
zmeniš in vse okrog šuntam v pri- 
vat sektor.

Čez nekaj dni pozvoni nad vrati 
in skozi previdnik vidim neznan
ca. Za knjige prodajat se mi ni 
zdel ravno ta pravi, ko pa je rekel, 
da je rubežnik z davčne, sem še 
enkrat videl, da obleka skrije člo
veka.

Rubežnik v kuhinjo, jaz pa za 
njim, da nič ni moje, nič nimam in 
sem žrtev neusmiljenih hodnikov 
birokracije. Ker je to verjetno 
vsak drugi, če že ne vsak prvi in 
to poslušaš stokrat na dan do 
penzije, dobiš koža kot gnu in 
odpornost kot mungo. Formular 
je formular in služba je služba. 
Imate kaj za zarubit? Ne, nič. 
Imate avto? Ne. Hišo? Ne. Hišo z

NAVODILA
Navodila vodstva tekstilne 

stavke v Kranju 1936. leta, ki 
jih je prinesel Edo Karner v 
Maribor, kjer so bila organiza
cijska osnova za organizacijo 
tekstilne stavke.

1. Delavstvo ustavi stroje 
ali delo, pri katerem je zapo
sleno ter ostane na prostoru 
kjer je delalo, dokler ga nihče 
ne pokliče drugam.

2. Skupina delavcev zase
de mašinhaus ali električne 
motorje ter odklopi tok če te
ga niso naredili strojniki ali pri 
tem delu zaposleni ljudje.

MARIBOR

OBRAČA STRAN

TUDI NOVINARJE FARBAJO, 
MAR NE?

SMRT ALI OBRT
vrtom, posestvo? Nič, vam pra
vim, nimam za zarubit. S čim pa 
se preživljate? Z muziko. Potem 
pa bomo kar instrumente napisa
li. Pametno, si mislim, že itak si 
brez denarja in se prijavljaš na 
Zavodu za podporo, da pa si sam 
ne bi malo opomogel, pa ti vza
mejo še kramp; s katerim delaš.

Razburjen odhitim na davčno 
in sem tam kot kugla v fliperju. 
Od vrat do vrat, od inšpektorja do 
referenta, iz nadstropja v nad
stropje sem prepričeval, da ni
sem kriminalec in da bi rad takoj 
plačal kot že mesec dni prej in bi 
rad vedel, zaradi čigave malomar
nosti me hodijo strašit in žigosat 
pred sosedi. Takrat mi zaračuna
jo vse prispevke, na blagajni pla
čam in s potrdilom odhitim na So
cialno penzijo seštevat. Včasih so 
tam delali od osmih do dvanaj

stih, sedaj od desetih do enajstih, 
šušlja pa se, da bodo delali po 
novem od desetih do pol enaj
stih, vmes bo pa pol ure malica. 
Pet do dvanajstih prihitim in vese
lo pozdravim prašno gospo, naj 
mi zračuna delovno dobo, ker si 
grem zrihtat podporo. Rade volje, 
ampak rabite potrdilo o plačanih 
davkih. Ravnokar sem plačal, tu
kaj je. Ne, ni. Kako da ne? Rabite 
potrdilo o plačanih davkih serije 
B in ne A. Samo častitljiva starost 
in moja dobra vzgoja sta rešila 
Maribor še pred enim masakrom, 
ker so moje varovalke v trenutku 
ležale skurjene na parketu.

Ura je bila dvanajst in to je na 
podobnih uradih isto, kot če je tri 
zjutraj. Tako sem se z zdajsepa- 
lahkosamoševritvgriznjenim ob
čutkom spravil domov čakat ju
trišnjega dne in novih papirnatih 
bojev.

S potrdilom iz prave serije je 
Socialna ostala za mano in odprla 
se je nova fronta: Zavod za zapo
slovanje. Ker sem imel več kot 
šest mesecev neprekinjeno delo
vno razmerje, mi pripada podpo
ra, če zaprosiš zanjo v roku tride
setih dni po prijavi obrti. In kako 
naj zdaj dokažem na Zavodu (mi
nilo je tri mesece), da nisem kriv 
jaz, ampak davčna. Prijazne be
sede referentov za zaposlovanje 
me pomirijo in pravijo, da naj 
grem na davčno po potrdilo, da 
so oni bolj krivi kot jaz, ker se ni
sem v doglednem času prijavil na 
Zavodu. Predstavljajte si obraz 
davčnega uslužbenca, ko sem 
mu povedal, kaj mora napisati.

Z davčno samokritiko spet od
hitim na Zavod: evo me, zdaj pa 
menda imam vse. Boš hudiča. Za 
socialno podporo moraš prinesti 
(spet z davčne) še potrdilo, da ni
maš zemlje, 100 hektarov gozda, 
vikend . . .  Gospa, celo življenje 
sem že v bloku in nimam nič, 
kmalu me bo vzel hudič. Verja
mem, ampak listek mora biti pri
ložen. Spet nazaj na davčni pult. 
Dober dan, rabim potrdilo, da ni
mam zemlje. Pa je res nimate? 
Ne, nimam. Dobro, reče in mi da 
listek na recimo lepe oči, neme- 
neč se za računalniško preverja
nje, ampak s prefinjenim občut
kom za lažnicve in resnicoljube.

Končno urejeno. Sedaj z majh
nim čirom na želodcu čakam za
služeno podporo. Kilometrina, ki 
sem si jo nabral z odbijanjem po 
hodnikih, preračunana na vojaški 
korak (7 km na uro), je enaka do
bremu skračenju z nagradnim za 
kri.

Še majhen nasvet za mlade 
davčne zavezance:

NIKOLI NE ODPIRAJ NEZNAN
CEM PRED DESETO, SAJ EN 
RUBEŽNIK ŠE NE PRINESE 
PODPORE.

zdravila vzel 
nino di kongo

3. Skupina ljudi gre in za
sede pisarne ter vzame vse 
ključe od tovarniških vrat in 
vseh poslopij dotične tovar
ne.

4. Najodločnejše ljudi je 
poslati kot stražo pri vseh 
vhodih in ne pustiti nikogar 
noter ne ven. Vstop v tovarno 
dovoli samo stavkovni odbor.

5. Če kakšen oddelek ni 
zaustavil strojev ali dela gre 
za to določeni tja in ga ustavi. 
Podkupljene štrajkbreharje je 
treba osramotiti.

6. Uradniki naj takoj zapu
stijo pisarne, telefone prevza

mejo določeni delavci in jih 
čuvajo. Uradniki ne smejo ni
česar nesti iz tovarne.

7. V Tovarni se ne dovoli 
ničesar delati nikomur.

8. Vsaka tovarna si takoj 
ko je go ren je  odprav ljeno iz
voli stavkovni odbor, ki naj 
šteje v večjih tovarnah 20 lju
di, v manjših 10 ljudi. Ta od
bor ima tele odseke: Za pre
hrano, za stražo, za obvestila 
in nadzorstvo nad tovarno ter 
red in mir.

9. Vsaka tovarna določi 1 
do 3 ljudi v glavni stavkovni 
odbor za celi Maribor. Prvi

sestanek tega odbora je isti 
večer ko stavka prične ob 8. 
uri na organizaciji v Delavski 
zbornici.

10. V obratu se skliče če je 
vse drugo končano zborova
nje kje se ljudem pove tole: 
Borimo se za boljše plače za
to naj delavci bodo vztrajni 
mirni in naj se pokoravajo 
štrajkovnemu odboru. S tem 
bomo prisilili tovarnarje da 
podpišejo takoj kolektivno 
pogodbo kar delavstvo zahte
va. Zvedeli smo da delamo ti
sto blago ki so ga prej delali v 
Kranju, ker je tam štrajk so 
poslali naročila v Maribor in 
smo mi, če bi delali, štrajk- 
breherji in delamo v svojo 
škodo.

11. Ker smo si svesti svoje 
moči in zmage bodimo veseli 
za časa štrajka ter naj delav
ci, ki imajo doma inštrumen
te, dobijo iste v tovarno ter 
naj igrajo in pojejo ter delajo 
primerne šale, da nam ne bo 
nič manjkalo bo poskrbel gla
vni stavkovni odbor.

12. Za prvo silo se preskr
bi hrana takole: Nekaj delav
cev ki imajo kolesa, se pelje v 
delavske okraje in vasi, da 
povejo ljudem, da štrajkajo 
vsi tekstilci v Sloveniji, tudi v 
Mariboru in naj prinesejo do
mači potrebno hrano za svoje 
in po mogočnosti kaj več, da 
dobijo še tisti, ki nimajo niko
gar doma da jim kaj prineso.

13. Takoj se bodo organi
zirale skupne kuhinje, ki bodo 
drugi dan že poslovale, kuha
le za vse potrebne. Večerjo je 
prinesti od 7 do 8 ure zvečer. 
Domači naj prinesejo tudi po
krivala za spanje za ponoči. 
Spali bodo delavci v tistih od
delkih kjer so delali, ločeno 
ženske in moški. Tovarniške
ga blaga se ne sme vzeti ali 
uporabljati za noben slučaj. 
Vzeti se sme vreče, odpadke 
in papir. Vse drugo je prepo
vedano uporabljati za spanje. 
Za red in disciplino skrbi za to 
določena straža.

14. Straže se menjajo vsa
ke 4 ure. Ponoči stražijo mo
ški, podnevi ženske. Straža 
se drži strogo navodil stav
kovnega odbora. Straže so 
na vseh vhodih v tovarne. 
Straža (patrulja) okrog tovar-

V času pred veliko nočjo je  tudi 
na Slovenskem običaj, da raja 
farba jajca in potem pofarbana 
jajca ati pirhe poklanja svojim 
bližnjim in dragim osebam. Tudi 
ljudje smo hvaležen objekt za far- 
banje. S to razliko, da se pustimo 
far bati in da seveda tudi sami far- 
bamo druge ljudi kar skozi vse le
to. Novinarji spadamo (po krivici) 
v kategorijo ljudi, za katere še 
posebej velja, da jim  ne gre vse
ga objavljenega verjeti (kot tudi 
politikom in ribičem ne). In ven
dar je  novinar največkrat le po
srednik (tudi komentator) infor
macije med virom in sprejemkom. 
Če izvzamemo možnost, k i sicer 
obstaja, namreč, da je  novinar 
istočasno tudi vir informacije ati 
da dejansko namerno manipulira 
z informacijo tako da jo  potvarja, 
potem pravzaprav vir informacije 
-farba« ljudi, novinar pa je  le čo
pič v njegovih rokah. Ugovor, češ 
da mora novinar resničnost infor
macije preveriti, je  šepav, saj je  
največkrat to nemogoče storiti. 
Novinarju tako ostane, da objavi 
nepreverjene informacije ali ne 
objavi ničesar. V še posebej ne
rodni situaciji pa je  novinar takrat, 
ko mu vir preprosto ne da žeijene 
informacije oziroma mu jo  prikri
je. Ob tem pa pospremi novinarja 
do vrat s trditvijo, da to, kar vidi
mo, sploh n i resnično in da vsi le 
množično haluciniramo. Ravno 
slednje se je  pripetilo avtorju te
ga zapisa.

V uredništvu je  tekel pogovor o 
vsebini naslednje številke časopi
sa, padale so pobude in ideje, 
skratka, rojevata se je  zasnova 
pričujoče številke. Ena izmed idej 
je  bita, da b i popestrili časopis s 
seznamom najvišjih mariborskih 
pokojnin in seznamom koristni
kov stanovanj iz naslova Sklada 
za kadre. Nič posebnega in tudi 
ne pretirano originalnega, saj so 
podobne »top liste« v tem medij
skem prostoru zelo popularne. 
Naloge so bile razdeljene in p ri
četa se je  telefoniada. Najprej po 
kličem Skupnost pokojninske
ga in invalidskega zavarova
nja (Spiz) v Mariboru. Izvem, da 
mi bo z  željenimi podatki vedet 
postreči gospod Kranjc. Medtem 
ko me vežejo z njegovo pisarno, 
se zveza prekine. Pri ponovnem 
klicu dobim zvezo s pisarno go:  
spoda Kranjca, a njega ni, izvem 
oa tudi, da podatki, k i me zanima
lo, sploh niso v njegovem »resor
ju«, ampak da te podatke lahko 
dobim pri gospe Marti Plevčak. 
Pri prevezovanju iz ene pisarne v 
drugo sem ponovno ostal brez 
telefonske zveze s Spizom. V 
tretje gre rado in to drži. V krat
kem razgovoru z  gospo Plevčak 
sem izvedet, da b i željene podat
ke res lahko dobil p r i njej, toda 
moram razumeti, da ona ni kom
petentna dajati takih podatkov in 
mi zato ne more pomagati. Sveto
vala m i je, naj poskusim dobiti 
podatke od direktorja, gospoda 
Rada Krničnika. Kontaktiranje z

njim je  bito spet težje, šele po 
dveh dneh vztrajnega telefonira
nja sem ga uspet dobiti k  telefo
nu. A me je  zato takrat obložil s 
toliko več podatki. Povedat je, da 
je v Mariboru samo ena izjemna 
pokojnina, k i jo  prejema nek 
umetnik, da pa sicer v Mariboru 
sploh ni visokih pokojnin, da so 
te, k i so, tako določene z  zako
nom, k i b i se naj letos zagotovo 
spremenil in da imajo v arhivu p ri
bližno 40.000 imen, da b i bilo 
iskanje po arhivu preveč zamud
no, on pa nima časa in m i tudi si
cer ne more pomagati, da pa naj 
pokličem Nado Ravter, novinarko 
7 D, k i je  že tudi bita p r i njem, ali 
pa na Izvršni svet Skupščine  
Slovenije. Pogovor z  direktor
jem Spiza mi je  vzet vso voljo.

Naslednji dan sem zato sklenil 
nadaljevati s Staninveatom, 
kjer naj b i dobil spisek uporabni
kov stanovanj iz Sklada za kadre. 
Tokrat sem se odločil, da bom šel 
osebno do vira informacij, v Sta- 
ninvest. Telefonom po izkušnji s 
Spizom ne zaupam več niti ma
lo. Z  gospodom Albinom Plojem 
sem bit dogovorjen te dan pred  
dnevom oddaje tekstov, ob 
osmih zjutraj. Kot pravi aristokrat 
me je  pustit malo čakati, čeprav 
tudi sam zjutraj le stežka vsta
jam. Kakorkoli že, do sestanka je  
prišlo in pogovor se je  pričet. Ra
zložil sem mu, kaj pripravljamo in 
kakšne podatke b i potreboval. 
Sledil je  njegov vljuden poduk, 
sem zelo pomanjkljivo informiran, 
ker sploh ne obstaja nikakršen 
sklad stanovanj za kadre. Po
drobno mi je  razložil, kdo vse v 
Mariboru upravlja s stanovanji in 
s kolikimi, ter kako upravlja 
Staninvest svojih 25.000 stano
vanjskih enot. Poudarit je, da si
cer včasih res dobijo zahtevo, naj 
pustijo nekaj stanovanj nepode- 
tjen ih za potrebe kadrov, ampak 
Staninvest o tem, komu gredo ta 
stanovanja, ne odloča in tudi si
cer s i ne delajo rdečih križcev ob 
stanovalcih, k i jih  v ta stanovanja 
vselijo. O tem, komu bodo pode
ljena ta stanovanja, odločajo pod
jetja, k i so ta stanovanja tudi ku
pita. Za vsa nezakupljena stano
vanja pa Staninvest razpiše na-
točaj, k i ga ob jav ijo  v Vočoru in

na oglasni deski v prostorih 
Staninvesta, in na katerega se 
ima pravico prijaviti vsakdo, k i iz
polnjuje predpisane pogoje. Nato 
se objavi točkovanje in prijavljen- 
ci z  največ točkami pridobijo pra
vico do stanovanja. Gospod Al
bin Ploj mi je  sicer zaupat še več 
pomembnih podatkov, toda kak 
seznam je bito nemogoče dobiti, 
ker takšen sklad stanovanj za ka
dre preprosto ne obstaja.

In kdo sedaj tu koga farba ?

MIRO LENIČ

ne. Strogo je prepovedano 
kaditi v tovarni ali na straži ra
di nevarnosti ognja. Straže 
morajo biti v službi dosledne 
in resne.

15. Vsako sovraštvo med 
posameznimi delavci ali sku
pinami mora za časa štrajka 
prenehati. Vsak naj “ve, da 
smo samo delavci in hočemo 
samo več kruha, katerega ho
čemo dobiti, potom kolekti
vne pogodbe, za katero štraj- 
kamo in ne odnehamo dokler 
ni podpisana.

16. Delavstvo naj bo mirno 
in dostojno, ter pazi na red, 
mir in dobro razpoloženje, le 
tako bo borba hitro končana 
z uspehom.

17. Obveščali Vas bodemo 
o vsem kar morate vedeti in 
kaj se dogaja okrog Vas in 
skrbeli da ne bodete lačni in 
žejni.

DRUŽBENA
PRIZNANJA

MESTA
MARIBOR

SPOMENIK 
REVOLUCIJE

1978 Josip Broz-Tito

1980 Pobratena občina 
Kraljevo

1985 Jugoslovanska 
ljudska armada

ČASTNI OBČAN
1962 Josip Broz-Tito
1969 Edvard Kardelj

1970 Sergej Kraigher
1979 Franc Leskošek- 

Luka

1979 Miha Marinko

1986 Bratko Kreft

Maribor, junij 1988



ш м ш
RAJKO MURŠIČ

MESTO BREZ
DUŠE ALI LJUDJE 

BREZ MESTA?
S tem  mestom pravzaprav  

ni nič narobe

Mesto kot tako je plod spe
cifičnega kulturnega razvoja 
in sam pojav prvih mestnih 
naselij v neolitiku kaže na to, 
da so že prva mestna naselja 
(Mohendžo Daro ali Chatal 
Нпјпк) imela strukturo, ki se 
od današnjih naselij, ki jim 
pridajamo pomen mesta, kaj 
bistveno sploh ne razlikujejo.
Gre za prevlado trgovine in 
obrti nad drugimi gospodar
skimi dejavniki in za s tem po
vezan komunikacijsko-urbani- 
stični sistem, ki mora mešča
nom omogočati medsebojno 
komunikacijo na točno dolo
čenih presečiščnih točkah 
med različnimi sloji, stanovi in 
ostalimi skupinami. Neolitska 
revolucija je prinesla takšne 
spremembe v načinu življe
nja, da še zmeraj zaznamuje 
temeljne prelomne točke med 
tradicionalnim (ruralnim) in 
modernim (urbanim) načinom 
življenja, ki je prevladalo šele 
v zadnjih dveh stoletjih.

Temeljna značilnost urba
nega načina življenja je nek 
nov sistem kulturnega razvo
ja, ki presega ruralni tradicio
nalizem predvsem v sferi ko
munikacije. Mestni način ži
vljenja zahteva obvladovanje 
kolektivnega spomina na po
vsem novi ravni (šele v mestu 
se razvije pisava in računa
nje), ki rezultira v novih siste
mih racionalnega urejevanja 
načina bivanja. In prav racio
nalizacija bivanja je nov mo
ment, značilen za mestno bi
vanje, kaže pa se v pospešeni 
intelektualni dejavnosti in jav
nem funkcioniranju tega seg
menta kulture.

Če gledamo na mesta dan
danes, potem ta temeljni vpo
gled velja ravno tako kot pred 
tisočletji, s tem da so se 
predvsem tehnološke osnove 
modernega bivanja in komu
nikacij bistveno spremenile. 
Sedaj je urbana stratifikacija 
zavozlana v komaj pregledno 
večslojno mrežo, glavno be
sedo pa ima v mestih indu
strijska dejavnost, povezana 
s koncentracijo energije in 
delovne sile — pravzaprav to 
za postindustrijsko družbo ne 
velja več povsem in prav tu je 
zanka, v katero se ujame naš 
pogled, usmerjen v Maribor.

Maribor je tipično mesto

Kdorkoli se je kdaj sprehajal ali 
prevažal po Mariboru, je najbrž 
neštetokrat preklel prometno 
ureditev nasploh in semaforje po
sebej. Semafor, ki naj bi simboli
ziral sodobno prometno ureditev, 
napredek in take stvari, je lahko 
zelo koristen, če ureja promet, da 
poteka brez zastojev, kakor hitro 
pa sam povzroča zastoje, zmedo 
ipd., je svoj namen zgrešil. Po 
moji približni oceni je takih zgre
šenih semaforjev v Mariboru vsaj 
polovica, od preostalih pa še po
lovica takih, ki večino časa delu
jejo po nepotrebnem, oz. bi bilo 
bolje, če bi delovali le ob prome
tnih konicah ipd. Ko se premikam 
po Mariboru, me skratka obhaja 
občutek, da so načrtovalci in 
upravljalci prometa ali nesposob
ni tepci, ali pa zakleti sovražniki 
prometnih udeležencev. Domisli
ca, da so vzroki temu, da imamo 
v Mariboru namesto zelenega va
la rdečega, idejnopolitične nara
ve, je sicer šala — a pregovor 
pravi, da je v vsaki šali drobec 
resnice.

Človeku, ki se premika iz kraja 
A na kraj B, in hoče premik izve
sti kar najhitreje (glede na to, da 
je samo premikanje ponavadi ne
produktivno), torej ne preostane 
drugega, kot da v okviru možno
sti prekrši po semaforjih ipd. zau
kazane zastoje, pri tem pa mora 
še paziti, da ga ne ugleda budno 
oko postave. S tem seveda riski- 
ra vsaj nesrečo, za katero bo vsaj 
pravno popolnoma kriv sam, če
prav so k njej -via facti« pripomo
gle prav nepotrebne ovire (in se
veda teža odločitve, da jih ne bo 
upošteval). Izbira, ki preostane ti
stemu, ki se ne pokori, je ilegala 
na eni, in kazen ali beg na drugi 
strani.

Dejstvo, da je semafor nekak
šna metonimija napredka, in da je 
neupoštevanje znakov, ki jih spo
roča, vsaj kaznivo, če že ne kar

brez zgodovinske zavesti, 
mesto, ki je prav zaživelo šele 
takrat, ko je skozenj pripeljala 
železnica in pogojevala razvoj 
industrializacije. Nemški delo
dajalci so s svojo meščansko 
kulturo prispevali enega naj
lepših parkov v tem delu Ev
rope, kar pa je tudi vse, kar je 
ostalo od njih po dveh pretre
sih, ki so etnično prečistili to 
mesto. Povojni razvoj je bil 
vezan na realsocialistični mit 
o delu, ki na jb i bilo ne samo 
glavni, ampak tudi edini vir 
bogastva (v resnici pa je ta 
ideologija producirala samo 
neskončne kolone (pol)prole- 
tarskega fabrikenfutra).

Skratka; rezultat je na dla
ni: Maribor je mesto industrij
ske dobe in kot tako predsta
vlja slepo črevo kulturnozgo
dovinskega razvoja. Problem 
je namreč ravno v tem, da to 
mesto ni razvilo ustrezne ko
munikacijske infrastrukture in 
s tem povezane intelektualne 
dejavnosti, ki bi se kot kultur
ni (nadorganski) organizem 
odzivala na strukturne spre
membe v tehnološkem razvo
ju.

Ena rahitična (paraplegi- 
čna) univerza, provincialni ča
sopis, do sedaj v glavnem di
letantsko gledališče, imbecil- 
ni radio, lumpenproletarska 
gostilniška kultura, škandalo
zno razsuto stanje v športnih 
dejavnostih, globoko zamrz
njen muzej in sterilne galeri
je . . .  to je stanje, v kakršnem 
sem poznal to mesto. Res je, 
da se v zadnjih letih ta turob
na podoba vsaj nekoliko 
spreminja, toda ljudje se v 
tem mestu še dolga leta ne 
bodo znebili turobne sivine v 
javnih sferah. Jadikovanje za
radi takšnega stanja je seve
da povsem jalovo početje, 
stvar je treba pogledati dru
gače: s tem mestom je prav
zaprav vse v redu. Proletarci, 
ki strežejo tekočim trakovom, 
namreč ne potrebujejo visoke 
kulture, svojo proletarsko pa 
im ajo (ali pa so jo  vsaj do ne
davnega imeli). Tovarne, za 
katere skrbi državna regulati- 
va, ravno tako ne potrebujejo 
posebej visoko izobraženega 
kadra, predvsem pa ne potre
bujejo celega sloja prebival
stva, ki bi za svoje intelektual

nevarno, nam omogoča, da ga 
proglasimo za metaforo družbe in 
njenih konvencij — skratka siste
ma.

Maribor. Mesto ob meji in hkra
ti »prvi branik jugoslovanstva« — 
»rdeča luč« za dotok tujih idej. Z 
univerzo »za potrebe gospodar
stva« in seveda brez subverzivne
ga in »nekoristnega« družboslov
ja. Če je tehnika in z njo poveza
na znanost ideološko nevtralna in 
torej lahko dobi zeleno luč, to ne 
velja za kulturo, humanistiko ipd., 
pa drugačnost in nekonvencio
nalnost nasploh. Prototip zaželje- 
nega kadra je torej ozko speciali
ziran »fahidiot«, ali pa disciplinira
ni in skrajno pravoverni »družbe
nopolitični« in »kulturni« delavci z 
ogromnimi plačnicami. Kdor štrli 
nad povprečje ali je kako drugače 
drugačen, se mora potuhniti ali 
pobegniti, če ni ravno kazni že
ljan mazohist ali naivnež.

In so odhajali. Nekateri direkt
no iz »ilegale«, nekateri iz odrinje
nosti ali celo zapora, ljudje, na 
katere bi bilo vsako »normalno« 
mesto ponosno, pa se ni (skoraj) 
nihče pretirano žalostil. Jokamo 
in stokamo pa za upravnimi sredi
šči raznih zveznih in republiških 
megasistemov (npr. mariborska 
lokacija slovenskega elektrogo
spodarstva je bila smiselna, do
kler so bile dravske elektrarne 
najmočnejši del slovenske ener
getike, kar pa že dolgo niso več) 
in podobnimi institucijami zgolj ali 
predvsem prestižnega pomena.

Kaj potem, če najboljši sloven
ski teater že vrsto let bojkotira 
Borštnikovo srečanje; važno je, 
da je to »naj« glamour dogodek 
in največja masovka gledališkega 
dela slovenske kulturne scene. In 
če smo že pri teatru, je SNG, ki 
pred kakimi desetimi leti ni bil 
sposoben scoprati niti ene 
omembe vredne predstave, veli
kodušno vzdrževal »Gledališče 
ljudske vstaje«, ki je osrečevalo

ne dejavnosti odžiral težko 
prigaran delavski denar. In 
konec koncev je Maribor sa
memu sebi všeč.

Problem je le v tem, da je 
šla k vragu država, ki je skr
bela za obdravskega dojen
čka in da revček nikoli ni sho
dil. Maribor je cvetel v šest
desetih letih, ko je dosegel 
primerno industrijsko razvi
tost ob primernem števili pre
bivalcev, od takrat pa je 
oblast želela le še ohranjati 
»krasne nove čase«. Toda, 
časi se spreminjajo in indu
strijska mesta dandanes po 
celem svetu ostajajo na 
obrobju zgodovine, pretrese
na ob spoznanju, da njihov 
prispevek k planetarni blaginji 
le ni tako neprecenljiv kot so 
si njihovi snovalci in upravitelji

mislili. Prvi znanilec propada 
tega mesta je bil izpad nogo
metnega kluba Maribor iz pr
ve zvezne nogometne lige. 
potem pa so iz prve lige iz
padli tudi vsi reprezentativni 
industrijski projekti.

Maribora pa kljub temu ne 
čaka tako črna prihodnost 
kot bi lahko sklepali iz brez
glavega jadikovanja tistih, ki 
so probleme v tem mestu za
znali šele takrat, ko so se za
čele večati vrste pred Skup
nostjo za zaposlovanje.

Prvi znanilci prehoda v po
stindustrijsko družbo so na 
vidiku tudi v tem mestu (če 
ne drugje, pa v idejah armade 
mladih ljudi). Sedaj je trenu
tek, ko je treba jasno in gla
sno povedati, da delo ni edini 
vir bogastva in dokončno

obračunati s to realsocialisti
čno boljševiško zmoto. Boga
stvo se rojeva v premetenih 
glavah ustvarjalnega sloja 
prebivalstva (ki nemalokrat 
deluje na samem robu legal
nosti) in ravno znanje je tista 
točka, v katero je treba naj
bolj investirati. Za naložbe v 
šolstvo in infrastrukturo pa je 
potreben predvsem pogum.

Bodoči razvoj tega mesta 
je možen samo v terciarnih 
dejavnostih, zaradi izredno 
ugodne geografske lege tudi 
v mednarodni trgovini, za vse 
projekte pa je potrebna tudi 
možganska kritična masa, ki 
ni vezana samo na ozko profi
lirano t. i. tehnično inteligen
co. Z družboslovjem, informa
tiko in umetnostjo okrepljena 
Univerza je torej conditio sine 
qua non preživetja tega me
sta.

Če smo že gledali na stvari 
od zgoraj in od daleč, pa po
glejmo resnici v oči še od 
spodaj in od blizu. Edina sub- 
kulturna kontinuiteta v tem 
mestu poteka v klanskih tol
pah, vezanih na posamezne 
mestne četrti. Moč in nasilje 
sta ena od glavnih načinov 
kulturnega izražanja v tem 
mestu (svojo zrcalno podobo 
pa imata v hochstaplerstvu 
posebej butastega tipa). To
vrstne tolpe seveda že po de
finiciji ne morejo delovati ja
vno (čeprav se gibljejo na jav
nih mestnih področjih) in iz
polnjujejo sfero polprivatnega 
mestnega tribalizma. Od po
dobnih tolp v razvitem svetu 
jih ločuje dejstvo, da se ne 
ukvarjajo z organiziranim kri
minalom (ampak so mestni 
ekvivalent vaških pretepa
čev). In ravno ta segment kul
turne podobe tega mesta po
trjuje, da je s tem mestom 
(skoraj) vse v redu.

Druga pomembna sestavi
na kulturne podobe Maribora 
so dnevne migracije delovne 
sile, ki izgublja svojo ruralno 
kulturno identiteto, mestne 
pa še nima, tako da je vezana 
na kulturno identifikacijo z idi
ličnimi podobami narodnoza
bavnih sporočil, Šimekovega 
humorja in nedeljskih družin
skih kosil. To so Mariborčani, 
ki v resnici predstavljajo ne
kakšne mestne »mrtve duše«.

šole, fabrike, kasarne in karavle s 
»Partizanskimi mitingi«, zunaj pa 
je ostalo takrat zanesljivo najbolj
še (vendar dokaj nekonvencional
no in takorekoč povsem amater
sko) gledališče Maribora, namreč 
Tespisov voz (pod vodstvom ta
krat še gimnazijca, sedanjega še
fa Drame, Tomaža Pandurja, ki pa 
je moral najprej v Ljubljani doseči 
evropsko slavo, da je smel v Ma
riboru nadaljevati radikalnejšo 
verzijo tistega, kar ni bilo dovolje
no njegovemu manj renomirane- 
mu predhodniku Viliju Ravnjaku).

»Zelena luč« (torej ne le dovo
ljenje, ampak zapoved) main- 
streamu, vsemu, kar je veliko, 
»bistveno«, »strateško«, »osred
njega pomena« — in »rdeča luč« 
(prepoved) majhnemu, obrobne
mu, drugačnemu, nekonvencio
nalnemu in inovativnemu. Skoraj 
petdesetletna dresura pač naredi 
svoje, in če v okolje, vajeno le 
rdečih in zelenih luči, kljub odpo
rom le prodre »Zeitgeist«, naklo
njen vsaj občasnemu prižiganju 
rumenih — ki ne zapovedujejo in 
prepovedujejo, ampak dovolju
jejo, toda hkrati opozarjajo na 
morebitno nevarnost — je seve
da vse narobe. In praviloma se 
najslabše godi tistim, ki so še 
najmanj krivi. Ali, če se izrazim s 
prispodobo: moški, ki posiljuje 
žensko, bo slej ko prej izvlekel 
svoje »orodje«, toda ženska ne 
bo zato nič manj posiljena. »Veliki 
strategi« zgrešenega gospodar
stva in njihovi vazali si bodo umili 
roke in zamenjali stolčke, delavci 
pa bodo frčali na cesto.

V okolju, vajenem »rumenih lu
či,« zguba službe ne pomeni brez
upne situacije, ampak vsaj po
tencialno vzpodbudo za iskanje 
novih, boljših rešitev. A ne pri 
nas: samoreprodukcijska spo
sobnost sistema je pač v obrat

Na tretjem mestu pa velja 
omeniti gostilniško kulturo, ki 
velikokrat svoj življenjski pro
stor najde tudi v parkih. Pose
ben fenomen znotraj gostilni
ške ponudbe (gostilne so v 
tem mestu izredno pomemb
na javna vozlišča) so sociali
stične »fast drink« opijalnice 
— bifeji. Te so najbolj stru
pen izum za uničevanje prole
tarskih jeter in za ubijanje piv
ske kulture, njihova gosta po- 
sejanost po mariborskem 
prostoru pa priča, da je stoje
če pitje ob nujno kratkoumni 
komunikaciji dokaj priljubljen 
način zapravljanja prostega 
(službenega) časa.

Le teh nekaj segmentov 
dovolj zgovorno govori o tem, 
da so ljudje zelo prilagodljive 
živali in da mesto s svojo or
ganizacijo ni poligon eksperi
mentiranja, v katerem bi bilo 
nekatere reči mogoče spre
meniti kar čez noč. Hiše in uli
ce, ki so osnovni okvirji meš
čanskega načina življenja, so 
materialni dejavniki, v katerih 
je prisiljen životariti nek po
vsem specifičen kulturni duh. 
Šele ta kulturni duh in njego
va morebitna sprememba pa 
bi lahko v povratni zvezi neka
tere za sedaj zacementirane 
strani mariborskega načina 
življenja temeljito spreobrnile, 
saj je ravno nadorganski duh 
kulture tisti, ki se v mestu slej 
ko prej materializira — in gle
de na to, da se ta duh evi
dentno spreminja, nas pri
hodnost tega mesta posebej 
ne skrbi. Konec koncev je tu
di ta številka znanilec spre
memb, le da se bojim, da so 
tudi te namenjene ohranitvi 
preteklega stanja. Konec 
koncev iz tega mesta bežijo 
samo intelektualci, ker je to 
pač edini sloj prebivalstva, ki 
v njem res nima kaj početi — 
Maribor bo preživel kot indu
strijski vegetirajoči fosil tudi 
brez njih, pravo mesto pa pač 
ne bo nikdar. In kaj potem?

nem sorazmerju s fleksibilnostjo 
družbe. Družba, katere večino 
sestavljajo nekvalificirani človeški 
robotki, ki osem ur dnevno stre
žejo tekočim trakovom, preostali 
čas pa se tolčejo za golo prežive
tje, je seveda daleč od fleksibil
nosti — pravzaprav ni družba, 
ampak lahko gnetljiva masa, dov
zetna za vsakršnje manipulacije. 
In za strah.

Kaj drugega kot manipulacija s 
strahom je iskra, ki se je (sredi 
marca letos) utrnila govorcu, 
enemu vodilnih v nekem propa
dajočem mega podjetju, ko je na 
informativnem sestanku (kot se 
po novem imenujejo zbori delav
cev) jasno in glasno povedal, da 
»se zaenkrat ni treba bati za služ
be, po volitvah pa, kdo bi ve
del . ..« (prevedeno v razumljivej
ši jezik: pozval je množico delav
cev, naj volijo sedanje oblastnike, 
če nočejo ostati brez služb) — ta 
dogodek se je resda zgodil v Lju
bljani, a prav lahko bi se bil tudi v 
Mariboru, »mestu rdečih sema
forjev«, mestu, ki mu »Ljubljana«, 
»Beograd«, »nerazviti« in kdo ve 
kdo še že ves čas samo jemlje 
(»rdeča luč« za samostojno raz
polaganje z ustvarjenim), da pa 
nič. A Maribor samo jamra in nič 
ne ukrene (»zelena luč« za po
slušnost in ponižnost, in hkrati 
»rdeča« za upornost in svojegla
vost).

A bodi dovolj in preveč! Celoto 
je nemogoče zaobjeti, dostopni 
so le fragmenti, in upajmo, mož
nost izbire. In če se zdi komu pri
merjava med Mariborom in njego
vimi semaforji vseeno preveč 
privlečena za lase. se lahko še 
vedno ostriže na balin. Če mu te
ga ne prepoveduje kak sema
f o r . . .

DARINKO KORES 
JACKS

Г

MARIBORSKI 
SEMAFORJI
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SVETLIK
Podoba Slovenije kot ob ljub ljene de

že le  brez nezaposlenosti se ruši. V M ari
boru, k je r se je  po m nenju mnogih logika 
socialističnih zablod še posebej skon
centrira la , se seveda tudi pripadanje so
cia listične m itologije na jm očneje, pred
vsem  pa na jh itre je  čuti. K er se ta števil
ka K atedre ukvarja prav s tovrstnim i sin
drom i »našega mesta« in ker mesto nima 
vzpostavljenih instrum entov sam oopazo- 
vanja, smo iskali sogovornike prav tam , 
od koder izvira večina m ariborskih travm  
— v Ljubljani. Dr. Ivan Svetlik iz tam ka jš 
njega Inštituta za sociologijo je  doktori
ral iz sociologije dela in je  (m ed drugim) 
avtor kn jige Zaposlovanje in brezposel
nost. Zarad i tega smo ga zaprosili, da 
kom entira ta proces.

Svetlik: »Po moje je to pro
ces streznitve. Problem, ki se 
zdaj kaže odkrito, je bil vse
skozi prisoten; gre samo za 
to, da se zdaj sistemske eko
nomske kategorije menjajo in 
da menjava teh kategorij na
enkrat odkrito pokaže tiste 
probleme, ki so bili prej prikri
ti. Skliceval bi se na ocene 
Mencingerja o številu podza- 
posienih ljudi, ki so zdaj po
stali problem v tistem smislu, 
v kakršnem pri nas problemi 
nastajajo; problem je bil šele 
takrat, ko ga je politika opazi
la. In zdaj ga je spet opazila, 
ker je pač menjala kategorial- 
ni aparat, s katerim gleda na 
gospodarstvo in na družbo. 
Je pa ta streznitev dobra v to
liko, da obeta, da se bo pro
blem neučinkovitega gospo
darstva, z neučinkovito izrabo 
človeških virov, začel reševa
ti. To ima v sebi tudi svoj po
zitivni naboj, ne zgolj negativ
nega.

Mencingerjeva ocena se gi
blje za Slovenijo okrog 15 od
stotkov, kar bi pomenilo, da 
je približno vsak sedmi zapo
sleni odveč. Za Jugoslavijo 
segajo ti odstotki do četrtine. 
Če bi hoteli obstoječe firme 
napraviti učinkovite, bi torej 
morali ta presežek prišteti k 
tistim, ki že danes iščejo de
lo. To bi lahko za Slovenijo 
pomenilo okrog 150 000 lju
di.«
ЧВШНН Da bi obstoječe 
firme napravili učinkovite, je 
torej presežke delovne sile 
treba odpustiti. V pogojih 
odsotnosti lastnika je seve
da vprašanje, kakšna je nor
malna pot, da to napravimo, 
oziroma, v zadnji konsekven
ci: kdo v podjetju bo koga 
odpustil?

Svetlik: »V normalnih okoli
ščinah ureja to vodstvo pod
jetja, ki mora presoditi, kateri 
del delovnega procesa je z 
zaposlenimi preobremenjen 
in mora potem tudi samo po- 
kaziti na ljudi, ki so odvečni. 
Tako to poteka, kadar imamo 
odgovorno vodstvo, to jba je 
odgovorno seveda takrat, ko 
tudi njega nekdo kontrolira.

To je lastnik, ki vodstvo ime
nuje in odstavlja. Zato je 
najbrž pri nas prva naloga, da 
se najde lastnik, četudi bo to 
v prvem koraku država. V 
vmesni fazi, do takrat, bomo 
imeli zasilno rešitev, ko bomo 
to morali prepuščati vodstvu, 
kakršno je; in to vodstvo ni 
zmerom usposobljeno za od
krivanje presežkov. Pogost je 
namreč položaj, ko se skozi 
odkrivanje presežkov poraču- 
navajo kaki stari računi ali pa 
se stečajni postopki izkoriš
čajo ob minimalnih dohodkih 
delavcev za ekstremno viso
ke dohodke ljudi, ki so ime
novani kot stečajni upravitelji 
in njihovi pomočniki. Tu res 
lahko gre za grabljenje druž
benega premoženja, torej 
grabljenje na račun večine lju
di v podjetju, pa tudi zunaj 
njega. To je situacija, v kakr
šni smo in s katero je treba 
še nekaj časa računati, mora
mo pa čimprej najti lastnika.«

'ZkViiffl Rešitev, ki se po
stopoma kristalizira, država 
kot lastnik v prvem koraku, 
je verjetno lahko le zelo krat
kotrajna; tudi država ne mo
re dobro igrati vloge lastnika 
vsega premoženja.

Svetlik: »To sme biti le zelo 
kratko obdobje, kajti sicer 
bomo prišli v leta, ki so nam 
že znana iz obdobja državne
ga lastništva. To bi bilo sicer 
drugačno, kot v petdesetih le
tih, ker ne bo več enopartij
ske države, vendarle pa je 
res, da se nobena država v 
svetu ni izkazala kot zelo do
ber lastnik, kot subjekt, ki 
presoja o ekonomskih zade
vah in nastavlja management. 
Sploh pa ne, kadar je bila 
prevladujoči lastnik ali neke 
vrste monopolist. Čimprej bi 
bilo torej treba storiti tudi na
slednji korak, torej do plurali
zacije lastnine — pretežni del 
bi moral priti po različnih po
teh v privatne roke. Ena je ta, 
da se obstoječim privatnikom 
omogočijo nakupi dodatnih 
proizvodnih zmogljivosti, dru
go je, da dopustimo tujemu 
kapitalu, da se pojavi kot last
nik teh sredstev in tretja vari

anta, ki jo zagovarjajo social
demokrati, da dopusti država 
odkup dela te lastnine in pod
jetjem in tem nedržavnim
lastnikom prepusti večino 
upravnih poslov. Mislim, da 
bo prišlo do kombinacije teh 
treh variant in mogoče še 
kakšne četrte; se pa gotovo 
mudi.«
KMHSSi Ali je možno oce
niti, kakšna stopnja brezpo
selnosti bi bila za Slovenijo 
družbeno sprejemljiva?

Svetlik: »To stopnjo je tež
ko določiti; svojčas smo oce
njevali, da je prag brezposel
nosti pri nas zelo nizek, saj 
nismo bili vajeni brezposelno
sti, le-ta je bila zelo nizka, gi
bala se je okrog 2 %. Predpo
stavljali smo, da bo prestop 
tega praga brezposelnosti za
čel povzročati odprte konflik
te — demonstracije, štrajke 
in podobno. Zaenkrat tega ni 
opaziti, čeprav brezposelnost 
hitro raste, je pa še zmerom 
nizka. Nekaj čez tri odstotna 
stopnja brezposelnosti je še 
vedno zelo nizka. Ni mogoče 
z gotovostjo trditi, da do 
takšnih reakcij ne bo prišlo, 
če se bo stopnja močno zvi
ševala. To je odvisno pred
vsem od tega, v kolikšni meri 
bodo ljudje zaščiteni s social
nimi programi. Če bodo ti 
programi dobri, bomo prene
sli visoke stopnje, če bodo 
slabi ali jih ne bo, bomo ta 
prag dosegli prej.

Po drugi strani je treba re
či, da prag brezposelnosti 
drugje pogosto definira politi
ka in da obstaja neke vrste 
konsenz, kolikšno stopnjo 
brezposelnosti si družba lah
ko privošči. Če se zgodi, da 
na Švedskem ta stopnja pora
ste preko 4 do 5 %, je to hud 
alarm, oblastni stranki pa se 
pričnejo majati tla pod noga
mi. Povsem drugače je v An
gliji ali ZDA, kjer je konsenz 
drugačen, kjer zgornjih mej 
politično niti ne postavljajo.

V Sloveniji tega praga in 
konsenza še ni, saj ni o tem 
problemu še nihče na politi
čni ravni resno razpravljal. 
Edina sprememba je opušča

nje koncepta polne zaposle
nosti, ki je bil prej vseskozi 
prisoten v razmišljanju tako 
po litikov, ko t osta lih  ljudi.

Postopoma se sprejema 
brezposelnost kot normalen 
pojav. Stopnja pričakovane 
brezposelnosti pa kljub temu 
ni politično definirana; politika 
še ni vzela v resen pretres 
vprašanja, ali bo dopuščala 
rast brezposelnosti v nedo
gled, zgolj glede na ekonom
ske razmere, ali bo poskušala 
to ustaviti na določeni stopnji.

Zanimivo je tudi, da tam, 
kjer imajo razvite programe 
zaposlovanja, ne štejejo med 
brezposelne tistih, ki so že 
vključeni v nek program izo
braževanja ali javnih del — re
cimo na Švedskem.«

Kakb pa ukrepajo 
države, ki so nam bližje, de
nimo glede na družbeni pro
izvod na prebivalca?

Svetlik: »To so ukrepi, ki 
se nanašajo na ponudbo de
lovne sile, programi izobraže
vanja, usposabljanja v samih 
podjetjih ali v posebnih izo
braževalnih centrih. Sem so
dijo tudi ukrepi selitve delo
vne sile za delom, čeprav so 
zelo omejeni, saj se bolj pov- 
darja selitev kapitala za delo
vno silo. Na drugi strani so 
ukrepi, ki se nanašajo na pov
praševanje po delovni sili — 
skuša se subvencionirati od
piranje novih delovnih mest, 
subvencionirajo se plače no- 
vozaposlenih, podjetja se 
oproščajo dajatev, povezanih 
z delovno silo. Odpirajo pa se 
tudi javna dela, od gradbenih, 
do zahtevnih intelektualnih 
del. Sem spadajo tudi ukrepi 
za preprečevanje odpušča
nja, s katerimi se poskuša sti
mulirati podjetja, da se ne lo
tijo takoj odpuščanja, ko ima
jo presežke. To zadnje pri 
nas ne pride v poštev, ker si
tuacija ni normalna, saj ima
mo presežke, ki so notorno 
tukaj in bremenijo gospodar
stvo v tolikšni meri, da jih ni
ma smisla zadrževati v podje
tju. Ima pa smisel subvencio
nirati zaposlovanje v novona
stalih podjetjih, da se le-tem

stroški za delovno silo zmanj
šajo in je začetek lažji. V tej 
smeri gre pri nas možnost ta- 
koim enovane kapita lizacije.

Tretji sklop teh ukrepov se 
nanaša na službe za zaposlo
vanje, ki se morajo usposobiti 
za opravljanje različnih nalog 
— imeti morajo zelo dobre in
formacijske sisteme o prostih 
mestih, o iskalcih zaposlitve, 
usposobljene morajo biti za 
posredovanje dela; oboje je 
danes kompjuterizirano, da 
so vsi podatki takoj na voljo. 
Razvijajo se tudi t. i. intenzivni 
servisi za zaposlovanje, kjer 
posebej pripravljajo najteže 
zaposljive in vzpostavljajo 
kontakte s potencialnimi de
lodajalci. Te službe prav tako 
prevzemajo dobršen del pro
gramov usposabljanja in jav
nih del, v katera se vključuje
jo tudi drugi izvajalci.«
4Sf/&i££ In temu se reče 
aktivna politika zaposlova
nja . . .

Svetlik: »Da, in najti jo je v 
vseh razvitih deželah, v eni ali 
drugi obliki«
ВДУВЈ0? Imam občutek, da 
so na tem področju pri nas 
ogromne bele lise, kljub te
mu, da tudi Izvršni svet go
vori o aktivni politiki zapo
slovanja. Ali dela kdo to res 
sistematično?

Svetlik: »Mislim, da se po
časi stvari spreminjajo na bo
lje. Službe za zaposlovanje in 
komite za delo so ta koncept 
sprejeli, nekaj od tega se po
skuša postopno realizirati. 
Sem sodi financiranje preu- 
sposabljanja v podjetjih, kjer 
so presežki, možnost kapitali
zacije . . .  Je pa vse to še na 
samem začetku. Preden bo
mo prišli do izdelanih, razve
janih programov in preden si 
bomo nabrali dovolj izkušenj, 
bo trajalo še nekaj let. Res pa 
je, da opozarjamo na to že 
vsaj sedem ali osem let.«
КЗДШк' Obstaja torej ča
sovni zamik. Odpuščanje se 
je že pričelo, tisto, kar bi 
moralo s tem nastale proble
me blažiti, pa še ni nared?

Svetlik: »Res obstaja to 
neravnotežje.

Vse prestrukturiranje je 
usmerjeno predvsem na eko
nomsko področje, pred očmi 
ima ozdravitev gospodarstva , 
in s tem nujno odpuščanje 
delavcev, zamujajo pa tisti 
programi, ki bi morali pričaka
ti te ljudi, takoj ko izgubijo za
poslitev; tako bi lahko pri vsa
kem, ki delo izgubi, izpeljali 
neko zaporedje aktivnosti — 
da v prvih nekaj tednih sam 
išče možnosti za zaposlitev in 
da se mu potem omogoči 
vstop v nek program, izobra
ževalni, delovni, tako da šele 
v skrajni sili ostane zgolj pri 
finančni pomoči, ki mu mora 
omogočati človeka dostojno 
preživetje.

Pri nas zaenkrat ne gre za 
strukturna neskladja, ko bi na 
eni strani čakala nezasedena 
delovna mesta in bi bilo treba 
ljudi od tam, kjer so presežki, 
s preusposabljanjem samo 
usmeriti na ta prosta mesta v 
druga podjetja. Problem je v 
tem, da je pri restriktivni poli
tiki novih delovnih mest zelo 
malo. Gotovo tukaj ne bo šlo 
brez razvojne politike, brez 
odpiranja novih delovnih 
mest. Politika bi morala biti iz
razito liberalna, tako da ni za
piranja možnosti vstopanja 
privatnega in tujega kapitala 
na nobeno področje. Hkrati bi 
bilo treba razvijati podporne 
aktivnosti za tiste, ki se odlo
čajo za podjetništvo; mislim 
na rizični kapital, ugodne kre
dite, subvencionirano sveto
vanje glede ustanavljanja, no
vih tržišč, novih izdelkov . . .«

Kakšna je pri teh 
programih vloga države in 
kaj od tega se odigrava na 
nižjih nivojih, na nivoju me
sta?

Svetlik: »Običajno se politi
ka zaposlovanja, katere del 
so tudi ti programi, dela na 
nacionalni ravni. Če vzamemo 
primer Švedske, imajo tam tri 
ravni; nacionalno, regionalno 
in znotraj regij še nižje, ob
činske. Na vsaki imajo odbor 
za zaposlovanje. Generalni 
programi se pripravljajo na 
nacionalni ravni in se potem |  
izvajajo lokalno; opozarjanje J
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► na probleme pa izhaja iz lo

kalne ravni. V okviru dogovor
jenih meja se lahko zbirajo 
posebna sredstva za reševa
nje teh problemov tudi na niž
jih ravneh, tako da niso nujno 
vsa sredstva centralno zbira- 
na in šele naknadno alocira- 
na.

Vprašanje v Sloveniji seve
da je, koliko je to veliko po
dročje; v evropskih razmerah 
je Slovenija le zelo majhna re
gija. Naša percepcija velikosti 
je zelo enostranska, mi se 
percipiramo kot velik svet, 
kot univerzum. Prevelika de
centralizacija na tako majh
nem področju ne pride v po
štev. Smiselno bi bilo, poleg 
nacionalne ravni, imeti opre
deljenih še nekaj regij. Tako, 
kot so opredeljene sedaj, jih 
je preveč. Kot zaključena re
gija se mora obravnavati regi
ja, znotraj katere se odvija ve
čina zaposlitvenih tokov. Nivo 
mesta, kot je Maribor, je že 
absolutno premajhen, preveč 
je tokov preko mestnih meja. 
Absurden primer smo imeli 
še nedavno, ko so bile samo
upravne interesne skupnosti 
za zaposlovanje v vsaki obči
ni, tudi znotraj ljubljanskih in 
mariborskih občin, kar je non- 
sens prve vrste «
И Ш 1  Kaj pa takoimeno- 
vane alternativne politike za
poslovanja?

Svetlik: »Ta trenutek priha
ja po moji sodbi bolj v poštev 
aktivna politika zaposlovanja, 
glede na to, da njene možno-

nativno, ampak naj bi postalo 
del normalnega sistema « 
fiSiMAi61 Ali drži, da so te
strategije prim ernejše za 
tista okolja, k je r se stvari 
odigravajo na višjem ni
voju razvitosti?

Svetlik: »Do neke mere je 
to res. Razlika je predvsem v 
tem, da se v manj razvitih 
okoljih — slovensko je nekje 
vmes — to dogaja spontano, 
samo od sebe, ne da bi pose
gal kdorkoli od zunaj. V bolj 
razvitih okoljih postaja to del 
premišljene, namerne social
ne politike, ki na tak način re
šuje več problemov hkrati; v 
tem je bistvena razlika. Lju
dje, ki se ukvarjajo s problemi 
zaposlovanja in socialnimi 
problemi, so to odkrili kot ne
izkoriščeno možnost in so si
stematično razvijali take pro-' 
grame. V nerazvitih okoljih to 
srečamo le kot stvar individu
alnih strategij posameznika in 
tradicionalnih, predvsem so
rodstvenih vezi. Iz podatkov 
vemo, da recimo v Beogradu 
večina tistih, ki išče delo, tja 
do tridesetih let, preživi to ob
dobje v družini, čeprav si 
hkrati že sami formirajo druži
ne. Ob tem se razvijajo oblike 
neformalnega dela same, si
ve ekonomije in seveda tudi 
črne, se pravi nelegalne aktiv
nosti.

Vprašanje je, kako se da s 
premišljeno politiko, ne da bi 
skušali blokirati, kar se samo 
od sebe rešuje, to dvigniti na 
bolj socializiran nivo. Je pa v

ima tudi ta, zadnja mož
nost, v pogojih restrikti
vne monetarne politike in 
ob upravičenem nezaupa
nju tujega kapitala, zelo  
omejen doseg . . .

Svetlik: »Tega prostora je 
res malo, s tem se povsem 
strinjam. Problem brezposel
nosti ta hip je predvsem pro
blem premajhnega povpraše
vanja. Tudi naše analize iz 
preteklosti so kazale, da je si
cer premajhno povpraševanje 
zelo fluktuiralo, da pa bi 
okrog polovico brezposelno
sti vseskozi lahko pripisali 
premajhnemu povpraševanju, 
ki pa ni bilo dolgotrajno.

Tu ima smisel igrati pred
vsem na karto odpiranja no
vih možnosti za zaposlitev, ki 
je restriktivna politika ne do
pušča, kot ugotavljate. Kaj to
rej storiti.? Mislim, da bo slej- 
koprej prišlo do konservati
vne logike, ki izhaja iz pred
postavke, da ob takšnem pri
manjkljaju proizvodov, kot ga 
imamo in hkrati ob takšnih 
presežkih delovne sile, pro
blem ne bi smel biti nerešljiv. 
Če sprejmemo ta, klasičen in 
po svoji naravi konservativen 
argument, potem obstaja pro
blem, ki smo ga pa že vpeljali 
— kako te ljudi pripraviti do 
tega, da proizvajajo točno za 
te potrebe, ki niso zadovolje
ne. Tukaj je lahko problem 
kapital, zato je treba pritego
vati kapital od zunaj in liberali-

da je v razmerah bolj indu
strializiranega okolja celo te
žje reševati ta problem, saj ni 
več toliko neformalnega za
ledja. Tu človek izgubi posel 
in nima alternative. Nima niti 
velike družine, na katero bi se 
naslonil, nima zemlje, staršev 
na kmetih itd.

V tem je določena razlika, 
sicer pa je v principu problem 
rešljiv na enak način, le da na 
zelo dolgi rok, če predposta
vimo, da smo ga v Sloveniji 
sposobni rešiti v petih ali de
setih letih.«
4&ti3№  Na trgu delovne 
sile ne samo da ni lastni
ka, am pak ni niti sindika
ta, kakršnega smo vajeni 
zunaj.

Svetlik: »Gotovo je za 
normalno funkcioniranje si
stema dober sindikat potre
ben, vendarle pa je treba reči, 
da na področju zaposlovanja 
sindikat dolgo časa ni igral 
kakšne posebne vloge, zlasti 
ne pri vprašanjih reševanja 
brezposelnosti. Sindikat je bil 
usmerjen na zaščito zaposle
nih, popolnoma je izključeval 
tiste, ki še sploh niso bili za
posleni; do neke mere se je 
brigal za tiste, ki so izgubljali 
delo in se ukvarjal z vprašanji 
kriterijev in pogajanji ob od
puščanju. Šele v zadnjem ča
su se je začel v razvitem sve
tu sindikat s tem intenzivneje 
ukvarjati. Situacija seveda ni 
povsod enaka. V Nemčiji in na

med katere se deli, se deli 
pač toliko manj. 1

Res pa je, da je perspekti
va ravno v tem, da se zahteve 
za plače povečujejo in se s 
tem pritiska na delodajalca, 
da racionalizira proizvodnjo in 
da iz porasta produktivnosti 
povleče tista sredstva, ki jih 
delavci zahtevajo. Tak pritisk 
je v normalnih okoliščinah, 
del katerih je tudi odpušča
nje, vedno dobro deloval.

Tipični primer je spet Šved
ska, kjer so ta instrument 
vgradili v svoj sistem s takoi- 
menovano solidarnostno poli
tiko plač, ki pomeni, da dobijo 
za enako delo delavci, kjerkoli 
so zaposleni, približno enako 
plačo. To pomeni, da so slaba 
podjetja prisiljena, da znižajo 
število zaposlenih, da izbolj
šajo tehnologijo ali da propa
dejo. In obratno, kar se manj 
poudarja, da dobra podjetja 
ne plačujejo nadpovprečnih 
plač, ampak povečujejo svojo 
akumulacijo; to je zelo dobro, 
ker najbolj perspektivna pod
jetja hitro prestrukturirajo 
svojo proizvodnjo, mnogo hi
treje kot bi jo sicer, če bi sin
dikat lahko nenehno segal po 
profitih.

Švedska je pri tem najbolj 
izrazit primer, so pa temu sle
dili tudi v Avstriji, Nemčiji, Švi
ci. Ni pa tak sporazum uspel v 
Angliji, ampak se je vse obrni
lo v borbo med vlado in sindi
kati, kjer so sindikati potegnili 
kratko«

svojimi programi kot z neke 
vrste ponudbo, delodajalec 
pa presodi, ali mu to kaj po
meni ali pa ne. Zelo redkokdaj 
je prisiljen nekaj ukreniti; tak 
primer je zaposlovanje invali
dov, kjer obstajajo različni 
kvotni sistemi — na določeno 
število zaposlenih mora biti 
zaposlen en invalid. Razen iz
jemoma torej'država ne zapo
veduje, ampak stimulira oziro
ma destimulira.

Možni so tudi ukrepi, ko 
imajo podjetja, ki nadpovpre
čno zaposlujejo, davčne olaj
šave. Primer destimulacije 
odpuščanja so lahko tudi iz
plačila odpuščenim, ki so vča
sih zelo visoka.«

5SWK&' Naša zakonoda
ja  je  torej s stališča delo
dajalca še vedno restri
ktivna?

Svetlik: »Kar se zakono
daje tiče, recimo zakona o 
delovnih razmerjih, menim, da 
je še zmeraj restriktivna, 
predvsem zato, ker ne do
pušča tekočega odpuščanja 
delavcev. Podjetje mora opra
viti številne korake, preden 
lahko delavce odpusti. To pa 
pomeni, da se podjetjem še 
zmeraj nalaga velika bremena 
za prekvalifikacije, preuspo- 
sabljanja in podobno. Vpraša
nje je seveda, kako se bodo 
te uredbe v praksi uporablja
le; lahko se bodo uporabljale 
zelo liberalno in zakon ne bo 
ovira, lahko se bodo upora-

SMERI RAZVOJA SOCIALISTIČNEGA  
SAMOODPUŠČANJA

sti sploh niso izkoriščene, da 
ni nihče na tem delal.

V Sloveniji bi lahko s siste
matično pripravo in delom ze
lo enostavno, brez velikih te
žav, rešili ves problem zapo
slovanja s programi, ki sem 
jih omenjal.

Res je, da alternativna poli
tika zaposlovanja obstaja kot 
potencialna možnost, kot re
zerva, čeprav je tudi po svetu 
dokaj nerazvita in ima margi
nalno vlogo. To alternativno 
iskanje rešitev se praktično 
dogaja, seveda neformalno, 
vsepovsod. Ljudje ki so v po
ložaju brezposelnih, iščejo 
svoje individualne strategije 
preživetja. Ali se da te strate
gije dvigniti na nivo namerne 
politike, je drugo vprašanje. 
Tak primer bi bil, da se go
spodinjskemu delu ali vzgoji 
otrok prizna nek status dela, 
kar poznajo recimo v Nemčiji. 
Na tak način rešujejo vpraša
nje zaposlovanja tistih, ki se s 
tem ukvarjajo, seveda prete
žno žensk, in hkrati dolgoro
čno rešujejo njihovo socialno 
varnost in socialni status, ker 
lahko dobijo na tej osnovi po
kojnino. se izobražujejo itd.

Zanimivo je tudi to, kar se 
pojavlja na področju socialne 
politike; razne oblike varstva, 
predvsem ostarelih, se že po
javljajo na neklasičen način, 
kot je varstvo doma. Centri za 
socialno delo, pa domovi 
ostarelih, zaposlujejo ljudi, ki 
hodijo po domovih in ostare
lim pomagajo. Tu neformalna 
sfera sodeluje s tem, da po
samezniki dajo svoja stanova
nja, ni treba graditi doma za 
ostarele. Pojavljajo pa se tudi 
volonterji, ki pomagajo osta
relim in dobijo pokrite recimo 
samo materialne stroške. Ti 
so torej delno zaposleni in 
hkrati nudijo pomoč in rešuje
jo nek problem. Njihovo mre
žo pa organizirajo svetovalci 
iz centra za socialno delo Na 
teh mejnih področjih je nekaj 
možnosti, se pa problema 
dolgoročno samo na tak na
čin ne bo dalo reševati. Pri 
nas bi bila alternativna politika 
zaposlovanja lahko tudi usta
navljanje kooperativ in za
drug, toda zdaj to ni več alter-

tem trenutku pomembneje to, 
kar sem prej omenjal, torej 
aktivna politika zaposlova
nja.«
USAtiftU Ta pa je  po vsej 
verjetnosti draga stvar. 
Ali zadoščajo sedanja 
sredstva v te  namene in 
če ne, k je  jih dobiti?

S vetlik : »Sredstva, ki se 
sedaj namenjajo zaposlova
nju pri nas so silno nizka; gi-

Tuji kapital, ki že vstopa, 
ni majhen, mislim na fonde 
EFTE in svetovne banke; 
problem je, kako ga ustre
zno alocirati. Ali bo zares 
usmerjen na tiste točke, 
kjer bo prihajalo do naj
večje razvojne ekspanzije 
ali pa se bo stekal v podje
tja, ki nanj komaj čakajo 
zato, da bi preživela na 
enak način kot doslej.

bijejo se daleč pod enim od
stotkom od bruto osebnih 
dohodkov; Nemci dajejo 2 % 
od narodnega dohodka, Šve
di 3 in več odstotke od narod
nega dohodka. Pri nas je ta 
sektor izrazito podfinanciran, 
kar je na nek način normalno, 
saj teh problemov doslej ni 
bilo. S temi velikostnimi raz
merji pa je treba računati, ko 
prihajamo v za evropske raz
mere normalne stopnje brez
poselnosti. Ta sredstva se 
dobijo iz različnih virov, pona
vadi se kombinirajo trije: pri
spevki posameznikov, ki 
predstavljajo marginalni de
lež, prispevki podjetij in del 
državnega proračuna, ki se 
zbira na osnovi davkov.
Najbrž nam ne ostane kaj 
drugega, kot da tak sistem 
uporabimo tudi tukaj «

V M & U  Zdi se mi, da je  
za vse to zelo malo mane
vrskega prostora. 6 e  bi 
hoteli izenačevati ponud
bo in povpraševanje po 
delovni sili bi morali ali 
znižati m ezde, ali zm anj
šati ponudbo, ali povečati 
povpraševanje, kar je  še 
najbolj realno. Vendar pa

zirati različne vrste vlaganj 
doma. Ni pa problem samo 
kapital, ampak tudi sprošča
nje podjetniškega duha in 
usposabljanje teh ljudi, da 
bodo sposobni vstopati v no
ve proizvodnje; pridemo torej 
nazaj na prejšnja vprašanja. 
Tisti, ki govorijo o potrebi po 
novem investicijskem ciklusu, 
imajo po moje sicer prav, ni 
pa v tem cela zgodba. Ta nov 
ciklus nikakor ne zahteva sa
mo kapitala, ampak tudi 
usposobljeno delovno silo in 
seveda podjetnike, ki bodo 
stimulirani, da kot podjetniki 
stopijo na prizorišče.

Tuj kapital, ki že vstopa, ni 
majhen, mislim na fonde EF
TE in pomoč Svetovne banke; 
problem je, kako ga ustrezno 
alocirati. Ali bo zares usmer
jen na tiste točke, kjer bo pri
hajalo do največje razvojne 
ekspanzije, ali pa se bo stekal 
v podjetja, ki nanj komaj ča
kajo zato, da bi preživela na 
enak način kot doslej.

To je ključno vprašanje, ka
pital je pred vrati; ali ga bodo 
dobili pravi podjetniki ali sta
ra, realsocialistična podjetja. 
To je kritična točka. Finančne 
injekcije je država dobivala že 
dostikrat, vendar smo iih do
slej še vedno v končni konse
kvenci pojedli.«
Ч8Шf f l Kaj se zgodi, če
problem brezposelnosti 
opazujemo na nivoju Ju
goslavije? Logika je  ista, 
le da je  problem še večji 
— večja podzaposlenost 
in večja odkrita brezpo
selnost.

Svetlik: »Problem v nače
lu ni bistveno drugačen, kot 
pri nas, težje in na daljši rok 
ga bo mogoče reševati. Kar 
zadeva socialne probleme in 
probleme preživetja, morda 
niti niso težji, kot v Sloveniji. 
Treba je upoštevati, če vza
memo recimo Kosovo, kjer je 
pod 20 % zaposlenih ljudi, da 
obstajajo individualne strate
gije preživetja že zelo dobro 
razdelane in da dodatna dva 
odstotka ne moreta povzroči
ti katastrofe. K preživetju tam 
zaposlenost torej niti ne pri
speva glavnega deleža. Mor-

švedskem so vsi odbori na 
nacionalni in regionalni ravni 
sestavljeni iz predstavnikov 
sindikata, delodajalcev in dr
žave. Če hočemo vzpostaviti 
regulacijo na podoben način, 
potrebujemo vse tri subjekte. 
Preden bodo vzpostavljeni, 
preden se bodo naučili igrati 
svojo vlogo in bodo uživali le- 
gitimiteto, to je namreč naj
pomembnejše, bo še trajalo. 
Ker ni pravega reprezentanta, 
ki bi zadosti dobro zastopal 
interese delavcev, je tudi 
možnost spontanih reakcij 
večja, če se bo problem brez
poselnosti povečeval.

Enak problem je z deloda
jalci. Tudi sedanja zbornica 
tej vlogi ne ustreza in bo po
trebna prevetritve«.
S 5 M 3 K a j  pa sindikati 
brezposelnih?

Svetlik: »Ta stvar se ni ni
koli dobro obnesla. Poskusi 
so bili, vendar brez večjih 
uspehov. Gre za to, da je, ne
odvisno od velikosti proble
ma, skupina brezposelnih flu
idna, ljudje vstopajo in izsto
pajo ter reagirajo izrazito indi
vidualno. Ni bilo uspehov ne s 
sindikati te vrste, ne z njihovi
mi akcijami. Imeli smo mož
nost opazovati pohode brez
poselnih v Angliji, bile so tudi 
različne manifestacije, de
monstracije, skupine pritiska 
ipd.

Poleg tega je zmerom tudi 
država, kar je stvar igre, 
uspešno blokirala akcije takih 
sindikatov na ta način, da so 
organizatorjem ponudili delo, 
s čimer je organizacija pro
padla. Tu jaz ne vidim velikih 
možnosti.«

'ilM & U  Če bi sindikat 
svojo vlogo vršil že prej, s 
pritiskom na višje plače, 
potem bi bil problem pod- 
zaposlenosti nujno m anj
ši.

Svetlik: »Da, če bi hkrati 
dopustil možnost odpušča
nja; sicer ti dve stvari ne gre
sta skupaj: imeti vse ljudi 
stalno zaposlene ne glede na 
potrebe in zahtevati dviganje 
plač. Deli se seveda lahko to, 
kar se ustvari. Če je več ljudi.

4 S H Kaj v normalnih 
ekonomijah om ejuje  
odločitev delodajalca, da 
bo odpustil določeno šte
vilo ljudi?

Svetlik: »V principu delo
dajalec pri tem ni omejen, saj 
sam presoja, koliko potrebuje 
delavcev. Če se izkaže, da je 
v težavah ali da bo spremenil 
tehnologijo in vseh delavcev 
več ne potrebuje, potem jih 
pač odpusti. Procedura pa je 
povsod regulirana — deloda
jalec mora vnaprej objaviti 
presežke in jih sporočiti 
ustrezni državni službi za za
poslovanje in sindikatu ter se
veda tem delavcem. Tako ima 
država na voljo nekaj časa, ko 
se lahko pripravi za reševanje 
tega problema s svojimi pro
grami. Nikjer pa ni te vrste 
prijemov, kot so pri nas, da bi 
bilo odpuščanje prepoveda
no. Druga stvar so razni krite
riji, kdo je lažje ali težje od
pustljiv. Tretje, država lahko 
poseže tudi s programi, ki jih 
usmeri k delodajalcu, da bi ta 
opustil odločitev o odpušča
nju — recimo, da mu država 
financira pol plače za te de
lavce za rok šest mesecev, 
če bo v tem času izvedel pre
kvalifikacijo. Če gre za cikli-

Postopoma se sprejema 
brezposelnost kot norma
len pojav. Stopnja pričako
vane brezposelnosti pa 
kljub temu ni politično de
finirana; politika še ni vzela 
v resen pretres vprašanja, 
ali bo dopuščala rast brez
poselnosti v nedogled, 
zgolj glede na ekonomske 
razmere, ali bo poskušala 
to ustaviti na določeni 
stopnji.

čen presežek, kjer se ve, da 
bo ta cikel v določenem roku 
mimo, zopet lahko financira 
del plač, dokler se ciklus ne 
prebrodi; delavci v tem času 
delajo s polovičnim delovnim 
časom, dobivajo po polno 
plačo ipd.

Država vedno nastopi s

bljale zelo restriktivno. Po 
moji sodbi bi tukaj ne smeli 
biti restriktivni, morali bi do
puščati zelo tekoč prehod de
lovne sile iz podjetja v podje
tje, ob tem, da imamo za vsa
kega na voljo program, ki mu 
zagotavlja, da ne bo padel 
čez družbeni rob, kot bi temu 
lahko rekli.«

V M iS U  zd i se mi, da 
dikcija tega zakona sili v 
to, da bi del opravil, ki so 
sicer stvar države naložili 
podjetjem . Ni mi tudi ja 
sno, kako si zakonodaja
lec predstavlja izvajanje  
določb o prekvalifikaci
jah.

Svetlik: »To tudi meni ni 
jasno in imam občutek, da iz 
tega zakona še vedno veje 
duh dogovorne ekonomije in 
absolutne zaščite delavcev, 
čeprav absolutne zaščite ni 
več. Podjetju se nalaga veliko 
bremen, ki so neobičajna za 
podjetja v tržnih ekonomijah.

Da morajo poskrbeti za pre
sežke najprej podjetja sama, 
ni normalno; še zlasti pa ne, 
če nimamo programov, s ka
terimi bi ta podjetja stimulirali.

Z zakoni ne bi smeli podjetij 
neposredno prisiljevati k 
takšnemu ali drugačnemu 
ravnanju, razen v primerih, ko 
gre za zaščito temeljnih pra
vic posameznikov, pač pa bi 
morali imeti celo vrsto po
srednih ukrepov. Na osnovi 
spremljanja učinkov takih 
ukrepov potem vidimo, ali je 
treba njihovo stimulativno 
moč povečevati ali zmanjše
vati. Druge možnosti ni, sicer 
smo v starem sistemu. Z di
rektno regulacijo prevzame 
država vse nase, tudi odgo
vornost za to, da ekonomija 
šepa.«

ALEŠ RAZPET
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т ш з
Maribor leži na nad

morski višini 274 me
trov. Podnebje na tem 
območju je pod mo
čnim panonskim vpli
vom z mrzlimi zimami 
(srednja januarska tem
peratura je —2,3° C), z 
zgodnjo pomladjo, vro
čim poletjem (srednja 
julijska temperatura je 
19,3° C) ter zgodnjo in 
toplo jesenjo. Zelo ma
lo meglenih dni in veli
ko sonca, več kot 260 
sončnih dni letno, do
volj nazorno spodbija 
mišljenje nekaterih no
vinarjev, ki trdijo, da je 
Maribor »sivo mesto«. 
Podatki kažejo, da kli
ma in lega Maribora ni
sta vzrok tako imeno
vanega »mariborskega 
sindroma«.

Mariborsko gospodarstvo 
ima nekatere svoje specifi
čnosti. Odločilnejšo prelomni
co v industrijskem, gospodar
skem ter družbenem razvoju 
je povzročila izgradnja želez
nice med Dunajem in Maribo
rom leta 1864. Z izgradnjo hi- 
drocentrale na Fali med prvo 
svetovno vojno so se hitro 
razvile nove industrijske veje, 
predvsem kpvinska in tekstil
na industrija. Maribor se je od 
tistega časa v 20. letih razvil v 
enega najmočnejših industrij
skih centrov pri nas. Osvobo
ditev Maribora je pomenila iz
redno pomembno prelomni
co, ki je v temeljih spremenila 
gospodarski položaj mesta. 
Hkrati z odpravo odtujitve de
la od človeka, človeka po člo
veku . . . .  pa se je žal pojavila 
za Maribor nova oblika odtuji
tve, in sicer odtujitev akumu
lacije njegovega gospodar
stva, katere Магх na stopnji 
razvoja proizvajalnih sil, ko je 
še živel, ni mogel predvideti 
(na tem mestu ga je uspešno 
nadgradil Kardelj). V takrat
nem povojnem obdobju so 
potrebe našega gospodar
stva terjale predvsem proiz
vodnjo sredstev za proizvod
njo, investicijske opreme in 
tekstila. Tem širšim gospo
darskim interesom (beri juž
nim) je bila v tem obdobju to
talnega planiranja podrejena 
razvojna usmeritev naše indu
strije in njenih kadrov. Resno 
oviro za pravočasno preu
smeritev industrije v novo 
proizvodnjo je predstavljalo 
pomanjkanje investicijskih 
sredstev (odtekanje akumula
cije za pokrivanje drugih po
treb povzroča izrabljenost 
opreme in tehnološko zaosta-

MARIBOR, KJE Sl ALI 
MARIBOR, KAM

lost). Gospodarstvo je bilo 
zato soočeno s stagnacijo in 
večletnim zaostajanjem za 
razvojem gospodarstva v dru
gih delih republike.

Nekdaj zelo čislana indu
strializacija in elektrifikacija je 
neposreden vzrok za nastaja
nje togih, velikih gospodar
skih sistemov v Mariboru 
(TAM, Metalna, Boris Kidrič, 
Elektrokovina itd. predstavlja
jo v mariborski industriji 37,4 
odstotka v celotnem prihod
ku). Takšni konglomerati so 
zelo ustrezali mariborski poli
tiki, saj je preko malega števi
la direktorjev, ki so v večini iz
hajali iz politike, nadzirala ce
lotno dogajanje v gospodar
stvu.

Dogovorna ekonomija je 
mariborskemu gospodarstvu 
omogočala kontinuirano pro
dajo svojih proizvodov. Po
manjkanje investicijskih sred
stev v zadnjih letih pa je mo
čno oklestilo ponudbo (pred
vsem v kakovostnem smislu) 
in s tem zmanjšalo naročila, 
pojavile pa so se tudi druge 
težave: neredno plačevanje 
obveznosti, nelojalna konku
renca in zapiranje jugoslovan
skega tržišča. Srbska bloka
da in ustavitev naročil armade

pa sta spravili Maribor na ko
lena. Togi gospodarski siste
mi se namreč niso mogli čez 
noč prilagoditi novim razme
ram. Prav tako je tudi Marko
vičeva restriktivna ekonom
ska politika prekinila prakso 
lokalnega gospodarstva in 
politike, da se je težave reše
valo s kratkoročnimi posojili 
bank za reševanje tekočih li
kvidnostnih težav.

Izrazito administrativno 
plansko usmerjen razvoj in
dustrije v preteklosti je pov
zročil tudi slabšo razvitost 
terciarnega sektorja, katere
ga delež v strukturi družbene
ga proizvoda občine je še 
zmeraj mnogo nižji kot indu
strije. Zapostavljanje trgovin
ske dejavnosti v okviru terci
arne dejavnosti se kaže v dej
stvu, da Maribor še zmeraj ni
ma svoje lastne trgovske hi
še, kot npr. Emone, Merkurja, 
Mercatorja . .., z izjemo teh
ničnih trgovin Ferromota in 
Jeklotehne, katerih ponudba 
pa je pretežno tehnične nara
ve.

Obrt in osebne storitve so 
v strukturi prihodka maribor
skega gospodarstva udeleže
ne le z 2,4 odstotka. Iz tega je 
razvidno, da parole o razvoju

drobnega gospodarstva ni
majo realne podlage. Samo v 
razdobju enega leta se je šte
vilo zaposlenih v zasebnem 
sektorju zmanjšalo za 430 lju
di, saj so davki in prispevki na 
zaposlenega enormni. Edino 
rešitev, da ponovno vzpodbu
dimo razcvet te za mesto 
nedvomno pomembne dejav
nosti, je v drastičnem zniža
nju fiskalnih obremenitev. To 
sliko samo navidezno popra
vlja prek 1000 novo ustano
vljenih »podjetij«. Velika veči
na teh je brez perspektive, 
saj ne razpolagajo s potreb
nim začetnim oz. zagonskim 
kapitalom. Že podatek, da sa
mo 43 od njih zaposluje vsaj 
enega dela sposobnega člo
veka, pove, da je iluzorno pri
čakovati, da bi absorbirala 
večje količine presežne delo
vne sile. »Malo podjetništvo«, 
kot izredno pomemben dejav

nik v razvoju gospodarstva, bi 
moralo priti med prioritete v 
razvojnih načrtih mesta. Po
trebno bi bilo okrepiti sveto
valne službe, predvsem ka
drovsko, in jim nuditi vse vr
ste pomoči. V Mariboru se s 
svetovanjem bodočim podje
tnikom ukvarja Ekonomski 
center Maribor, vendar za ši
ritev svoje dejavnosti nimajo 
interesa, saj za njo ne dobijo 
nikakršnega plačila. To pa ni 
sam o v nesklad ju z razv ito  t r 
žno logiko, ampak tudi s čisto 
primarnimi zakoni preživetja 
in boja za obstanek. Naloga 
občinskih struktur ie tudi. da 
poskrbi za ustrezno infra
strukturo, tj. za primerne pro
store za podjetniško dejav
nost. Nedvomno je tudi vloga 
bank pri razvoju podjetništva 
pomembna. Preko kreditnih 
ugodnosti (nižja obrestna 
mera, odlog plačila prve anui

M ariborsko  gospodarstvo
Deleži v  gospodarstvu SRS (v od s to tk ih )

po zaključnem  računu 1985 1986 1987 1988

ce lo tn i p rihodek 11,0 11,8 11.4 10.6
porab ljena sredst. 11,2 12,2 11,9 10,9
dohodek 10,4 10,4 10.0 10,0
akum u lac ija 8,0 7,9 6,9 6.1

izguba 2.0 4,8 19,7 18,a
povpr. št. del. 11,5 11,4 11,5 11,4
povpr. č is ti OD
(izračun v %
povprečja gospod. SRS) 97,9 95,5 95,8 96,2

S tru ktu ra  m ariborskega gospodarstva po š tirih
m erilih :

Področje po št. zaposle. po celotnem prihod. po ustv. akumulac
1985 1988 1985 1988 1985 1988

In d u s tr ija 51,3 53,6 48,7 53,6 61,0 48,3
K m e tijs tvo 1,3 1,2 1,1 1,2 0,7 1,9
Gozdarstvo 0,7 0,6 0,4 0,4 1,2 1,3
G radben ištvo 14,3 13,9 6,8 7,3 13,4 9,6
P rom et in  zveze 7,3 7,7 3,4 4,1 3,3 5,6
T rgov ina 10,0 8,6 31,4 26,9 13,1 23,8
Turizem  in  gostinstvo 2,7 2,6 0,8 1,0 0,5 1,8
O b rt in  oseb. s to ritve 5,0 4,4 2,5 2,4 3,0 2,9
Stanov, kom unal. 1,9 2,3 1,1 1,2 1,2 2,5
F in . teh., posl. stor. 5,5 5,1 3,7 1,9 2,6 2,3

Gospodarstvo 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0

Preglednica 1: Podatki o izgubah podjetij po 
zaključnem  računu za leto 
1989 (v 000 din)

občina št.
podjetij

znesek
zgube

št.
zaposlenih

Maribor-Pesnica 1 4.038 306
Maribor-Pobrežje 16 46.246 7.661
Maribor-Rotovž 27 105.703 6.431
Maribor-Ruše 4 14.033 906
Maribor-Tabor 38 172.945 9.759
Maribor-Tezno 8 101.875 8.917

Skupaj Maribor 94 444.840 33.980

tete ipd.) bi morala pomagati 
podjetniku ustvariti začetni 
inicialni kapital, predvsem 
perspektivnejšim, ki bi imeli 
možnosti za zaposlitev novih 
delavcev.

Se slabše se godi turizmu 
in gostinstvu. Za razliko od 
mnogih turističnih receptivnih 
krajev nudi Maribor svojim 
gostom več kot samo mož
nost bivanja — nudi jim še 
Zlato lisico! Ponovno »zele
na« Drava je že pozabila na 
čase z živahnim nabrežjem, 
čolnarnami, pristaniškimi na
pravami za veslaški šport, ja
dranje in motonavtiko. Takš
nega turizma so lahko veseli 
samo Senčar in labodi na 
Treh ribnikih. Mariborskega 
kompleksa velikih sistemov 
se je navzelo tudi gostinstvo. 
TGDO Pohorje združuje sko
raj vse gostilne in hotele v 
Mariboru. Samo kvalitetno 
štajersko vino je vzrok, da 2,6 
odstotka zaposlenih v turiz
mu in gostinstvu v strukturi 
mariborskega gospodarstva 
ustvari vsaj 1 odstotek mari
borskega družbenega proiz- 

_  voda. V zadnjem času pa se 
5  gostinstvu odpirajo nove per- 
S spektive v privatnem sektor- 
® ju, ki jim je prav zaspanost 
E družbenega sektorja poma- 
*  gala odkriti »zlato jamo«. No- 

čno življenje se v Mariboru 
<g omejuje na en lokal in nekaj 
5? disco klubov, kar pa je kljub 
~  dejstvu, da je Maribor tipično 
ц  »spalno« naselje, premalo. 

Sprehod po mestu po 22. uri 
spominja na ameriške thriller- 
je, kjer so prebivalci pobegnili 
pred invazijo smrtonosnih 
pajkov. Po dolgih letih voženj 
po avstrijskih vinskih cestah 
smo se končno tudi Štajerci 

. predramili in na obronkih Ma
ribora so se pojavile prve vin
ske »stezice«.

Vprašanje, ki se ob tej ne
zavidljivi mariborski situaciji 
samo postavlja je, kje se na
hajajo njegove mestne struk
tu re  in kako spremljajo ta do
gajanja. O bsta ja jo  namreč 

štirje glavni centri, ki sprem
ljajo gospodarska gibanja v 
mestu. To so SDK, Mestni ko
mite za gospodarstvo, regio
nalna Gospodarska zbornica 
in Ekonomski center Maribor. 
Ko bi sešteli vse ljudi v teh 
službah, ki se ukvarjajo z ana
lizami stanja mariborskega 
gospodarstva, in pogledali 
njihovo izobrazbeno struktu
ro (samo Mestni komite za 
gospodarstvo ima 43 zapo
slenih, od tega jih ima 41 višjo 
in visoko izobrazbo), bi lahko 
bili optimistični glede napove
di nadaljnjega razvoja Maribo
ra, vendar pa kakšnih pozitiv
nih rezultatov ni zaslediti. 
Službe namreč delujejo pre
več nepovezano med seboj, 
poleg tega pa jim izključno 
svetovalna funkcija onemogo
ča, da bi lahko bistveno vpli
vali na vodilne strukture v go
spodarstvu. Tako kupi analiz 
ostajajo brez prave uporabne 
vrednosti, saj so mnoge od 
njih, kljub vednosti gospodar
stva o njihovi izdelavi, ostale 
nedotaknjene ali ianorirane.

PRIMOŽ DURJAVA 
STANE BRGLEZ
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SINDROM PUBERTETNE KRIZE OB

RAZUZDANIH STARŠIH
Je mogoče določiti klinično sliko Maribora? ima 

mesto značilne poteze, določljive, preko analize kate
rih bi se dalo odpraviti njegove pomanjkljivosti? Mar je 
mesto tak organizem, ki se mu da najti prepoznavne li
nije? Prepoznavne linije razmišljanja in delovanja? O 
tem smo se malce figurativno pogovarjali z mag. Fran
cetom Prosnikom, kliničnim psihologom iz Maribora. 
Sicer človekom, ki vliva zaupanje s širino svojega du
ha. Z Mariborčanom, ki mu ni vseeno; z mariborskim 
intelektualcem.

Katedra: Maribor je klient z 
izrazitimi simptomi oziroma 
indikatorji.

Prosnik: Pri teh indikatorjih 
ne gre za vrstni red, vidno pa 
je: izrazita zaspanost mesta, 
ki zaspi že ob pol devetih ozi
roma devetih. Temu se kar ta
koj pridružuje simptom ne- 
družabnosti, odsotnost po
trebe po druženju, kar se 
sprevrže v izoliranost, razbija
nje na manjše skupine, ki 
imajo verjetno neko svoje 
mesto. Nedružabnost se kaže 
tudi skozi odsotnost socialne 
razslojenosti, pripadnosti do
ločenemu lokalu in s tem šib
ke pripadnosti naspleh, s či
mer je povezano pomanjka
nje identitete. Gre tudi za iz
razito šibek materialni status, 
ki ima sicer protiutež v sivi 
ekonomiji, vendar je ta utež 
prelahka. Gre zgolj za vrti
čkarstvo in drobne kupčije. 
Ta slika, zbir sindromov; ima 
svoje izjeme. To so srednje
šolci, drobna peščica klošar
jev, neslovenci. Slednje ozna
čuje izrazitejša pripadnost, pa 
tudi stopnja zaspanosti je 
manjša. Zaradi tega je po de
veti uri zvečer slika mesta na
cionalno temeljito spremenje
na. Izjemne glede na omenje
ne simptome so tudi nekatere 
elite. Politična struktura ima 
svojo pripadnost, družab
nost, identiteto, kakorkoli je 
patološko spremenjena. Kot 
izjemo lahko definiramo še 
ozek kulturni krog in del pu
blike. Za to gre, da na podob
nih prireditvah vidimo vedno 
iste ljudi.

Katedra: Kot izjemo lahko 
opredelimo tudi aktivno jav
nost, novinarje, ki imajo po 
novem svoj klub.

Prosnik: S kulturo mislim 
kulturo v najširšem smislu, ne 
samo umetniško kulturo. Mi
slim na delujoč krog, ki ne 
pripada politični eliti, ki je ce
lo opozic ija . U gotovim o pa 
lahko tudi na nek način čudne 
izjeme: zbiratelje, kubiste in 
športnike. Maribor vedno 
znova preseneti v kakšni tele
vizijski oddaji, v kateri se 
znajde zbiralec z neverjetno 
zbirko orožja, anonimen nu
mizmatik, . . .

Katedra: Tudi lastnik največ
je zbirke plošč je Maribor
čan.

Prosnik: Tega je veliko, ni
ma pa tiste prodornosti, da bi 
bilo to splošno sprejeto, da bi 
tvorilo identiteto Maribora. Si
cer pa našteti simptomi za
spanosti, nedružabnosti, izoli
ranosti, šibke pripadnosti in 
ostalo omogočajo, kar je pre
senetljivo, enotno, relativno 
fiksno diagnozo. Tudi diagno
za je presenetljiva, vsaj za 
moj občutek in ne vodi v no
beno smer psihopatologije, 
kakršnekoli shizofrenije, ne
vroze ali podobno. Gre za na
ivno podobo pubertetne kri
ze.

Naravnost nerazumljivo je, 
da lahko tako jasno sliko pu
bertetne krize dobimo ob kli
entu, starem "45 let. Čemu to 
vztrajanje na čisto določeni 
stopnji socialnega razvoja, si 
lahko razložimo s psihozgo- 
dovino. Kajti, vsaka diagnoza 
mora imeti svoje etimološke 
poteze. Mariborova pubertet
na kriza socialne nezrelosti je 
posledica fenomena večkrat
ne izgube staršev. Če pogle
damo samo povojno obdobje 
lahko rečemo, da so tile star
ši počeli zelo čudne reči. Bilo 
je nekaj razveznih postopkov, 
dramatičnih združevanj, za
konci so se razširjali, bežali v 
druga mesta, skratka, bili so 
zelo razuzdani. Če diagnozo 
razširimo, gre za sindrom pu
bertetne krize izredno razuz
danih staršev, ki so presneto 
neprisebni in neodgovorni.

Katedra: Če definiramo star
še: gre za mestno oblast.

Prosnik: Za personal, ki naj 
bi se obnašal odgovorno. Za 
intelektualno ali politično eli
to, ki naj bi v kakršnemkoli 
smislu predstavljala neko je
dro. No, ob vsem tem dobimo 
naslednjo sliko: rojstvo tega 
otroka je izrazito ugodno po
tekalo. Rodi se močan novo
rojenček, morda celo malce 
prenošen. Zelo hitro preide 
obdobje malčka in se izjemno 
zgodaj zaposli. Hitro se mu 
razvijajo poteze, kot so: prid
nost, ubogljivost, poslušnost. 
Gre za eksploatacijo otroka, 
ki mora silno zgodaj začeti tr
do delati in se zato enostran
sko razvija. Jasno je, da je 
posledica tako zgodnje zapo
slitve dejstvo, da se glava ne 
razvija tako, kot se razvijajo 
roke in je torej rahlo šibak v 
glavo. Ta otrok je tako priden, 
tako krasno ga hvalijo, da kar 
dela in dela in nima časa za 
dozorevanje. Potem mu z 
injekcijo poskušajo razviti 
glavo, mislim na mariborsko 
Univerzo. Ta injekcija deluje, 
vendar samo toliko, da ga 
premakne do stopnje puber
tetnika. Tukaj se ustavi. Ob 
takšni diagnozi so terapevt
ske možnosti sorazmerno 
šibke, ker v bistvu sploh ne 
gre za bolezen.

Katedra: Odsotna je vzgoja.
Prosnik: Za vprašanje časa 

gre. Kako dopustiti normalno 
dozorevanje in katere so tiste 
vzpodbude, ki bi bile potreb
ne, da pubertetnik pride do 
stopnje socialne zrelosti. Mo
žna in zabavna je paradoksal
na terapija, s katero na videz 
ojačamo osnovno simptoma
tiko. Vzemimo za primer ši
bak materialni status. Kaj po
meni dooatna pauperizacija, 
dodatna odtegnitev finančnih 
injekcij? Dobimo zanimivo sli

ko. Pubertetnik na to ne rea
gira. Socialno jedro Maribora 
na to ne bo reagiralo. Spremi
njati se bodo začele izjemne 
socialne skupine. Poraste 
število klošarjev, Maribor kot 
družabno mesto dobi s tem 
še živahnejšo podobo. 
Zmanjša se število nesloven- 
cev. S tem se vzpostavi neke 
vrste ravnotežje. Poveča se 
beg, ki je bil vedno možen. 
Bodisi v Avstrijo ali pa v 
kmečko ekonomijo. Paradok
salna terapija privede do po- 
jačane politične strukture, re- 
šeniki dobijo pomembnejšo 
vlogo. Kultura, v smislu opozi
cije, umetniške ali novinarske, 
na to ne reagira, to je ne pri
zadene.

Tudi obraten postopek, 
ojačanje finančne injekcije, 
pubertetnika ne spremeni. 
Poveča odvisnost osnovnega 
pacienta od drugih centrov. 
Če je to republika, je pacient 
še naprej rahlo neumen, pri
den pubertetnik, ki nima la
stne odgovornosti.

Katedra: Se obnaša puberte
tniško?

Prosnik: To bi bilo zelo op
timistično. Če bi bil to puber
tetnik, katerega osnovni pro
blem je kriza avtoritete, bi se 
upiral. To bi bilo optimistično, 
ampak diagnoza ne kaže na 
to vrsto pubertetnika. Gre za 
frustriranega pubertetnika, ki 
ga tare kriza identitete in na
njo reagira z zaspanostjo, 
izoliranostjo, privatizacijo, ne 
pa z uporništvom. Ne kaže 
znakov, da bo popenil in se 
na ta način integriral; z zavr
nitvijo dosedanje avtoritete 
poiskal novo. Še najbolj se to 
kaže pri populaciji, ki naj bi 
bila najbolj perspektivna, to je 
pri študentih.

Katedra: Kje torej iskati
identifikacijo?

Prosnik: Ob razuzdanih 
starših slej kot prej nastopi 
iskanje pravih staršev. Obudi
ti in razširiti zgodovinski spo
min, to bi bila po mojem mne
nju zelo učinkovita metoda. 
Obuditi predstavo, da ne živi
mo le 45 let, da je to mesto 
staro 1000 let in da je šlo sko
zi razna obdobja, imelo več 
oblik identitete ter kazalo ra
zlične podobe. Pisati bi bilo 
potrebno o zgodovini Maribo

ra, o tem, kaj je bil Maribor 
pred vojno, tudi pred prvo.

Katedra: Kaj pa je z odno
som do centra, Ljubljane?

Prosnik: Zanimivo vpraša
nje je, ali bi se mariborska 
identiteta ojačala, če bi bilo to 
drugo mesto Slovenije, ki bi 
iskalo identiteto kot protiutež 
Ljubljani, kot protiutež uprav
nemu središču. To je zelo ži
vahno, vendar preveč optimi
stično, opisoval Kmecl, ko 
pravi, da gre za razmerje med 
Don Kihotom in Sanchom 
Panso. Ljubljana je kot Don 
Kihot, ki plava v oblakih, ki 
ima silovite ideje in producira 
utopije, vizije. Na drugi strani 
pa je praktičen in realističen 
človek, s praktičnostjo v vsa
kdanjem življenju, s smislom 
za poslovnost.

Toda potrebe po kreganju 
z Ljubljano ne vidim. To se mi 
zdi provincialno. Identiteto 
gre iskati skozi nasprotja. Na 
primer, kaj išče vinski sejem v 
Ljubljani, ko pa je Maribor 
mesto vina, sredi vinorodne
ga območja.

Katedra: Kako pa je s poten
ciali mlade inteligence?

Prosnik:' To so ogromni 
potenciali, ki pa ne morejo 
funkcionirati brez mecenstva. 
Že zdaj prehitevajo finančne 
možnosti, ki jih ima Maribor. 
To je problem močnih posa
meznikov, močnega trgov
skega središča, vojske, ko
garkoli, ki je ustrezen potroš
nik. V sferi intelektualne pro
dukcije, kulturne na primer, - 
sploh ne vidim sivine. Ne vi
dim sivine ponudbe, vidim pa 
sivino potrošnje, konzumaci- 
je.

Katedra: Katere pa so
vzpodbude, ki bi omogočale 
sorazmerno izravnavo po
nudbe in povpraševanja?

Prosnik: Začnimo pri aso
cialnih. Ena najmočnejših je 
prestiž. Tisti, ki imajo kakrš
nokoli potrebo po prestižu ali, 
naj to pozitivno imenujem, so 
v kakršnemkoli smislu ambici
ozni, to svojo ambicioznost z 
lahkoto zadovoljijo. Enkrat na 
mesec gredo v gledališče, vsi 
ostali jih vidijo in s tem imajo 
svoje potrebe zadovoljene.

Katedra: Gre za cinično
oznako na nek način patolo
škega povpraševanja.

Prosnik: Drži. Drži pa tudi, 
da se mora status izrazito po
trjevati, tudi na kulturnem po
dročju. Ni statusa brez potr
ditve. Do te mere nisem ironi
čen. V čem bi se lahko še bolj 
kazala gospodarska moč kot 
v trošenju viškov na zavidljiv 
način. Dokler gre samo za 
vzdrževanje trupla, pač ni no
bene možnosti, da bi povpra
ševanje doseglo ponudbo.

Katedra: Kaj pa so potenci
alni momenti, ki bi vzpodbu
dili večje povpraševanje po 
kulturnih dobrinah?

Prosnik: Večja prisotnost 
mednarodne trgovine zagoto
vo. Prepričan sem, da širša tr
govska dejavnost, ki bi v Ma
ribor pripeljala svet, ni samo < 
problem izvažanja, ampak S 
predvsem tega, da se na tem -j 
prostoru ljudje sploh ne sre- «

čujejo. V Mariboru imamo 
presneto malo tujine, isto ve
lja za Univerzo. Mislim, da 
sploh nimamo slabe Univerze, 
ampak da je čudežna glede 
na izredno majhen pretok lju
di: predavateljev in študentov 
iz širšega kroga. Zna se zgo
diti, da je kak razpis za preda
vatelja na mariborski Univerzi 
objavljen samo v Večeru, kar 
pomeni, da iščejo kadre od 
Slovenske Bistrice do Lenar
ta. Prepričan sem, da bi mo
rala biti petina, tako študen
tov kot predavateljev, tujcev. 
Za normalno izmenjavo izku
šenj gre, za izmenjavo pogle
dov in stališč, za normalno ži
vljenje, pri čemer uvoz iz Lju
bljane ni nikakršen uvoz. Mi
slim vsaj na jugoslovanski ali 
srednjeevropski prostor.

Katedra: Kar se Ljubljane ti
če, gre za isti kulturni pro
stor, za iste strokovne kro
ge.

Prosnik: Včasih ima še ko
lonialni prizvok, češ hoditi 
predavat na provinco. Podob
no je tudi obnašanje maribor
skih profesorjev, ki grejo pre
davat na svoje drobne filiale 
po Sloveniji: v Koper, Kranj, 
Slovensko Bistrico, Oplotni
co. To je odnos gospoda, ki 
se žrtvuje v neki smešni poja
vni obliki.

Katedra: Kaj pa, če ne bo 
mecenstva, če gospodar
stvo in trgovina tega ne bo
sta sposobna?

Prosnik: Nadaljeval se bo 
beg možganov, beg produk
cije mariborske Univerze. 
Ostale stvari niso problemati
čne. Izjema, ki izpada iz tega 
simptoma, je politična struk
tura. Čim bednejši je Maribor, 
večje možnosti ima, da se gre 
mecena. In to mecena brez 
konkurence, zato ji ta tip sivi
ne, sivina povpraševanja, bla
zno ustreza. Politična struktu
ra lahko ruži s tem, češ, vse 
imate, samo ko bi hoteli. Ruži 
s tem, da je tukaj gledališče, 
da so tukaj razstave, da je tu
kaj Univerzitetna knjižnica. To 
je naša zasluga, pravijo. In v 
tem je moč politične struktu
re. Moč, da lahko hkrati one^ 
mogoči vse ostale, ki bi pose
gli v njeno konkurenco. V tem 
je njen monopol. Mislim, da

se politična struktura ne bo 
nikoli tako zapustila, da bo 
ukinjala kulturne inštitucije. 
To je izraz njene uspešnosti, 
zanesljiv garant za njen ob
stoj.

Katedra: Nastopali ste tudi 
kot kandidat za republiški 
DPZ. Če bi bili nekoč politik, 
čelni politik v Mariboru, kaj 
bi storili, da bi bilo življenje v 
mestu bolj mirno, bolj plod
no?

Prosnik: Sodeloval bi z do
brimi ekonomskimi strokov
njaki, ki so v Mariboru. Moj 
cilj bi bil zbrati okrog sebe ti
ste ljudi, ki iz Maribora lahko 
naredijo davčno ugodno me
sto. Vse sile občinske politike 
bi usmerjal v to, da bi tukaj 
naredili nekakšen davčni El 
Dorado in s tem privabili de
nar, privabili trgovino in ljudi, 
ki bi bili pripravljeni delati v 
majhnih podjetjih. S tem bi 
prišli do prej omenjenega me
censtva. Sicer pa ima občin
ska uprava relativno majhen 
vpliv na tokove v kulturi. Z 
lahkoto jo uniči, sicer pa ji 
lahko pusti dihati. Kljub vse
mu, kar je zanimivo, deluje 
umetnost relativno samostoj
no, po svojih zakonitostih.

Katedra: Kaj pa Univerza?
Prosnik: Univerza je inte

lektualni potencial. Gre za ze
lo veliko ljudi, ki predstavljajo 
intelektualni potencial in ti ra
bijo denar. Ne vidim druge 
poti, kot da se jih začne upo
rabljati. Za to pa so potrebni 
določeni pogoji. Ali je mesto 
zanimivo, zanesljivo, vzpod
budno, da se v njem investira. 
Tega se ne bi bilo treba učiti 
niti izven Jugoslavije. Nekaj 
takšnih mest je, kjer so se te
ga uspešno lotili. Virovitica, 
— na primer.

Katedra: Če rečemo v jeziku 
z začetka pogovora, najti 
stalne starše, ki bi omogočili 
zanesljivost v razvoju.

Prosnik: Ne bi rekel zanes
ljivost. Dejal bi naklonjenost 
tistim, ki so pripravljeni tvega
ti, razumevanje za drugače 
misleče, za drugačne, ne pa 
zgolj dajanje prednosti gigan
tom po telesu in pritlikavcem 
po duhu.

SAŠO DRAVINEC
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POTREBNA BO ŠE ENA 
SLOVENSKA SPRAVA

FRANCE FORSTNERIČ

Ko smo pred dvajsetimi 
leti za moto knjige Siti in 
lačni Slovenci zapisali Pir
jevčevo misel, da »sloven
sko narodno vprašanje ne 
more več biti vprašanje o 
tem, kaj počnejo drugi s 
Slovenci, marveč kaj po
čnemo Slovenci sami s se
boj,« smo, priznam, cikali 
predvsem na drugi del iz
jave, »kaj počnemo sami s 
seboj.« Ce bi morali danes 
ponoviti ta Pirjevčev aksi
om o samospraševanju, 
samopremisleku in avtodi- 
stanci slovenstva, bi ga 
morali v obeh stavkih pro- 
tivnega podredja: smo na
mreč na tako usodnem ro
bu, da bi se lahko vprašali, 
ali nismo sem, kjer smo, 
prispeli tudi zato, ker se 
nismo dovolj spraševali ne 
prvo ne drugo, oziroma — 
kar bodo drugi (še) počeli 
s Slovenci, bo usodno od
visno tudi od tega, kar (bo
mo) počeli sami s seboj.

Sami s seboj pa Slovenci tačas 
nikakor ne počnemo pravih stva
ri. Nekateri menijo, da zato ne, 
ker je na »sistem« ali skupnost 
slovenstvo danes tak zunanji pri
tisk, da smo se nujno morali 
spremeniti v obrambnega ježa, 
se homogenizirati in vsaj začasno 
pozabiti na notranje sestavine in 
probleme sistema. To pa žal ni 
prava formula za preživetje. Še 
huje, to je napaka, ki jo danes po
čnemo v Jugoslaviji vsi, pozablja
joč, da je zunanje reagiranje or
ganizma odvisno predvsem od 
njegovega notranjega stanja 
(morda bi lahko rekli tudi zdrav
ja). Narodna sprava je že nekaj 
takega za našo notranjo higieno, 
toda k o  jo stranke vse po vrsti in 
vsaka po svoje ponavljajo, poza
bljajo na še eno, morda usodnej
šo spravo, namreč na spravo Slo
venije same s seboj, na tisto nje

no notranje uravnovešenje, ki bi 
mu po starem rekli decentraliza
cija in policentrizem, po novem 
pa rajši regionalizacija. Razpravo 
na to temo je pred volitvami pri
pravila mariborska Socialistična 
zveza (edino ona, saj to je kar ne
verjetno?), sodelovali pa so seve
da ljudje več barv. Tega debatira
nja v Mariboru o policentrizmu 
seveda ne bomo deskriptivno 
povzemali, saj so to ob svojem 
času storili dnevni mediji, je pa 
mogoče ob sporočilih, ki ga je iz
razilo, zanimivo premišljati tako o 
tem, »kaj počnejo drugi z nami«, 
kot o tem, »kaj počnemo sami s 
seboj.«

Predvsem je bil naš realsociali- 
sični sistem v vseh svojih fazah in 
obdobjih naravnost idealen za 
prikrit ali razgaljen centralizem, 
metropolitizem, za vodoravno, 
geografsko in navpično, socialno 
zapostavljanje delov sistema na 
račun centra, srčike »pooblašče
nega« nosilca Resnice, Zgodovi
ne, Prihodnosti. Temu je vse pri
šlo prav: prvotna roparska cen
tralizacija akumulacije in njeno 
»plansko« razporejanje in preu
smerjanje, poznejša dogovorna 
ekonomija, samoupravni blef, de
legatski sistem in celo komunalna 
ureditev z ljudem popolnoma od
tujenimi mega občinami po vzor
cu Pariške komune, ki vse toge in 
samozadostne v svoji avtarkiji 
mrgolijo okrog Centra. Še celo, 
ko nam je kriza že vse to razgali
la. se slovenske oblasti (vsa mo
nopolna politična edino-moč) ni
so odločile za sodobno postindu
strijsko in postmoderno paradig

mo decentraliziranja, regionaliza
cije in aktiviranja vseh delov druž
benih in narodovih zmožnosti, 
ampak jih je na vrat na nos odne
slo v že hudo postarani centrali
zem in grob mehanski funkciona
lizem, ki si v zares skorajda ob
sednem stanju skuša pridobiti 
celo nekak racionalni legitimizem.

Težko je napovedovati, kako bo
do ta skok nazaj v urejanju slo
venstva odpravile nove pluralne 
oblasti, v predvolilnih nastopih so 
se namreč ravno o tem najhuj
šem problemu slovenske notra
nje razklanosti in entropije naj
manj izjasnjevale. Mariborski poli
centrični posvet pred volitvami bi 
jim pri tem mogel nuditi mnoge 
dobre navdihe. Najprej se je tre
ba otresti celo v Dembsu zelo ne
varne zablode, da gre pri razpravi 
o slovenskem policentrizmu za 
malone folklorne stereotipe pro
vincialnega rivalstva med Ljublja
no in Mariborom. Oh, če bi bilo 
samo to, kako nedolžna bi bila 
stvar, dragi prijatelj Rupel! Potem 
pa že raje dam prav predsedniku 
izvršnega sveta mesta Ljubljane 
Hrvoju Draškoviču, ki je maribor
ske poslušalce skorajda osupnil 
s trditvijo, da sta pred Ljubljano 
— ne mestom, ampak kot repu
bliško administracijo — Maribor 
in Ljubljana kot mesti pravzaprav 
enaki revici, torej bojni zaveznici 
ob razumljivem medmestnem so
delovanju in tekmovanju, seveda. 
Prav ima Draškovič zlasti zato, 
ker je samoporušenje stolpnic 
paradnih razvojnih gospodarskih 
nosilcev sredi Ljubljane zares 
plod popolnoma iste republiške

politike in ideologije kot stečajno 
razsutje mariborske industrije.

Poučno je bilo tudi zgodovinsko 
vzporejanje, kako Maribor kot 
mesto že od srede prejšnjega 
stoletja stanovitno izgublja tekmo 
z Ljubljano, iz česar dr. Ermin Kr
žičnik, ekonomist, ki svoja stro
kovna premišljevanja zadnje čase 
zanimivo antropologizira, ugota
vlja v Mariboru razne psihosocial
ne frustracije s čisto otipljivimi 
posledicami, da npr. elitni kadri 
zares raje ostajajo v metropolizi- 
rani Ljubljani, namesto da bi ta bi
la »energijsko razvojno osrčje«, 
kar se sliši že povsem postindu
strijsko in postmoderno. Toda 
podobno, kot je Maribor izgubil 
tekmo z Ljubljano, se dogaja sko
raj vsem slovenskim sosedom 
večjih centrov. Maribor je tako 
dvakrat razvojno »premagal« 
Ruj, najprej z licenco za vinsko 
trgovino v 13. stoletju, potem pa 
z južno železnico 1848, ki je bila v 
prvi različici načrtovana skozi Or
mož in Ptuj. Vendar nam ta zgo
dovinski spomin danes, pred
vsem pa v prihodnje lahko v novi 
slovenski razvojni paradigmi po
maga predvsem s tem, da ne s 
komunalnim (politično-teritorial- 
nim) ne z družbenogospodarskim 
sistemom voluntaristična oblast 
in ideologija ne smeta razkrojeva- 
ti naravnih kulturnih, gospodar
skih, infrastrukturnih in socialnih 
regij, kar vse pa so storile naše 
dosedanje oblasti. Regionalnost, 
ki ima seveda svojo makro in mi- 
kro raven, pozna v postmoderniz
mu in postindustrijski dobi sicer 
tudi centre, vendar kot servisna,

pospeševalna jedra, kot uvelja
vljanje interakcij in sožitja name
sto hierarhizacije, kot naravno 
igro izrabljanja najboljših možno
sti, kjerkoli se pojavijo, torej kot 
samouresničevanje, samopotrje
vanje in ne nazadnje seveda sa- 
moodločanje. Zato — ne pa za
voljo občudovanja porabniškega 
kapitalizma — potrebujemo zdaj 
tržni sistem, ki kapitala ne razpo
reja in ne osredotoča po logiki 
voluntarističnih, samozvanih soci
alnih in ideoloških inženirjev, mar
več tja in tam, kjer ga človeške 
socialne in individualne moči 
zmorejo spreminjati v kar najbolj
šo kakovost življenja. Tako smo 
razumeli na policentrični debati 
dr. Rudija Crnkoviča, ko je z na
ravnost akademskim mirom, se 
pravi z govorico znanstvenih ar
gumentov očital sedanji slovenski 
oblasti nič več in nič manj kot to, 
da je z administrativno koncen
tracijo kapitala in gospodarske 
moči direktno proti naši družbeni 
in gospodarski preosnovi. To je 
hudo svarilo tudi bodočim (plural
nim?) slovenskim oblastem, saj 
tržišče, za katero se brez izjeme 
vsi zavzemajo, ne bo poznalo mej 
(ker sicer ne bi bilo tržišče) in se 
res lahko zgodi, če se slovenstvo 
ne bo s pravo nacionalno politiko 
tudi do policentrizma in regiona
lizma zavedlo, da so naši gospo
darski, komunikacijski, kulturni 
itd. gravitacijski centri že bili in so 
lahko spet, recimo, Gradec, Trst, 
Zagreb, Celovec ali celo dlje Beo
grad, pa Milano, Padova itd. Bo
doče slovenske oblasti in politika 
bodo neposredno odgovorne za 
to, ali bo izmenjava s temi sredi

šči dvostransko ali pa le eno
stransko koristna (ve pa se, kate
ra stran bo potegnila krajši ko
nec). To kajpada ni več katastro
fični tradicionalni slovenski strah 
pred tujstvom, po domače pove
dano provincialna zaplankanost, 
ampak je skrb, da bi Slovenija bi
la v Evropi regij enakovredna re
gija. Starinski slovenski ljubljan
ski metropolizem je sicer zgodo
vinski, a se je krasno prilegal tudi 
monistični povojni oblasti in raz
svetljenski slovenski »učiteljski« 
mentaliteti in ideologiji. V nacio
nalni Piemont je težila glavnina 
Slovenije z zaokroženo kranjsko 
deželo, medtem ko so slovenska 
obrobja imela središča zunaj etni
čnega ozemlja, v Gradcu, Celov
cu, Trstu, Gorici. Zato so nastale 
in potem žal ostale centralisti
čno- metropolske slovenske od
tujitve (ki pa niso naša special
nost, z enakimi ali podobnimi reč
mi se otepa danes Madžarska, 
bodo se pa že kmalu tudi Srbija 
in druge naše republike), ki bi jih 
razrešila le skrbno in postopno 
uvajana regionalizacija v najso
dobnejšem pomenu, se pravi z 
vsemi prednostmi večsrediščno- 
sti in enakomernega aktiviranja 
narodovih ustvarjalnih energij — 
torej ne s starinskim dirigiranjem, 
administriranjem, centraliziranjem 
in planiranjem — marveč s takim 
skupnim, narodnim oziroma druž
benim konsenzualnim ustvarja
njem gospodarskih, socialnih, 
kulturnih, infrastrukturnih in dru
gih okvirov in pogojev, da bi se 
kar najbolj razigrala igra naših 
ustvarjalnih moči, ki bi — če se 
na koncu preselim še najbliže k 
zgledom iz kulture in umetnosti 
(podobno pa je seveda tudi z 
znanostjo, šolstvom in vsemi dru
gimi družbenimi dejavnostmi) — 
tvorila naše kolektivne dosežke 
ne kot abstrakten, mehanski se
števek »nacionalnega programa«, 
ampak kot posamične dosežke, 
ki zmorejo nacionalno raven.

NOVI PRIMITIVIZEM IN NOVA 
SUBVERZIVNOST

DRAGICA KORADE

Ti, ki že lep čas bombardi
rajo predvsem lokalno jav
nost z alarmantnimi opozorili, 
da Maribor kljub popreproš- 
čenim bibliografijam večine 
mariborskih univerzitetnih 
profesorjev družbenih ved, ni 
nikakršen kuriozum, imajo se
veda prav. Kaj takega bi izčr
pana metropola, ki se je zme
raj, ko je po vsej sili hotela bi
ti »in«, znašla na stranskem ti
ru, lahko bila šele v svetu, 
kjer funkcionira trg smislov in 
zgodovinskega optimizma. V 
svetu, kjer ne gre za menjavo 
smislov, ampak samo za me
njavo udarcev, Maribor s svo
jo neživljenjsko reglementaci- 
jo družbenega življenja ni nič 
posebnega. Njegova zgodovi
na je skupek objestnih sa
mouničenj in uničevalskih 
rešitev. Politična avantura je 
bila na tem »krajčku Evrope« 
zmeraj ekvivalent za družbe
no avanturo, radikalne me
njave dobrega in zlega pa 
so se zmeraj izšle v skupno 
slabo. S takim izidom se da
nes, ko se je prav tako 
kot po prvi svetovni vojni za
majala gigantska ječa imperi
ja, na občasno začudenje 
vseh, ki pretendirajo zgolj še 
na »človeka vredno življenje«, 
na okroglih mizah, strankar
skih shodih in javnih prepirih 
bahajo predvsem tisti, ki so 
se izključno na njegov račun 
dokopali do relativno redkih 
družbenih dobrin (oblast, de
nar, družbeni položaj). Urad
na iskanja razlogov za tekanje 
v krogu, ki proizvaja zmedene 
glave, so podobne srednjeve
škim debatam, ki so krivdo za 
čedalje hujše propadanje me
sta zvalili na Jude, Turke in 
čarovnice, čeprav je njen naj
večji delež pripadal budnim 
meščanom. Ko so namreč le
ta 1497 zadolženi in pred
vsem zavistni meščani iz me
sta izgnali Žide, ki so predsta
vljali gospodarsko najbolj vi
talen del mestnega prebival
stva (na njih je slonela trgovi
na, obrt, denarništvo), so na 
široko odprli vrata tri stoletja 
dolgi verigi čistk, sestavljenih

iz revščine, kug, požarov, tur
ških vpadov in čarovniških 
procesov.

O vsem tem se danes, ko 
je počasna in lenobna ekono
mija, ujeta v ritem političnih 
popuščanj in napetosti, spet 
veliko govori. Vse razprave 
odkrivajo praznino, ki je osta
la po prisilnem odhodu Židov, 
ki so za mesto zanimivi samo 
v primeru posedovanja kapi
tala; kako so do njega prišli, 
ob kakšni organizaciji dela in 
s posredovanjem kakšne ži
vljenjske filozofije, ni nikogar
šnja skrb, čeprav zavzema v 
najnovejši politični retoriki 
osrednje mesto beseda raz
voj. Njene najpogostejši sino
nim je Evropa, kjer je menda 
vse lepo In prav. Ta retorika 
ne bi bila problematična, če 
ne bi še naprej ohranjala ma
nihejsko podobo sveta, ki jo 
tokrat — tako kot Marx He
glovo dialektiko — postavlja z 
glave na noge. Po tej podobi 
je vse onkraj italijansko-av- 
strijske meje identično s pro- 
gresom in vse tostran identi
čno z regresom. Celo potop 
treh mariborskih tovarn, ki so 
najbrž bile potopa vredne, so 
politiki kljub stotinam osebnih 
tragedij, ki jih je povzročila 
nova brezposelnost, interpre
tirali kot nekaj evidentno ev
ropskega, predvsem pa kapi
talističnega kljub vprašljivi le
galnosti vsakokratnega vele- 
podjetniškega postopka, za
radi katerih se je predvsem 
prizadetim delavcem priskutil 
brezdušen obraz kapitalizma. 
Če je bil strah pred imple
mentacijo kapitalističnega na

čina gospodarjenja na bal
kanska tla namerno proizve
den tik pred prvimi volitvami, 
ki so — roko na srce — bile 
po meri Evrope in na katerih 
je strankam starega reda ka
zalo slabo, lahko zdaj samo 
ugibamo, dejstvo pa je, da 
mariborska stečajniška pro
cedura nima nič skupnega z 
evropsko, kjer v takih prime
rih izgubljajo delo samo vodil
ne podjetniške figure, ne pa 
tudi delavci. Uradni interpreti 
so mimogrede še spregledali, 
da v nobeni od zahodnoev
ropskih držav ne poznajo 
družbene lastnine, zato pa 
tem bolj poznajo neodvisne 
sindikate in smiselne delav
ske boje. Na prvi pogled ima
mo torej opravka s paradok
salno situacijo, ki jo ustvarja 
politična elita, ki ne zna več 
nobene svoje pobude uteme
ljiti brez sklicevanja na Evro
po, po drugi strani pa iz dne
va v dan straši ljudi z dozdev- 
kom Evrope. Ti, ki so odpuš
čenim delavcem dopovedova
li, da je stečaj z vsemi tukajš
njimi drastičnimi konsekven
cami eno od zanesljivih zna
menj boljših časov, so kljub 
svojim morebitnim dobrim na
menom razširjali laži o zahod
nem kapitalizmu, ki kljub svo
jim senčnim stranem ne do
sega brezobzirnosti nam zna
ne variante državnega izkoriš
čanja. VVeber, ki s svojo kriti
ko marksističnega načina 
mišljenja prihaja pri nas v mo
do šele sedaj, v protestantski 
etiki dokazuje, da danes tako 
aktualno pridobitništvo, ki naj 
bi skoz in skoz prežemalo 
motive kapitalističnega go

spodarjenja, sploh ni kapitali
stična kategorija. Kapitalizem 
sam na sebi ni ustvaril niti 
»pridobitniškega gona« niti 
»težnje po dobičku«. Take 
težnje najdemo po VVebru pri 
»ali sorts and conditions of 
men« v vseh obdobjih in vseh 
deželah sveta, kjer obstaja ali 
pa je obstajala objektivna 
možnost zanje, kar pomeni, 
da brezobzirno hlastanje za 
profitom sploh ni značilno za 
kapitalizem. Prav narobe. Ka
pitalizem na novoveškem Za
hodu naj bi pomenil omejeva
nje ali vsaj racionalno umirja
nje tega »iracionalnega go
na«. To, kar je značilno za ka
pitalizem samo v tem delu 
sveta, je za VVebra racionalna 
kapitalistična organizacija 
(formalno) svobodnega dela, 
v kateri je eksaktna kalkulaci
ja podlaga za vse drugo. Če 
bi to misel prignali do konca, 
bi lahko na najboljši možni 
način dokumentirali surreali- 
zem jugoslovanskih politik, ki 
druga drugo obtožujejo vsa
kovrstnih izkoriščanj na pod
lagi neprimerljivih in vsako
mur sumljivih računov. Kak 
dober ekonomist bi torej lah
ko raziskal vpliv odsotnosti 
eksaktne kalkulacije na pri
sotnost secesijskih gibanj. Iz
točnico za tako raziskovanje 
je izredno preprosto formuli
ral Hegel, ko je prepirljivcem 
svojega časa svetoval: Nehaj
mo se prepirat, začnimo raje 
računat!

V tem pogledu oi lahko veli
ko storil sam zase tudi Mari
bor, ki sleherno priložnost iz
koristi za tarnanje nad Lju
bljano, ki je menda desetletja

v Sloveniji ustvarjala razmere, 
ki v marsičem spominjajo na 
interni kolonializem. Tarnanje 
nad njegovim obstojem kaj
pak niti približno ne demistifi- 
cira njegovih konstitutivnih 
mehanizmov. Še posebej te
daj ne, ko skušamo odgovori
ti na preprosto vprašanje, ali 
je smotrno graditi letališče za 
skladiščenje krompirja in dru
gih poljščin. V teh stvareh vla
da še zmeraj konsenz živcev.

Kljub nezadržni pavperizaciji 
davkoplačevalcev namreč 
nihče od letališča ne zahteva, 
da začne funkcionirati kot le
tališče; od Univerze nihče ne 
pričakuje, da se bo začela ob
našati kot Univerza ali pa da 
se bo državna uprava spre
menila v javno. Deprofesiona- 
lizaciji profesij ni videti konca: 
zgodovino so začeli pisati 

.podoficirji, zgodovinarji pa 
delajo obrambne načrte. Vi- 
sokoizobraženi hodijo na Za
vod .za zaposlovanje, polizo- 
braženi pa vodijo podjetja.

Ekonomski eksperti izračuna
vajo razlike med cenami v Av
striji in Slovenfji, rešitve go
spodarstva pa producirajo 
šarlatani. Povedano enosta
vno: na vidiku ni nobene 
funkcionalne delitve dela, raz
poznavnih družbenih vlog in 
funkcij. V tem pogledu Mari
bora kot medijsko predsta
vljenega Maribora seveda ni.

Za novim primitivizmom, ki 
prihaja pod pretvezo nekega 
konca kot nerazumljivo in nei
zogibno bombardiranje, ki 
pretresa temelje socialne 
zgradbe, v kateri so dolga le

ta živele produktivne množice
prebivalstva, ne osta ja  n ik je r
ničesar drugega, kot bogataši 
in samota, ki se ji bo reklo 
svobcJda.

Vprašanje, ki ga skušam v 
pogovorih o Mariboru vsake 
toliko izpeljati, se glasi takole: 
o čem govorimo, ko govorimo 
o razvoju? Razvoj za katere 
cilje, razvoj za koga in razvoj 
s katerimi sredstvi? Ne slepi
mo se z izjavami tukajšnjih 
gospodarstvenikov, ki kar na
prej poudarjajo, da je treba 
najprej »rešiti« industrijo, da 
bomo lahko rešili kasneje še 
vse drugo. Po tej' logiki naj bi 
šele razviti gospodarski sek
tor potegnil za sabo vse tisto, 
kar se na račun njegovega re
ševanja ne bo moglo razvijati. 
Tako predpostavko je znani 
teoretik razvoja in nerazvoja 
Rodolfo Stavenhagen označil 
za »čisto laž« iz preprostega 
razloga, ker pač lahko ustva
rimo razvoj enega sektorja 
samo na račun drugega. Čim 
bolj bo center postajal cen
ter, tem bolj bo periferija 
ostajala periferija. Tudi ciljev 
razvoja ni nihče niti v Ljubljani 
niti v Mariboru jasno eksplici- 
ral, čeprav so na tem koncu 
države v njegovem imenu sto
rili že toliko hudega. Kakšen 
je torej cilj: postati karikatura 
družbe, ki ima svojo lastno lo
giko razvoja ali pa po ohrani
tvi podedovani ideal pravične 
družbe, v kateri so ljudje od- 
negovali predstavo lokalne 
skupnosti kot kooperativne 
ekonomske in teritorialne 
enote, v kateri mora imeti 
vsak njen član toliko sred
stev, da lahko poravna svoje 
obveznosti do družbe? Ta 
ljudska koncepcija pravice 
ima nedvomno racionalno je
dro, čeprav nikoli ni bila tisto, 
kar je človek od nje pričako
val. In ta družbeno posredo
vani ideal dobiva vse bolj sub
verziven pomen.
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PONAVLJANJE PRETEKLOSTI
DARKA ZVONAR

Tisti, k i se ne spom in ja jo  
pre tek losti, so  obso jen i 
na to, da jo  ponavljajo.

George Santayana, 
{Life of Reason

Maribor preteklost seveda 
ima. Ali ima tudi prihodnost
— to je vprašanje, ki si ga je 
treba postaviti, če izhajamo iz 
prve ugotovitve. Oziroma: 
kakšna bo ta prihodnost, če 
naj bi bila po Valeryju sestra 
preteklosti.

Maribor ima tudi svojo se
danjost, skoncentrirano po
sledico dejstva, da je neneh
no ponavljal svojo preteklost 
z obglavljanjem lastne inteli
gence in sproti postavljal kre
tnice za vlak v svetlo bodo
čnost, tako da so stvari pač 
dobivale svoj tok, ki so ga bili 
predpisali drugi. In ko je me
stu uspelo, da je zatolklo, kar 
je drugačnega, zunaj predpi
sov, bolj ali manj sramežljivo 
poganjalo k nebu, si je od
dahnilo, češ, spet nič ne zao
stajamo za drugimi. S temi 
»drugimi« je bila mišljena zla
sti prestolnica, proti kateri so 
se klanjali njegovi oblastniki, 
oblastniki le-te pa seveda 
spet proti tisti večji prestolni
ci ob sotočju Save in Donave
— pač kot se za fevdalno ure
ditev, v kakršno se je razbo
hotil jugosocializem, spodobi.

Izjemno uspešna je bila be
ra socialističnih petletk v tem 
mestu, danes razpetem med 
kalimerovsko jadikovanje (»za 
vse so krivi drugi«) in uničujo
če samoobtoževanje (saj je 
znano, da siromaštvo tako 
poniža ljudi, da jih je sram ce
lo lastnih vrlin). Ker Maribor 
med vojno očitno ni dal dovolj 
žrtev na oltar vzpostavljanja 
novega družbenega reda, je 
moral to nadoknaditi pozneje. 
Postavke v znameniti enačbi 
»socializem je elektrifikacija 
plus industrializacija« so bile 
za to mesto izjemno visoke, 
seveda na račun brezobzirne 
eksploatacije ljudi in narave. 
Posledica vsega naštetega je 
tisto, čemur pravijo nekateri 
sedanjost brez prihodnosti.

V tej sedanjosti — ko doži
vlja socializem, katerega pro
totip je to mesto, usodo vseh 
socializmov revnih družb — 
ni pravzaprav nič drugače. Ti
sti, ki so še včeraj govorili 
drugače, sicer mečejo z oltar
jev nekdanja božanstva in po
stavljajo nova, to pa je tudi 
vse. In tisti, ki poznajo to me

sto oziroma njegov duh (ki je 
enaka kategorija kot »duh ča
sa«), imajo dovolj razloga za 
bojazen, da bo dosledno, 
brezobzirno postavljanje ene
ga (rdečega) modela zame
njalo enako dosledno in bre
zobzirno postavljanje druge
ga. Drugače rečeno: da bo
mo priča najbolj brutalnim 
razsežnostim zgodnjega ka
pitalizma oziroma prakapita- 
lizmu — ki pač sledi fevdaliz
mu — kot farsičnemu pona
vljanju zgodovine. Da se bo
mo torej pod znamko »spre
minjanja socialističnih tovarn 
v evropska podjetja« — na
mesto da bi preskočili v novo 
stoletje — vrnili za kakšnih 
dvesto let nazaj.

Prva znamenja se nam že 
nekaj časa ponujajo; tukaj so, 
pa če se še tako delamo, da 
jih ne vidimo. Velikopotezni 
zamahi »prilagajanja evrop
skim razmeram« s prehaja
njem na evropski delovni čas 
— ne da bi bilo poskrbljeno 
za vse drugo, za kar je že 
zdavnaj poskrbela Evropa —

so eno teh znamenj. Drugo: 
množica brezposelnih, ki tiste 
s službo nemo opozarjajo, da 
je delo največji privilegij in da 
je zato treba biti poslušen in 
upogljiv, da ga ne izgubiš.
Tretje oziroma prvo: stečaji, 
ki se jih je to ubogljivo mesto 
začelo lotevati v svojem slogu 
— na način, zaradi katerega 
je nekdanja priljubljena sin
tagma »beg možganov« dobi
la svoj ekvivalent v »blokadi 
pameti«. Kajti enako vrato
lomno, brezobzirno in primiti
vno, kot je oblast v tem me
stu nekoč izvajala ukaze kom- 
partijske vrhuške o »novih in 
novih tonah jekla«, je Maribor 
v tem vmesnem, samo na vi
dez nikogaršnjem obdobju iz
peljal svoje stečaje. Na ulico 
so letele najprej matere sa
mohranilke, nosečnice, invali
d i . . .

V knjigo mariborskih ne
smislov, če bi jo seveda kdo 
pisal, bi se zagotovo uvrstila 
znamenita izjava mestne vla
de, da postečajno podjetje 
(Lilet) dobro posluje, podkre

pljena z argumentom »nor
malne odsotnosti z dela«. Pri 
tem pa »normalna odsotnost« 
pomeni, da so odpustili iz 
službe vse delavce, ki so bili 
na dan stečaja odsotni, pri 
čemer jim je to odsotnost se
veda omogočal zakon. Pa ta
ko ni bilo samo v Liletu. Tudi 
socialistična buržoazija očit
no ne more živeti, »ne da bi 
nenehno revolucionirala pro
izvodna orodja, torej proiz
vodne odnose, torej vse druž
bene odnose.«

V omenjeno knjigo — ki bi 
jo v tem mestu potrebovali 
vsaj enako kot priročnik Kdo 
je kdo — bi nedvomno prišel 
tudi odgovor, s kakršnim me
stni oblastniki odganjajo kot 
nadležne brenclje vprašanja o 
tem, ali je res treba vselej po
hiteti s početjem, bolj pape
škim od papeža, in brez sra
mu razkazovati lakajsko du
šo. Odgovor oblastnikov se 
namreč glasi: drugod je bilo 
stečajev več, le da se o njih ni 
pisalo. Če nekateri ob tej in
fantilni simplifikaciji zlobno

pripominjajo, da bi bilo najpa
metneje poslati v stečaj (ali 
po Dravi navzdol) kar vse me
sto, jih je mogoče razumeti 
■tudi brez pretirano visokega 
tolerančnega praga.

Ob tem ko je tudi na javnih 
mestih mogoče slišati očitke 
raznih sprehajalcev iz politike 
v gospodarstvo in nazaj (se
danjih in bivših direktorjev in 
politikov), kot da smo novi
narji krivi za mizerno stanje 
mariborskega gospodarstva 
(ker o njem bojda preveč pri
zadevno pišemo), je težko 
upati, da ima to mesto pri
hodnost. Vsaj ne dotlej, do
kler se ne bodo novi, stari in 
novo-stari oblastniki zavedali, 
da so dejstva, pa če o njih pi
šeš ali ne. Oziroma, kot je re
kel Braque: Resnica obstaja, 
izmišljati si je mogoče samo 
laž. In ker je tako, je treba 
oporekati tistim delegatom, ki 
so na zadnji seji mestne 
skupščine predlagali, naj me
sto ukine sobotno opoldan
sko preizkušanje siren, ker to 
po nepotrebnem vznemirja 
Mariborčane in turiste. Nas
protno: treba bi jih bilo pustiti 
nenehno vklopljene. Kot znak 
za alarm.

SINDIKAT V SPECIFIČNIH MARIBORSKIH RAZMERAH

. .Svobodni Sindikati Slovenije W

Mariborske ekonomske in 
z njimi povezane socialne raz
mere, okupirajo v zadnjem 
času številne družbene sub
jekte mnogo bolj kot pred le
ti, ko je bil še čas in možnosti 
za njihovo razreševanje. Ta 
preokupacija sama po sebi si
cer ne moti, moti pa pred
vsem dejstvo, da v času 
»brezvladja«, ni skoraj nobe
nih ukrepanj za razreševanje 
katastrofalnega socialnega 
stanja. Ob tem je potrebno 
opozoriti na to, da zaskrblju
jočega socialnega stanja ne 
izpostavljamo le z vidika iz
jem no velik ih  socia ln ih razlik, 
ampak ob tem še bolj zaskr
bljuje to, da spodnji nivo »so
cialne varnosti« ne zagotavlja 
eksistence za vrsto občanov 
in tudi delavcev.

Zanimanje za mariborske 
socialne razmere ima v tem 
obdobju, vsaj po oceni nas v 
sindikatu, svojo osnovo pred
vsem v »kovanju političnega 
kapitala«, manj pa v resnih 
namerah, da se vsi mi skupno 
organiziramo za njihovo ra
zreševanje. To še najbolj čuti
mo v sindikatu, saj smo ob iz
postavljeni posplošeni kritiki 
le redko deležni podpore ob 
konkretnih aktivostih za od

pravljanje teh razmer. To se 
je dogajalo v preteklosti kot 
tudi danes. Za ilustracijo naj 
navedem vsaj dva primera.

.  Ko smo pred štirimi leti, z 
namenom zaščite socialnega 
položaja delavcev, zahtevali 
uveljavitev najnižjega osebne
ga dohodka in kasneje sindi
kalne liste kot celote, smo bili 
že v startu onemogočeni z 
merili družbenega dogovora, 
po katerih je m aterialn i in s 
tem tudi socialni položaj de
lavca odvisen od ustvarjene
ga dohodka. Ob tem seveda 
tudi vsi argumenti dela kot 
stroška niso zalegli. To situa
cijo je deloma spremenil ma
riborski stavkovni val, vendar 
le za določen čas, saj se da
nes ob uveljavljanju najnižje
ga osebnega dohodka, sre
čujemo s podobno situacijo 
kot pred leti.

Tudi zahtevanih 
globalnih ukrepov za izboljša
nje gospodarskega položaja 
Maribora, nismo dočakali, vse 
se je končalo le pri discpozi- 
ciji raziskovalne študije.

Ko danes zahtevamo tako 
imenovani moratorij nad fi
nančnimi stečaji, smo okarak- 
terizirani kot nasprotniki trž
nega načina gospodarjenja. 
Ob tem pa zahtevamo le to, 
da prenehamo s stečaji, kate
rih vzrok so finančna nedisci
plina v državi, srbska bloka
da, medržavni dogovori, ki 
določajo plačilne roke i. p., 
predvsem pa, da prenehamo 
s stečaji izključno nad delav
ci.

Pod udarom kritike smo tu
di takrat, ko uveljavljamo de
lavce kot upnike v stečajni 
masi v primerih, ko je do ste
čaja že prišlo. Za mnoge je to 
nesprejemljivo, saj uveljavlja

mo upravljalce in lastnike, ki 
so svoje podjetje »zapravili«. 
Koliko so delavci svoje podje
tje upravljali in »zapravljali«, 
kolikšen materialni in socialni 
položaj dosegali, nam je ver
jetno vsem jasno.

Vrsto podobnih primerov bi 
se dalo našteti, vsi pa več ali 
manj kažejo na to, da v raz
merah družbenega upravlja
nja, s katerimi smo se sreče
vali, tudi vloga sindikata ni 
mogla priti do polnega izraza, 
kljub naporom in prizadeva
njem zato.

Pospešeno uveljavljanje 
sprememb v sistemu družbe
nega upravljanja, predvsem

pa sprememb v družbenoe
konomskem sistemu, vse bolj 
izpostavlja tudi novo vlogo 
sindikata. Posebnost za to 
novo vlogo predstavlja goto
vo uveljavljanje ekonomskih 
zakonitosti in z njimi trga de
lovne sile, kot specifičnega tr
ga. Ta je nedvomno deloval 
tudi do sedaj, vendar pritaje
no ob nedovolj uveljavljeni 
vlogi sindikata, skozi to pa tu
di ob deformacijah, ki posta
jajo vse bolj očitne.

Situaciji, s katero smo se 
srečevali, se je na svoj način 
prilagajal tudi sindikat, ki 
vstopa v nove odnose tako s 
premalo izkušnjami. Tega se 
zavedamo, zato tudi oblikuje
mo vsebinske in organizacij
ske osnove za nov način de
lovanja. V tej zvezi se zaveda
mo, da predstavlja uveljavlja
nje trga delovne sile eno te
meljnih osnov za novo sindi
kalno vlogo. Ta trg nikjer v 
svetu ne deluje povsem avto
nomno. Korekture v njegovo 
delovanje vnašata namreč dr
žava in sindikat. Sindikat se

pojavlja v dvojni vlogi, pojavlja 
se namreč kot samostojni 
subjekt na trgu dela »organi
zirana ponudba dela«, na dru
gi strani pa kot družbeni sub
jekt, ki mora imeti svoj vpliv 
na korekcijsko vlogo države.
To zahteva, da je sindikat or
ganizirano, samostojno, do
volj strokovno in enakopra
vno vpet v usmerjeno delova
nje tega dela.

Tem ciljem je podrejena tu
di preobrazba sindikata, ven
dar ta sama še ne daje dovolj 
podlag za njegovo učinkovi
tejše uveljavljanje. Te podlage 
se morajo vzpostaviti tudi z 
novim sistemom družbenega 
upravljanja ter sprejeto si
stemsko zakonodajo.

OBČINSKI SVET MARIBOR 
PREDSEDNIK 
Franc štelcer

KAJ POČNEJO MANAGERJI
VESNA PUSIČ

Z večjo gotovostjo kot po 
kateremkoli drugem kazalcu 
lahko krizo spoznamo po 
splošnem občutku nemoči. 
Takšne krize niso krize zasto
ja ali trenutne dezorientacije, 
ampak situacije, v katerih se 
ne da več obstati na do tedaj 
običajen način in v do takrat 
običajnih organizacijskih for
mah. V industrijskih organiza
cijah te situacije izzivajo eno 
od najparadoksalnejših in naj
težje razložljivih reakcij: vse 
slabše funkcioniranje ali za
stoj v funkcioniranju podjetja 
izziva pri velikem številu upra- 
vljalcev/managerjev skoraj in
stinktivno reakcijo k uvajanju 
trde roke. Občutek, da izgu
bljajo kontrolo nad stanjem, 
jih navaja, da skušajo poveča
ti kontrolo v podjetju, s tem 
pa skoraj praviloma stopnja 
njihove kontrole in njihov 
ugled hkrati padata. Z njiho
vim občutkom nemoči se ve
ča stopnja avtoritarnosti v nji
hovem obnašanju.

Za hrvaški in slovenski pro
stor, kjer poteka temeljito re
konstruiranje političnega in 
ekonomskega sistema, je po
večanje avtoritarnosti v go
spodarski sferi še nevarnejše, 
kot se zdi na prvi pogled. To 
bom razložila izhajajoč iz poli
tičnega sistema.

V središču vseh novih poli
tičnih zahtev in programov na 
Hrvaškem in v Sloveniji je de
mokracija. Istočasno pa so 
nove politične partije šibke, 
nestabilne in brez izkušenj na 
odprti politični sceni. Stara 
Komunistična partija pod raz
noraznimi novimi imeni ima 
edina dovolj finančnih sred
stev, pripravljen politični stroj 
in določene izkušenje z upra
vljanjem države. Pod narašča
jočim pritiskom javnosti v 
zadnjih nekaj letih je ta partija 
v omenjenih republikah celo 
proizvedla mlajše, fleksibilne, 
usmerjene voditelje in progra
me, ki zvenijo socialdemo
kratsko. Vendar so iz »zgodo
vinskih razlogov« njen ugled 
in kredibilnost do te mere 
vprašljivi, da ne more pričako
vati volilne zmage ali približe
vanja tej zmagi na prvih svo
bodnih volitvah. Tisto, kar je v 
takšnem stanju najpotrebnej

še, je stabilno, mirno obdobje 
politične evolucije, v katerem 
bi se lahko razvijala politična 
demokracija, kljub temu, da 
ne obstajajo niti dovolj mo
čne nasprotujoče politične 
partije, niti dobro organizira
na in efikasna javna uprava. Z 
drugimi besedami, pridobljen 
je prostor za politično demo
kracijo in zdaj se postavlja 
vprašanje, kako ga obdržati 
dovolj dolgo svobodnega in 
odprtega, da bi lahko začela 
demokracija dejansko funk
cionirati. Najboljša pot, da se 
to doseže, je, da se identifici
ra možna začasna politična 
elita, tj. neka že obstoječa eli
ta v tem prostoru, ki ima vse 
pomembne oznake vodstvene 
elite, hkrati pa se da nanjo za
nesti, da ne bo uzurpirala poli
tične oblasti in si je trajno pri
lastila. Za to vlogo začasnega 
stabilizatorja je v veliki meri

primerna managerska eli
ta. Opazovani kot skupina, 
imajo managerji vse glavne 
značilnosti vodstvene elite. 
Visoko so izobraženi, imajo 
izkušnje z vodenjem, odloča
njem in strategijami, ki so 
usmerjene k ustvarjanju kon
kretnih, merljivih ciljev, hkrati 
pa zasedajo pozicije moči in 
kontrolirajo znatna materialna 
sredstva. Istočasno obstaja v 
teh krogih velika stopnja pro
fesionalne zavesti in identifi
kacije, večina managerjev pa 
ima stalni prehod iz svoje 
profesionalne sfere v politiko 
za izrecno degradacijo. Ta 
značilnost jih dela še posebej 
primerne za vlogo začasne 
politične elite ob tem, da 
zmanjšujejo verjetnost, da bi 
oni uzurpirali politično oblast 
tudi po rekonstrukciji politi
čne sfere. V tem pogledu 
imajo izrazito primerjalno 
prednost pred vojsko kot

drugo možno in v takšnih si
tuacijah bolj običajno zača
sno politično elito.

Postavljeni pred to nalogo 
lahko managerji ali, prepo- 
znavneje, direktorji, laže izbe
rejo eno od dveh možnosti. 
Lahko se obnašajo kot nova, 
avtonomna elita, ki je po
membno zainteresirana za 
demokracijo, kot edini mogo
či okvir ekonomske rasti in ki 
lahko: a) s svojo močjo zago
tavlja stabilnost med preho
dom, b) s svojim profesional
nim znanjem in izkušnjami 
pomaga pri kreiranju učinko
vite nove politike in c) s svo
jim stilom vodenja in upravlja
nja v kriznih obdobjih afirmira 
demokratično proceduro in 
ustvarja demokratično kultu
ro.

Po drugi strani pa obstaja ne
varnost, da se pod močnim eko

nomskim pritiskom direktorji za
čno obnašati kot del stare 
partijske elite, ki v političnem 
sistemu vsaj na videz ne ob
staja več. Kot so bili v tej deli
tvi oni nekakšna vrsta na
mestnika, ki drži pod kontrolo 
industrijo, v novih razmerah 
preti nevarnost, da na podo
ben način abdicirajo od odgo
vornosti in svoje poteze opra
vičujejo z neusmiljenostjo tr
ga in z »zunanjim sovražni
kom«. Glede na to, da so stari 
sindikati odmrli, novi pa težko 
pridobivajo moč v situaciji, v 
kateri očitno stojimo pred fa
zo naraščajoče nezaposleno
sti, managerji nimajo prave 
protiuteži in pravega partner
ja v industrijskih pogajanjih.
Če se zaradi tega občutka 
splošne nemoči opredelijo za 
avtoritarno možnost, ne sa
mo, da ne bodo sposobni vo
diti rekonstruiranja ekonomi
je, ampak bodo razbili še edi
ni potencialni civilni stabiliza
tor, ki nam je v tem času na 
razpolago.

9



ш м ш
Mariborska univerza je nedol

go tega praznovala dvajsetletnico 
nastanka in ob tej priložnosti je 
bilo izrečenih mnogo velikih be
sed o pomenu te ustanove za se
verovzhodno Slovenijo, o njenih 
pomembnih uspehih v preteklo
sti, kakor tudi o željah in načrtih 
za prihodnost. Pravzaprav bi mo
rali biti ponosni na svojo Univer
zo, saj je v razmeroma kratkem 
času postala res priznana v vsej 
Jugoslaviji in tudi zunaj meja ni 
povsem neznana. Pa vendarle. V 
tem prispevku moj namen ni raz
pravljati samo o tem, kaj je mari
borska univerza storila zase in 
svoje dobro ime, ampak bolj o 
tem, kaj je storila za študente, za 
njihove osnovne študijske pogoje 
in obštudijske dejavnosti.

V času vsesplošne gospodar
ske krize, ko se posamezne eno
te ekonomskega sistema podira
jo kakor domine ni nič nenavad
nega, da tako stanje vpliva tudi 
na izobraževanje. Toda dejstvo, 
da je krizno stanje nemogoče 
premagati brez res vrhunskih ka
drov, bi moralo vplivati na stanje 
v visokošolskem izobraževanju 
ravno obratno, vsaj če bi sledili 
logiki. Kakorkoli že, ostaja dej
stvo, da imamo v Mariboru pet vi
šje in visokošolskih organizacij s 
približno 7450 rednimi študenti. 
Studijski programi so še vedno 
katastrofalni, s prevelikim števi
lom najpomembnejših predme
tov, z nemogočimi urniki in po
dobno.

Upamo lahko in verjamemo, da 
bo najnovejša nova reforma viso
kega šolstva, pri kateri bodo so
delovali strokovnjaki in študenti, 
uspela najti rešitev, s katero bo 
študij postal bolj human, in s ka
tero bo dana študentu možnost, 
da pri študiju posveča večjo po
zornost področju, ki ga zanima in 
veseli.

ZDRAV DUH JE 
ZDRAVEM

MOŽEN
TELESU

LE V

V celotnem vprašanju izboljša
nja kakovosti .študija ima po
membno vlogo predmet, ki mu je 
posvečana vse premajhna pozor
nost in je mnogo več kot le pred
met, saj pomeni način življenja. 
Gre seveda za telesno vzgojo, ki 
pomeni osnovni pogoj za zdravo 
življenje, poleg tega pa tudi odlo
čilno vpliva na sam rezultat študi
ja. Predmet telesna vzgoja bo si
cer ostal v učnem programu tudi 
vnaprej, ampak to še ni razlog za 
zadovoljstvo. V Mariboru namreč 
ni uporabnega objekta namenje
nega za telesno vzgojo študen
tov. Kaj šele za kakšne obštudij
ske športne dejavnosti, s katerimi 
bi se hotel študent, ki mu nista 
dovolj dve šolski uri telovadbe na 
teden, ukvarjati v prostem času. 
V zvezi s tem je Univerzitetna 
zveza študentskih športnih orga
nizacij pri UK ZSMS Maribor sku
paj s SPEM-om izvedla javnom
nenjsko raziskavo o položaju in 
vlogi telesne kulture in športnih 
aktivnosti med študenti v Maribo
ru. Raziskava je bila izvedena na 
386 naključno izbranih študentih 
v času prisotnosti pri urah tele
sne vzgoje. Rezultati so pokazali, 
da telesna vzgoja ni nebodisiga- 
treba predmet, ki bi obremenjeval 
urnik, ampak ravno nasprotno 
predmet, ki razbremenjuje štu
dente. Le 9,6 % anketiranih je iz
javilo, da obiskuje ure telesne 
vzgoje, ker je obvezno, 44,1 % jih

tov. Drago DREVENŠEK 
UzSšO Maribor 
Gosposvetska 83 
MARIBOR 62000

Zadevaš ZAHTEVA PO SANACIJI TELOVADNICE

Maribor, 5.03.1990

S p o š t o v a n i  t o v .  D r e v e n š e k !

Telesna kultura je zelo pomemben del modernega načina živ
ljenja, kateri pa je pod vplivom nenehnih stresov, angažiranja, 
neredne prehrane, onesnaženega okolja...

Telesna kultura je odnos do našega telesa, krepitev tele
snih sposobnosti in moralnih vrednot, ohranjanje in stopnjevanje 
telesnih zmogljivosti in vitalnosti človeškega organizma.

Mariborska univerza združuje precejšnje število študentov, 
ki pa v glavnem nimamo možnosti za rekreacijo in telesno sprosti
tev, niti v okviru šole, kaj šele izven nje. Univerza v Mariboru 
je edina univerza daleč naokoli, ki nima lastne športne dvorane in 
igrišč- športno- rekreativnega centra. Paradoksalno je dejstvo, da 
imajo le Študentski domovi igrišči za košarko in odbojko (tenis), 
kar pa absolutno ne zadošča potrebam študentom, katerih število 
nenehno narašča. Tu je še majhna telovadnica na Tyrševi, katera 
pa trenutno ni na razpolago zaradi odstopanja tal, brez možnosti
prezračevanja, da ne govorimo o nemogočih higienskih razmerah. 
Mislimo^ da je skrajni čas, da se ukrene nekaj v tej smeri. Ne
prosimo, temveč zantevamo, da se stvari takoj uredijo, normalizi-_
rajo! Nujna je izgradnja objekta (telovadnice) za študentske name
ne. Skratka, apeliramo na vse odgovorne, da se na področju telesne 
kulture na mariborski univerzi stanje spremeni, predvsem v smislu 
izgradnje prepotrebnih objektov za.šport in rekreacijo.

Navsezadnje igrajo športne aktivnosti pomembno vlogo pri 
samem študiju, saj poleg krepitve telesa pripomorejo tudi k spro
stitvi in boljši koncentraciji. Naša družba ne potrebuje strogo 
enostransko usmerjenega človeka- intelektualca, ampak vsestransko 
razvito osebnost, pri čemer ja ed^m osnovnih pogojev solidna fi
zična pripravljenost človek*- štuč̂ igža, kar je hkrati predpogoj 
za večje umske napore. n J ^

"**•
Stanovalcif^itudenti študentskih domov

KOLEKTIVNO NEZGODNO ZAVAROVANJE UČENCEV IN ŠTUDENTOV
Nezgodno zavarovanje učencev in 

študentov je oblika prostovoljnega 
osebnega zavarovanja za dogovorje
ne načine zavarovanj, za primer:
—  smrti zaradi nezgode,
—  trajne izgube splošne delovne 

sposobnosti (invalidnost)
—  prehodne nesposobnosti za šol- 

sko delo (dnevni prispevek)
—  za stroške zdravljenja 

Zavarovanje se sklene s skupno
polico na podlagi splošnih in dopol
nilnih pogojev, ki urejajo vse obvez
nosti in pravice zavarovancev in za
varovalnice.

Sklenitelj zavarovanja je šola ali 
zavod. Premija se plača letno, odvi
sna pa je  od dogovorjenih zavaroval
nih vsot.

Po splošnih pogojih za nezgodno 
zavarovanje se za nezgodo Šteje 
vsak nenaden dogodek, ki je neodvi
sen od zavarovančeve volje.

Ta dogodek pa deluje v glavnem 
od zunaj in naglo na zavarovančevo 
telo in Ima za posledico njegovo 
smrt, popolno ali delno invalidnost, 
ali okvaro zdravja, ki zahteva zdrav
niško pomoč. Tako se za nezgodo 
Štejejo zlasti dogodki kot so: pro
metna nesreča, udarec s predmetom  
aii ob kakSen predmet, udarec elek
tričnega toka ali strele, padec, trče

nje, spodrslaj, strmoglavljenje, rani
tev z orožjem ali z raznimi drugimi 
predmeti (kot npr. nožem, žebljem  
ipd.) ali eksplozivnimi snovmi, uhod 
s kakSnim predmetom, udarec ali 
ugriz živali. Prav tako se šteje za ne
zgodo zastrupitev s hrano ali s kem i
čnimi sredstvi (npr. pri Škropljenju 
dreves), zastrupitev zaradi vdihava
nja plinov ali strupenih par, opekline 
z ognjem ali elektriko ali vročimi 
predmeti, tekočinami ali paro, kisli
nami, lugi ipd.; utopitev, zadušitev ali 
dušitev, zasipanje z zemljo, peskom  
in podobno.

Nezgoda je tudi, če je prišlo ob 
dogodku do pretrganja mišic, izpaha, 
preloma zdravih kosti po telesnih na
glih kretnjah.

Pogoji za nezgodno zavarovanje 
oseb ne vključujejo za nezgodno na
lezljive bolezni in poklicne bolezni 
ter bolezni, ki nastanejo zaradi psihi
čnih vplivov ipd. izključeno je tudi 
jamstvo za voznika, če je dokazana 
alkoholiziranost preko 0,5 % alkohola 
v krvi ali izognitev preiskave na ana
lizo krvi, izključitev jamstva je tudi za 
poskus ali izvršitev samomora.

Kdaj In kaj Izplača zavarovalnica?
V primeru nezgode, t. j. zavaroval

nega primera, izplača zavarovalnica 
zavarovalno —  vsoto za smrt, če je

zavarovanec zaradi nezgode umrl, 
zavarovalno vsoto za invalidnost, ki 
pa ustreza odstotku delne invalidno
sti, če je zavarovanec postal delni in
valid.

. Če je s polico zajeta tudi zavaro
valna vsota dnevnega prispevka iz
plača zavarovalnica znesek dnevne 
odškodnine za čas od prvega na
slednjega dne poškodbe, ko je iskal 
prvo zdravniško pomoč, za na|več 
200 dni po enem zavarovalnem pri
meru — nezgodi. Dnevni prispevek 
se izplača za vsak dan nesposobno
sti za šolsko delo to je  tudi za dneve 
dela proste dni (sobote, nedelje in 
praznike) ter za čas bolniškega sta- 
leža in sicer dnevno za znesek, do
govorjen in označen na polici, ki jo je 
sklenil zavarovanec.

Vsak zavarovanec ima pravico in 
dolžnost prijaviti nezgodo takoj, ko 
mu zdravstveno stanje to dopušča in 
sicer na obrazcu »Prijava nezgode« 
in pri tem opisati o kraju in času, ko 
se je nezgoda pripetila, poln opis do
godka, o vrsti telesnih poškodb.

Zavarovalna skupnost izplača za
varovalne vsote ali ustrezni del če je  
delna invalidnost) zavarovancu ali 
upravičencu v 14 dneh potem, ko je 
prejela dokaze o obstoju in višini

svoje obveznosti, kot je  na podlagi 
dokumentacije možno izplačati od
škodnino. Če se ne izvrši izplačilo v 
navedenem roku, ima upravičenec 
pravico od zamudnih obresti. Stop
nja invalidnosti se določi po konča
nem zdravljenju, možno pa je pri tež
jih poškodbah določiti akontacijo.

Na koncu naj posebej poudarim, 
da je nezgodno zavarovanje sklenje
no za nezgode, ki se primerijo kjer
koli (tudi izven šolskega dela).
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pravi, da jih ukvarjanje s športom 
veseli, 42,2 % jih prihaja k telesni 
vzgoji zaradi izboljšanja zdravja 
in boljšega počutja, 3,1 % pa pre
prosto zaradi družbe in ker jim je 
zabavno (manjkajoči procent an
ketiranih ni odgovoril na vpraša
nje). Naslednji zanimiv podatek je 
ta, da kar 49,5 % anketiranih me
ni, da sta dve uri telesne vzgoje 
tedensko premalo. In kaj študen
te pri izvajanju rednega pouka te
lesne vzgoje najbolj ovira in mo
ti? Slaba tehnična opremljenost 
moti 54,1 % anketiranih, neustre
zen čas pouka telesne vzgoje 
moti 21 %, neustrezna lokacija 
objektov pa najbolj moti 13 % an
ketiranih, 11,9% anketiranih pa 

. moti in ovira kaj drugega.
Iz teh statističnih podatkov je 

lepo razvidno, da med študenti 
obstaja interes za telesno vzgojo, 
da pa pogoji za izvajanje tega 
predmeta niso izpolnjeni tako kot 
bi se pričakovalo. Mariborska uni
verza sicer ima majhno telovadni
co, ki pa si tega naziva sploh ne 
zasluži. Omenjena telovadnica je 
namreč neprimerno grajena, je 
premajhna in ima prenizek strop. 
Za nameček pa je sedaj popolno
ma neuporabna, saj strop v telo
vadnici premaka, na tleh pa je na
stala luknja, zaradi katere so bili 
študenti prisiljeni prekiniti z vse
mi športnimi dejavnostmi v tej te
lovadnici.

Pa se za izvajanje predmeta te
lesna vzgoja prostori še nekako 
najdejo, pozimi na primer gostu
jejo študenti v telovadnicah šol 
nižjega ranga, v kopališču Pristan 
in podobno, a zq izvajanje obštu- 
dijskih športnih dejavnosti zmanj
ka bodisi prostih terminov bodisi 
denarja.

Zato je tudi več kot porazen 
podatek iz že prej omenjene an
kete, da namreč le 7 % anketira
nih sodeluje v pbštudijskih špor
tnih dejavnostih na fakulteti ozi
roma na Univerzi. Bi pa bilo pri
pravljeno sodelovati kar 85,7 % 
anketiranih študentov aktivno v
športnih dejavnostih Univerze, v 
primeru, če bi bili na voljo ustre
zni objekti za izvajanje teh dejav
nosti.

Iz vsega že omenjenega je ja
sno razvidno, da Maribor kot uni
verzitetno mesto potrebuje vsaj

eno telovadnico za potrebe Uni
verze. In temu začuda nihče niti 
najmanj ne oporeka. Le, ko je tre
ba to potrebo zadovoljiti, se ved
no znova nekje nekaj zalomi. 2e 
od leta 1975 je mariborski univer
zi obljubljena telovadnifca, ki bi 
zadovoljila osnovne prostorske 
potrebe za izvajanje predmeta te
lesne vzgoje in tudi obštudijskih 
športnih dejavnosti. Že takrat, 
pred petnajstimi leti je bila Uni
verzi odmerjena in dodeljena lo
kacija, izdelan je bil tudi načrt in 
seveda predračun. Iz vsega sku
paj ni bilo nič, kajti namesto ob 
mariborski je telovadnica zrastla 
ob ljubljanski pedagoški akade
miji. Ker je v tistih časih politika 
odločala o vseh pomembnih 
vprašanjih pa tudi o tem, kje se 
bo kaj gradilo in ker je bilo za ta
kratni čas tudi prelivanje sredstev 
povsem običajna stvar, zlasti še 
na relaciji v Ljubljano, se takrat ni 
nihče pretirano sekiral. Toda pri
šli so časi, ko je začelo zmanjko
vati denarja za naložbe, pa tudi 
sicer bi se vedno našlo kaj bolj 
pomembnega kot pa je telovadni
ca. No, pa je lokacija ostala, načrt 
se je zgubil in predračun je sned
la inflacija. Z nastopom dr. Križ
mana na položaju rektorja mari
borske univerze in z vse glasnej
šim nerganjem posameznikov in 
Univerzitetne zveze študentskih 
športnih organizacij je tema mari
borske telovadnice za študente 
ponovno prišla na dnevni red se
stankov v Izobraževalni skupnosti 
Slovenije. Izdelana sta bila nov 
načrt telovadnice (objavljen v 
prejšnji številki Katedre) in tudi 
nov predračun. Trenutno so v to
ku pogajanja za realizacijo te pet
najst let čakajoče naložbe, glavni 
pogajalec rektor mariborske Uni
verze dr. Križman pa je zastavil v 
ta namen vso svojo avtoriteto, saj 
želi preurediti mariborsko Univer
zo v moderno evropsko univerzo, 
kar pa je nemogoče brez takega 
objekta kot je telovadnica. Toda 
študenti so že v Evropi in tako bo 
v okviru meduniverzitetnega so
delovanja med mariborsko in 
magderburško univerzo letos ma
riborska Univerza organizator tra
dicionalnega druženja. Študenti 
Magderburga in Maribora se bo
do pomerili tudi v nekaterih špor
tnih disciplinah, vendar le, če bo 
Univerzitetna zveza študentskih 
športnih organizacij pri UK ZSMS 
Maribor uspela pravočasno zago

toviti denar za najetje športnih 
objektov in pa proste termine, 
kar vse bi v, za razviti svet, nor
malnih okoliščinah odpadlo.

MIRO LENIČ

dr. Alojz Križman, rektor Univerze v Mariboru
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Cilj izobraževanja in vzgoje so 
vsestransko razvite osebnosti, ki 
bodo tudi fiziološko jn psihološko 
pripravljene na vse napore v po
klicu in življenju. Šport pri mla
dem človeku, še posebej študen
tu, ni pomemben le zaradi zdravja 
in fizioloških lastnosti, temveč tu
di za njegove osebnostne struk
ture. Med te prištevamo: drznost, 
prilagodljivost, sposobnost hitre
ga reagiranji, osebnostno pro
dornost, odprtost, prožnost raz
mišljanja, svobodnost, intuitiv
nost, kolektivnost, biološko in
stinktivno cikličnost zavesti, bio
loški ekvilibrij ter ustvarjalnost. 
Zaradi vsega tega je sedanje sta
nje, ko preko 7000 rednih študen
tov Univerze v Mariboru nima niti 
telovadnice, niti športnih igrišč, 
prav gotovo nevzdržno. Iz jav
nomnenjskih raziskav, ki jih je iz
vedel SPEM — studio za politični 
in ekonomski marketing v sodelo
vanju z Univerzitetno zvezo štu
dentskih športnih organizacij o 
položaju in vlogi telesne kulture 
in športnih aktivnosti med štu
denti v Mariboru je razvidno, da 
54,7 % anketiranih študentov red-, 
no obiskuje ure telesne vzgoje in 
42,2 % občasno. Na vprašanje, 
kaj jih pri izvajanju telesne vzgoje 
najbolj moti, se večina študentov 
pritožuje nad slabo tehnično 
opremljenostjo, neustreznim ča
som pouka telesne vzgoje ter ne
ustrezno lokacijo objektov. Zani
mivo je tudi dejstvo, da kar 7 % 
študentov sodeluje v univerzite
tnih športnih društvih. Zelo popu
larna so ligaška tekmovanja štu
dentov v različnih športnih igrah. 
Vsa ta dejstva kažejo na nujnost

izgradnje univerzitetnega šport
nega centra.

Za izgradnjo univerzitetnega 
športnega centra je pripravljena 
osnovna dokumentacija za iz
gradnjo telovadnice in igrišč. Lo
kacija objekta in igrišč je jugo
vzhodno in južno od Pedagoške 
fakultete ter v neposredni bližini 
študentskega naselja ob Gospo
svetski cesti, kjer domuje 1700 
študentov. Razpolagamo s celot
no lokacijsko dokumentacijo. Ob
jekt in igrišča bi obsegali:

— objekt 56 x  49 m
od tega velika telovadnica 

44 x 23,5 m ter 2 manjši telovad
nici, ki sta med seboj ločeni s 
sklopno steno;

— igrišča za rokomet, košarko, 
odbojko, tenis, mali nogomet 
(kompleks 200 x 80 m).

Vodstvo univerze in članice 
univerze uvrščajo izgradnjo uni
verzitetnega športnega centra 
med prioritetne investicije v na
slednjih letih. Podoben sklep je 
sprejel tudi svet Univerze v Mari
boru.

Splošno gradbeno podjetje 
Konstruktor Maribor nam je v me
secu marcu 1990 izdelalo predra
čun za gradnjo telovadnice in 
igrišč. V predračunu so zajeta 
vsa zemeljska, gradbena, bbrtni- 
ška in instalacijska dela. po tem 
predračunu bi izgradnja objekta 
telovadnice veljala 31,478.020 din 
ter izgradnja igrišč 7,609.925 din, 
torej skupaj je za izgradnjo uni
verzitetnega športnega centra 
potrebnih 39,087.945 din.

Popolnoma razumljivo je, da 
univerza ob zelo skromnem fi
nanciranju nima na razpolago ni

kakršnih sredstev za investicije. V 
tem trenutku z republiškimi sred
stvi z velikimi težavami zmoremo 
financiranje osnovnega študijske
ga in raziskovalnega programa. 
Že več let ne dobivamo amortiza
cijskih sredstev za nepremičnine 
tako, da tudi ni možno združeva
nje teh sredstev za prioritetne 
skupne naložbe. Tudi v letošnjem 
letu je zaradi izjemnih težav go
spodarstva financiranje univerze 
okrnjeno do te mere, da ni mo
žno računati z nikakršnimi sred
stvi iz republiških virov.

Po razgovorih s predsednikom 
bivše Izobraževalne skupnosti 
Slovenije ter sedanjim predsedni
kom Sveta za vzgojo in izobraže
vanje Nikom Žibretom ter s pred
sednikom Republiškega komiteja 
za vzgojo, izobraževanje in tele
sno kulturo dr. Ludvikom Horva
tom, bi predlagano investicijo 
uvrstili v prioritetne nacionalne in
vesticije s področja izobraževa
nja v naslednjem srednjeročnem 
obdobju 1991 — 1995. Obstojajo 
pa določene možnosti, da bi v 
drugi polovici leta 1990 lahko pri
čeli z nekaterimi zemeljskimi deli 
za pripravo igrišč.

Prizadevanja za izgradnjo uni
verzitetnega športnega centra pa 
seveda niso le stvar vodstva uni
verze, temveč tudi podpore vseh 
študentov, še posebej pa štu
dentske zveze in univerzitetnih 
športnih društev. Brez skupnih 
prizadevanj ter podpore celotne 
univerze in mesta Maribor bo ze
lo težko pridobiti republiška sred
stva v navedeni predračunski 
vrednosti. Ш

Bodo tukaj nekoč športna igrišča Univerze?
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ŠOLSTVO, UNIVERZA, ZNANOST
dr. Alojz Križman, rektor Univerze v Mariboru

Znanje je danes v razvitem 
svetu najdinamičnejši družbe
ni podsistem. Vse močneje je 
prisotno spoznanje, da je ce
lovitost izobraževalnih, znan
stvenih, informacijskih in teh
noloških dejavnosti temelj 
družbene reprodukcije. Vloga 
znanja in s tem izobraževanja 
se ob prehodu iz industrijske 
v postindustrijsko družbo 
spreminja tako radikalno kot 
se morda ni v nobenem prejš
njih zgodovinskih obdobij.

Vloga države mora biti v 
tem, da spodbuja izobraževa
nje, t. j. prenašanje znanj na 
čim širši segment prebival
stva. Pri tem mora:

— postaviti standarde zna
nja, ki jih je treba doseči na 
posameznih izobraževalnih 
stopnjah in hkrati zagotoviti 
možnosti, da lahko mladi v 
okviru vzgojnoizobraževalne- 
ga procesa na vseh stopnjah 
razvijajo in izražajo svojo 
ustvarjalnost;

— oblikovati in sprejeti tak
šne standarde in normative 
dela v šolstvu, ki bodo zago
tovili kakovostno vzgojo in 
izobraževanje;

— vzpostaviti, vzdrževati in 
razvijati šolsko mrežo, ki bi 
lahko čim večje število drža
vljanov pripeljala do čim višjih 
izobrazbenih stopenj;

— prepovedati mora kakr
šenkoli sistemski in v naprej 
določen neposreden vpliv po
sameznih političnih organiza
cij na upravljanje;

— ostati izven neposred
nega vpliva na proces izobra
ževanja, saj s tem duši inova
tivnost, toda strogo nadzoro
vati rezultate samega izobra
ževanja. Znanje je treba torej 
ločiti od izobraževalnega pro
cesa;

— iz šol je treba izločiti vse 
dejavnosti, ki ne sodijo k pre
našanju znanj (npr. obrambna 
vzgoja) ter omogočiti tako av
tonomijo šol, da bodo del 
programa lahko prilagajale 
potrebam šolajoče se popu a-
c ije  in o k o lja :

— z zakonom je potrebno 
omogočiti ustanavljanje za
sebnih šol. Zasebna šola ni 
nadomestek ali konkurenca 
državni, temveč dopolnitev

izobraževalne ponudbe ter 
pogoj za tekmovalnost;

— spodbujati je potrebno 
razvoj ved, ki imajo za izobra
ževanje ključni pomen. Zago
toviti je ustrezno raven razi
skovanja izobraževalnega 
procesa ter kakovostno 
sprotno izobraževanje učite
ljev;

— del državnega šolskega 
sistema mora biti tudi skrb za 
šolanje marginalnih populacij 
s psihičnimi in fizičnimi mot
njami v razvoju. Namen tega 
izobraževanja mora biti čim 
lažje vključevanje prizadetih v 
okolje;

— zagotavljati je material
ne pogoje za njegovo delova
nje. Zato je treba uzakoniti 
stalne in stabilne vire financi
ranja, ki so neodvisni od tre
nutne konjunkture na trgu;

— urediti materialni položaj 
šolajočih se, v kar sodijo ne
kateri elementi življenjske ra
vni učencev, študentov in 
drugih, ki se izobražujejo.

V izobraževalno politiko so
di tudi skrb za izobraževanje 
odraslih, ki ga na eni strani 
narekuje problem t. i. tehno
loškega presežka delavcev, 
na drugi pa siceršnja usmer
jenost razvitih držav v perma
nentno izobraževanje vseh 
državljanov pri načrtovanju 
nacionalnega razvoja.

Univerza naj bi v družbe
nem makrosistemu bila nosi
lec znanosti, kulture in umet
nosti ter s tem razvoja. V so
dobni družbi, ki je zasnovana 
na znanstvenih dosežkih mo
ra univerza biti integrirana v 
celotno družbo. Vrhunski do
sežki lahko nastajajo le v du
hovni atmosferi, ki podpira 
ustvarjalne zmožnosti, ustvar
jalno radovednost in kriti
čnost. Ob spoznanju narod
nostnega, gospodarskega, 
kulturnega in političnega po
mena univerze, je treba viso
ko šolstvo ponovno usposo
biti, da bo opravljalo poslan

stvo znanosti in prenašanja 
znanja. Univerza potrebuje 
svoj lasten mit, da bi ponovno 
vzklile njene korenine: odpr
tost, mednarodno obeležje, 
humanizem in svoboda, razi
skovanje in poučevanje.

— Univerzo je smatrati kot 
multidisciplinaren raziskovalni 
in izobraževalni sistem razvo
ja znanja, s strokovno avtori
teto in potrebno avtonomijo;

— osnova študijskega pro
cesa je lahko le visoka raven 
in mednarodna primerljivost

znanstveno-raziskovalnega 
dela profesorjev in sodelav
cev;

— razmerje družba — uni

verza mora biti vzpostavljeno 
tako, da zagotovi ustvarjalno 
samostojnost univerze;

— univerza, profesorji in 
študenti morajo postati sub
jekti v vseh sferah odločanja 
o univerzi, na univerzi in zunaj 
nje;

— zagotoviti večjo notranjo 
integriteto univerze;

— študijski programi mora
jo po obsegu in kvaliteti biti 
primerljivi z evropskimi uni
verzami;

— univerzi zagotoviti relati
vno stalna in znana pravila 
dela;

— povečati število asisten
tov in s tem vplivati na porast

individualizacije študija;
— podiplomski študij naj 

postane redno izobraževanje. 
Zasnovan naj bo na razisko
valnem delu študentov, ob ra
cionalnosti izvedbe ter med
narodni primerljivosti progra
mov; - 4

— podpora mednarodne
mu sodelovanju univerze ter 
vključevanju v skupne evrop
ske projekte: Erasmus, Co- 
pernicus, Columbus, Europa- 
ce, Comett;

— s sklepom skupščine 
dolgoročno zagotoviti finan
čna sredstva, ki bodo omogo
čala delo na ravni boljših ev
ropskih univerz.

Znanost mora, zaradi svo
jega bistvenega vpliva na 
družbeni razvoj, postati skrb 
države. V Sloveniji imamo da
nes le 0,35 aktivnih razisko
valcev na 1000 prebivalcev, 
kar je 3 do 4 krat manj kot v 
ostalih evropskih državah. 
Vlaganja v znanost znašajo le 
0,8 % družbenega proizvoda. 
Razvite države vlagajo več 
kot 2 %, srednje razvite drža
ve pa od 1 do 2 % družbene
ga proizvoda. V bodoči skup
ščini je potrebno sprožiti vse 
za takojšnje spremembe. Bi
stvene bi bile naslednje:

— Takojšnje povečanje de
leža za znanost na raven 
srednje razvitih držav, kar 
znaša 1,5 % družbenega pro
izvoda;

— nedaljevati projekt 2000 » 
raziskovalcev in stimulirati nji
hovo vključevanje v gospo
darstvo;

— pospešiti je potrebno 
opremljanje raziskovalnih or
ganizacij ter vzpostaviti pove
zano mrežo znanstvene infra
strukture in informacijskih si
stemov;

— osnovnemu raziskoval
nemu programu, ki ga obliku
je avtonomna stroka zagoto
viti delež 0,8 % družbenega 
proizvoda;

— ustanoviti inovacijski 
sklad za sofinanciranje razi
skovalnih ekip, ki sodelujejo v 
projektih za tehnološki razvoj 
gospodarstva in države;

— podpirati je potrebno 
ustanavljanje inovacijskih par
kov, kjer bi mešane ekipe iz 
gospodarstva in raziskovalnih 
organizacij skupaj delale na 
razvoju novih tehnologij in 
proizvodov;

— podpirati je potrebno 
ustanavljanje družboslovnih 
študijskih skupin za uvajanje 
sodobnih oblik družbenega 
delovanja;

— omogočiti je treba usta
novitev mednarodnih znan
stvenih centrov v Republiki 
Sloveniji in naše vključevanje 
v mednarodne znanstvene or
ganizacije.

S TESTI DO NADARJENOSTI
JASNA KONTLER-VENTURINI

Lepo je, da namerava Univerza 
skrbeti za nadarjene študente. 
Tragično pa, da od tega (verjet
no) ne bo kaj prida koristi.

V človekovi naravi je, da posta
neš po neštetih -horuk akcijah« 
in »dosežkih« v razvoju našega 
šolskega sistema nekoliko skep
tičen do vsake nove napovedane 
reformne akcije. Tudi če je ta za
vita v tako bleščeč ovoj, kot so 
naslovi akcij: »2000 novih razi
skovalcev do leta 2000«, »Raču
nalnik v vsako šolo«, »Povratek 
dobrih starih gimnazij« in najno
vejša na mariborski univerzi »Od
krivanje posebej nadarjenih štu
dentov in njihovo vključevanje v 
posebne študijske in raziskoval
ne programe.«

Gotovo se je najlažje opredeliti 
do tistih šolskih reform, ki so že 
na prvi pogled skrajno abotne. 
Tako je na večino prizadetega 
ljudstva od vsega začetka delova
lo usmerjeno izobraževanje 
(spomnimo se, kako trdo je šol
ska oblast pred komaj nekaj leti 
udrihala po tistih številnih »kon
zervativnih« učiteljih in ostalih, ki 
svojega odpora niso znali dovolj 
prikriti). Toda zdaj je že uradno 
jasno, da je šlo pri usmerjanju za 
ideološko posiljevanje, nekakšno 
dopolnilo zakona o združenem 
delu. Drugod pa je dobro in slabo 
težko ločiti — namreč dober na
men od slabega učinka.

Naj se povrnem na omenje te 
lepozveneče akcije. Od usposa
bljanja mladih raziskovalcev je 
gotovo nekaj koristi, sicer pa gre 
za ta namen levji delež republi
škega denarja za raziskovalno 
dejavnost. Toda kot priznavajo 
tako v republiki kot na mariborski 
univerzi, imajo od tega denarja še 
najmanjšo korist raziskovalci sa
mi. Nagrajujejo jih tako, kot se 
komu zdi, v reševanju stanovanj
skih problemov so v glavnem pre

puščeni sami sebi. Njihovo izpol
njevanje sprejetih podiplomskih 
študijskih obveznosti nadzoruje
jo, nihče pa ne nadzoruje kakovo
sti dela njihovih mentorjev in smi
selnosti raziskav, za katere jih 
(iz)rabijo. Ta nadzor naj bi sicer v 
prihodnje zagotovili, a nihče še 
ne ve, kdaj in kako.

Kako je s pošiljkami računalni
kov »v vsako našo vas, v vsako 
našo osemletko«, je današnji štu
dentski generaciji dobro znano. 
Na večini šol računalnikov pri 
pouku ni, za računalniške krožke 
pa šole ponavadi nimajo ustrez
nih lastnih mentorjev, za zunanje 
sodelavce pa ni denarja. Tu seve
da ostaja izjema tistih nekaj sred
njih šol in fakultet, kjer so raču
nalništvo vzeli resno, a spomni
mo se — računalniško opisme
njevanje je bilo zamišljeno precej 
drugače, kot po šolah poteka.

Se o povratku gimnazij. Proti 
temu seveda nihče nima ničesar, 
nasprotno. Sicer je takšno pre
imenovanje zoprno kompliciran 
birokratski postopek in se mu je 
zato, po izjavi ravnatelja, Srednja 
naravoslovna šola začasno odre
kla. Na srečo se zdaj ne mudi ta
ko, kot se je mudilo tedaj, ko je 
bilo treba sprejeti kot stonoga 
dolgo usmerjeno ime. Toda tudi 
navdušenje nad »novimi« gimna
zijami ne more skriti resnice, da 
samo obnovljeno ime še ne pri
naša žlahtnosti nekdanjih gimna
zij, saj so ostale posledice »po
mora« odličnih učiteljev in odli
čnih predmetov.

Ta uvod se mi je zdel potreben 
zato, da lažje opredelim odnos 
do mariborskega razvojnega pro
jekta posebnega dela z najbolj 
nadarjenimi študenti. Sprva me je 
to navdušilo in rekla sem si neka
ko takole: »Končno prava indivi
dualizacija dela s študenti, ki bo 
smetano študentske pameti do
volj zgodaj usmerila v raziskave 
in znanost.« Lepo se je slišalo tu
di, da so se tega spomnili prvi na 
mariborski univerzi in ne na lju
bljanski, čeprav imajo tam Center 
za razvoj univerze in večino druž
boslovcev, ki so za odkrivanje 
najbolj nadarjenih potrebni.

Nato so prišli dvomi. Navse
zadnje imamo pri delu in iskanju 
šolskih talentov že nekaj izku
šenj, ker je to že nekaj časa veli
ka moda in priljubljeno polje za 
raziskave, magisterije in doktora
te. Razen takšnih začasnih zagre- 
težev je večina teh prizadevanj še 
naprej prepuščena peščici entu
ziastov, ki s skromno denarno 
podporo družbe delajo z nadarje
nimi učenci, ki so se ponavadi sa
mi »odkrili«. Ob tem pa šolski si
stem še naprej ljubi v glavnem 
pridne, prilagodljive in vsestran
sko neproblematične učence (še 
pred kratkim bi temu lahko dodali 
še oznako pridnih pionirjev in na
prednih mladincev).

Univerza naj bi bila nekaj dru
gega, manj zadušljiva in bolj pri
merno gojišče talentov. A je res? 
Tisti, ki pride študirat (z vsemi 
dotedanjimi izkušnjami vred), je 
že v prvem letniku razočaran nad

prevladujočim srednješolskim 
pristopom, preobilico študijskega 
gradiva, pa tudi nad nič kaj aka
demskim znanjem posameznih 
univerzitetnih učiteljev. Dosedanji 
monopolni sistem ohranjanja po
ložajev in napredovanja na uni
verzi je tej prestižni nacionalni 
ustanovi odvezel dobršen del po
trebnega šarma — takšna univer
za pa bolj kot k raziskovalnemu 
delu spodbuja k oportunizmu in 
»pametnemu« preživetju do di
plome.

Ali je s posebej nadarjenimi 
študenti kaj drugače? Nekateri 
so tako rekoč genetsko zapisani 
znanosti in raziskavam in jih še 
tako slaboumen šolski sistem od 
tega ne more odvrniti. Drugi, bo
jim se, da je slednjih več, svojo 
nadarjenost s pridom izkoriščajo 
za donosne obštudijske dejavno
sti ali pa za lagodno študiranje. 
Tisti, ki bi hotel prvi skupini zago
toviti boljše možnosti za razisko
valno in študijsko delo, drugo 
skupino pa šele pridobiti za to. bi 
imel zlasti v drugem primeru pre
cej težko delo.
KDO JE POSEBNO NADAR
JEN, BODO ODLOČALI PRED
VSEM TESTI

Na ta uspeh gotovo računa 
Slavko Cvetek iz Službe za 
vzgojnoizobraževalno dejavnost 
Univerze v Mariboru, ki je avtor 
razvojne naloge, katere naslov je 
vredno ponoviti: »Odkrivanje po
sebej nadarjenih študentov in nji
hovo vključevanje v posebne štu
dijske in raziskovalne programe«,

ker to že samo po sebi zveni hu
do neracionalno. Izhaja namreč iz 
primerjave s prakso dela z nadar
jenimi študenti v drugih državah, 
predvsem pa v ZDA, kjer pa. so 
razmere na univerzah bistveno 
drugačne, predvsem pa je med 
posameznimi univerzami in fakul
tetami več konkurence. Težko si 
je zato zamisliti, da se lahko ob
nese eno brez drugega.

Po omenjenih vzgledih bi tudi 
pri nas nadarjenost odkrivali 
predvsem s testi in to že od os
novne šole, manjšo vlogo pa bi 
igrali še rezultati zgodnjega razi
skovalnega dela. Kot ugotavlja že 
Cvetek, se ameriški testi pri nas 
ne bi obnesli, ker -p ri nas nekate
re v svetu uveljavljene zakonitosti 
ne veljajo povsem«. Tu navaja ra
ziskavo, ki je pokazala, da so 
imeli zelo nadarjeni študentje v 
prvem letniku približno enak 
uspeh kot manj nadarjeni. Cvetku 
kaže tudi pritrditi v ugotovitvi, da 
so tudi obstoječe štipendije za 
nadarjene zelo neprimerno meri
lo.

Kot preostala metoda identifi
kacije nadarjenih je študijski 
uspeh razkril, da je v druge in tre
tje letnike mariborske univerze 
vpisanih okrog 14 odstotkov ti
stih, ki imajo povprečno oceno 
nad osem. Tem študentom bi to
rej mariborska univerza v prvi fazi 
zagotovila posebno dobre študij
ske in raziskovalne pogoje, z 
možnostjo odsotnosti od preda
vanj, z mentorstvom, s hitrejšim 
polaganjem izpitov, z aktivnim so

delovanjem v pedagoškem in ra
ziskovalnem delu. V naslednji fazi 
pa bi nadarjene študente, kot 
sem omenila, imeli na podlagi te
stov opredeljene že ob samem 
vpisu, kasnejši testi in njihovo de
lo bi to le še potrdili.

Vendar si, žal, ni mogoče zami
sliti, kako bomo dejansko prišli 
do ustreznih testov. Ti, ki naj bi 
jih pripravili — strokovnjaki z uni
verze in skupnosti za zaposlova
nje — se namreč s svojim dose
danjim delom niso preveč prosla
vili. Predvsem so doslej pridno 
usmerjali učence in študente tja, 
kamor je bilo treba.

Zelo verjetno je torej, da bodo 
še naprej kot posebno nadarjeni 
»odkriti« pač tisti, ki se iz takšnih 
ali drugačnih razlogov na univerzi 
posebno trudijo, ostalim bo na
darjenost velikodušno spregleda
na. Verjetno se ti zato ne bodo 
preveč sekirali, kajti ponujene 
ugodnosti za nadarjene niso tako 
velike, kot se zdijo. Dejansko na
mreč pomenijo, da bodo na uni
verzi pač poleg mladih raziskoval
cev dobili še dodatno zastonjsko 
delovno pomoč, ob tem pa še 
družbeno priznanje. Nadarjeni 
študentje bodo sicer tudi imeli 
korist od raziskovalne prakse in 
hitrejšega študija, a vsaj po diplo
mi se bodo srečati z neprijetno 
resnico, da so pri zaposlitvi bolj 
odvisni od deficitarnosti stroke 
kot od svoje uspešnosti.

Vsekakor bi to akcijo lahko 
ocenili drugače, če bi univerza, 
nekaj bi gotovo lahko naredila 
mariborska sama, šla najprej v re
sno prenovo kakovosti dela na 
univerzi, zagotavljanje avtonom
nosti razvoja univerze in njenih 
delov. A do tega je, kot se zdi, še 
daleč.
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MARIBOR! ČE ŽELIŠ,
DA SE Tl IZPOLNIJO SANJE, 

SE ZBUDI. . .
»Ne da se živeti pri

jetno, če se ne živi pa
metno, niti se ne da 
živeti pametno, če se 
ne živi prijetno. Kdor 
ne zna živeti pametno, 
temu je prijetno življe
nje onemogočeno.«

Po zagrebškem vrvežu in 
dinamičnem življenju, je pri
hod v to lepo in čisto mesto v 
zgodnjih večernih urah pustiL 
vtis prave družinske idile.' 
Po skoraj popolnoma praznih 
ulicah tu in tam kakšen za-

O SLOMŠKOVEM SPOMENIKU,
KI BO STAL (PRAVZAPRAV SEDEL) SREDI MESTA

Natečaj je torej zaključen in ra
dovedni pubtakum je imel mož
nost. da si ogleda pnspele osnut
ke, ki so jih poslali sledeči avtorji: 
Marjan Drev. Metod Frtic, Andrej 
Grabovec, Nikola Perunovič. Vik
tor Plestenjak. Vojko Štuhec in 
Vlasta Zorko (2 osnutka). Pojavile 
so se tudi tri zamisli, kam posta
viti spomenik. V vsakem primeru 
seveda na Slomškov trg. ampak 
kam na trg, to je že bolj komplici
rano. Po eni verziji (kot je pred
stavljena na osnutku Metoda Frti- 
ca) bi morala pasti ena redkih 
fontan v Mariboru, in upati je, da 
tisti, ki o tem odločajo, niso nanjo 
niti pomislili. Meni osebno se zdi 
najboljša rešitev, predstavljena 
na Štuhčevem osnutku, po kateri 
bi spomenik stal nekako sredi li
nije, ki povezuje vhod v gledališ
če in stolnico (in bi bil s tem vi
den iz vseh možnih smeri prihoda 
na Slomškov trg razen z Rotov
škega trga), menda pa je največ 
podpore dobila rešitev, рлкагфпа 
na Grabovčevem osnutku, po ka
teri bi spomenik stal med vho
dom v škofijo in stolnico, kar pa 
bi utegnilo dodatno ovirati že ta
ko konfuzen promet na trgu.

Same osnutke bi lahko razdelili 
na -sedeče« (Drevov in oba os
nutka Zorkove), »stoječe« (Gra- 
bovčev, Perunovičev, Restenja- 
kov in Štuhčev) in »abstraktnega« 
(Frličev). Jaz osebno bi prisodil 
prvo nagrado Grabovcu, drugo 
(sicer tretjenagrajenemu) Pleste
njaku. in tretjo (sicer izbranemu 
in drugonagrajenemu) Drevu, 
medtem ko Perunovičevemu os
nutku (Slomšek, po katerem pla
zijo nedolžni otročički), ki je sicer 
najbližje cukreno oberkrajnerske- 
mu okusu »povprečnih Sloven
cev« (kot ga lahko rekonstruira
mo iz najpopularnejših mass-me- 
dijev). ne bi dal prehodne ocene.

Zanima me, po kakšnih kriteri
jih natečajne komisije prisojajo 
nagrade posameznim osnutkom, 
še posebej glede na dejstvo, da 
sicer razpisana prva nagrada ni 
bila podeljena. Tako -varčevanje« 
se mi zdi nepošteno do avtorjev, 
ki so poslali svoje predloge, in tu
di če bi bili ti vsi po vrsti totalno 
zanič, bi bilo možno določiti naj- 
man| slabega, torej najboljšega.

Kakorkoli že, osnutek, na pod
lagi katerega bo izdelan spome

nik, je izbran, in menim, da med 
vsemi razstavljenimi še najbolj 
ustreza nekakšni »kompromisni 
rešitvi« med umetniško kvaliteto 
in »ljudskim okusom«. Vzpodbud
no je da je bil izbran razmeroma 
mlad in manj znan avtor (čeprav 
mladost in »manj znanost« nista 
nikakršna kriterija), saj bi to ute
gnilo opogumiti mlajše ustvarjal
ce za sodelovanje pri kakem pri
hodnjem natečaju (znani so mi 
primeri mladih kiparjev, ki so ob 
podobnih priložnostih že vnaprej 
obupali).

In ko smo že pri »nekih prihod
njih natečajih« za kdo ve kakšne 
spomenike, imam konstruktiven 
predlog, kako jih speljati, da ne 
bo prihajalo do nepotrebnega 
vznemirjenja, natolcevanja ipd., in 
seveda nezadovoljstva lokalnega 
prebivalstva s spomenikom, ki je 
končno -namenjen« prav njim Po 
izteku prijavnega roka naj bodo 
razstavljeni vsi prispeli osnutki, 
obiskovalci razstave pa naj bodo 
na dovolj opazen način pozvani, 
da o njih zapišejo svoje mnenje. 
Natečajna komisija bi se bila nato 
dolžna seznaniti z zapisanimi

mnenji, ne pa jih tudi upoštevati 
(povsem možno je namreč, da bi 
glas ljudstva dal kakemu vrtnemu 
palčku prednost pred vrhunskimi 
umetniškimi dosežki), in izbrati 
dva najboljša, ter objaviti svojo 
strokovno obrazložitev, zakaj 
prav tista dva in ne katera druga.

Izbrana osnutka bi bila nato dolo
čen čas razstavljena (morda iz
menoma celo kot maketi v nara
vni velikosti na mestu, kjer naj bi 
stal bodoči spomenik), zaintere
sirano ljudstvo pa bi se med nji
ma odločilo na referendumu.

Komplicirano in drago? No, ja, če 
so spomeniki že namenjeni »ve
čnosti«, bi se veljalo potruditi, da 
bi bili vsaj na njenem začetku ko- 
likor-toliko »lastnina« tistih, ki nji
hovo postavitev v končni fazi fi
nancirajo.

DARINKO KORES-JACKS

pozneli član vzorne družine 
hiti v objem toplega doma.
Okna so popolnoma zamra- 
čena in samo ponekod je 
kakšno sramežljivo migetanje 
svetlih ekranov v meni prebu~ 
dilo bujno domišljijo, kaj vse 
se za temi tihimi in mračnimi 
zidovi intimno in nežno doga
ja.

Šele pozneje sem ugotovi
la, da nataliteta močno pada, 
da preti skorajda samopokop, 
ugasnjene luči pa najverjetne
je pomenijo slovensko var
čnost.

Po nekaj dneh v Mariboru 
sem spoznala, kako dejanska 
je resničnost o slovenski var
čnosti . . .  izložbe . . .  gledališ
če in kino dvorane so skoraj 
prazni. . .  o kulturni sceni ni 
ne duha ne sluha. . .  seveda 
pa vse to stane. Morda je na
paka tudi pri organizatorjih, 
ker se vse kulturne predstave 
dogajajo prav v času, ko so 
se cenjeni meščani odločili 
napolniti gostilne, da gostin
stvo ne bo propadlo. Saj niso 
krivi, ker se lastniki teh loka
lov niso spomnili kupiti kino
projektorja ali nimajo večjega 
prostora, v katerega bi lahko 
stlačili kakšno operno ali ba
letno skupino. Vse to kaže, 
da mariborski organizatorji ni
so niti sposobni niti predvidlji
vi.

Poglejte, kako krasno je to 
izpeljal STUK. Tam gre za pra
vo simbiozo kulture in kozar
ca. Ta hram mladih je napol
njen s prijetno glasbo, tako 
da je pravzaprav nemogoče 
slišati trkanje kozarcev in ste
klenic.

Zraven sem bila, ko so raz
pravljale razbeljene glave, in v 
klimaksu dokazovanja po 
spominu brskale izgubljene 
etnološke podatke. Slednjič 
so začeli z medklicom, da je 
rizling boljši od mariborčana

ali obratno, pa prišli do zgo
dovinskih velikanov, o katerih 
so razen imen, ki jih poznajo 
iz šolske čitanke, malo vedeli.

Spoznala sem, da je me
stno jedro, skozi katerega se 
zapelješ v nekaj minutah, raz
deljeno na nekaj vrst vina.

Vsa lepota tega mesta je po
polnoma v ozadju.

Nemoč se bere z lic nekaj 
entuzijastov, ki že leta posku
šajo mestu podariti lepoto 
kulturnega bogastva, mu 
predstaviti kulture drugih, a 
žal vedno naletijo na možgan
ske gube, polne pepela in 
pajčevine. Odsotnost kultur
ne vzgoje v tem mestu bi mo
rala vzpodbuditi nove zanese
njake, ki bi začeli najprej s te
čaji za avtogeni cerebralni 
trening, ali enostavneje: z 
možgansko telovadbo. Vem, 
da je to delavsko mesto, in
dustrializirana sredina, ne 
morem pa razumeti, da živijo 
in da se tudi prihajajoče ge
neracije učijo živeti izključno 
za goli obstoj, kot biološke 
enote, ki se v vsem svojem ži
vljenjskem ciklusu obnašajo 
kot navadne tovarne dreka.

Enostavno dolgočasno ži
vljenje, brez sprememb, 
ustvarjanja in učenja je rezul
tat navade, ki je zgolj druga
čno ime za umikanje.

Nekateri gredo za nami, 
če nas ne m ore jo  ujeti

prisegajo, da smo zašli.

LENKA JEMERŠIČ

POGLED NA MESTO 
Z NJEGOVEGA ROBA

bile že tudi superge, in zato
rej kar malce malomeščanski. 
Toda za šankom ali za masi
vno mizo v gostilni Novi svet, 
ki je dolgo domovala pod ne
pozabno sliko, na kateri čaka 
ribič z družinico ob ognju s 
ponvijo na plen, smo se imeli 
lepo. Prav tako v Ljudskem 
vrtu, kjer smo izkazovali 
skupno ljubezen vijoličastim, 
ali v hali B, v kateri smo navi
jali za Maribor 66. To, da njih 
čistke na ljubljanski univerzi 
niso zanimale, nas pa njihovo 
večno tarnanje, kakor da Lju
bljana izžema Maribor, prav 
tako ne, ni bilo pomembno. 
Bili smo mladi, polni življenja 
in — kar se nam zdi po
membnejše danes — polni 
cvenka. To so bila zlata, na
pihnjena sedemdeseta leta, 
ko sta se cedila med in mle
ko, ko se nam je zdelo, da je 
komunizem tik za vrati, da bo 
Maribor izložbeno okno na 
braniku pred gnilim kapitaliz
mom, ko smo objestno, kot 
se za prave Štajerce spodobi, 
zapravljali denarce na »wein 
strasse«, se norčevali iz ži
vljenja in zaradi že kar sme
šno nizkih cen pijače odkrivali 
»zlato jamo« v Vetrinjski in 
»diamantno« v Orožnovi ulici.

Kake tri sobote je od te
ga, ko me je Dravinec ulo
vil na levi nogi. Deževalo je 
in popoldne smo si lajšali z 
igranjem dartsa v novinar
skem klubu. Pir nam je le
po in vztrajno polzel navz
dol po griu, še avto ni 
vžgal, in s Saškom sva še 
malce potegnila v bifeju ki
na Udarnik in logično na
daljevala v Orlu. Ko sva si 
lizala rane z želodčkovo ju
ho za dvajset dinarjev, je 
nanesla beseda o mestu. 
Ujel me je v zanko, močno 
zategnil, in moral sem ro
diti tale pogled na Maribor 
z njegovega obrobja. Da 
se mi je maščeval za izgu
bljene igre s puščico, mi je 
šinilo šele naslednji dan, 
ko sem preganjal ma
čka . . .

Moja prva vez z mestom 
Marprug, tako so nas ga na
učili imenovati starejši, je bil 
veliki zeleni -pujček« Med 
Mariborom in Ptujem je vozil 
med tednom dvakrat, tja in 
nazaj, mi, starška deca. ki 
smo imeli to srečo, da smo 
odraščali ob glavni cesti ra
vno nekje na sredi med njima, 
se ga nismo mogli nagledati, 
tega avtobusa z velikim ril
cem, ki je včasih za sabo vle
kel še prikolico. Joj, kako 
smo zavidali delavcem »flug- 
vverka«, ko so izstopali iz nje
ga, potem pa jadrno zavili k 
Premzlu na dva deci. . .  Po
tem že ne more biti v mestu 
slabo, se je sčasoma zaleglo 
v otroški glavi trdno prepriča
nje, dasiravno sem od starej
ših nekaj slišal, da je v Mar-

prugu vse dražje kot na Ptuju. 
Ampak, ker se je slišalo tudi o 
tem. da so Polanci bolj stiska- 
ške sorte, vsaj Prekleci — ti
sti z druge strani Drave, tam 
od Vurberga in Svetega Marti
na, ki so ga novi oblastniki 
kot Šentjanž v Starše prekr
stili v Dvorjane in s čigar otro
ci smo se ljubeče družili na ta 
način, da smo se obmetavali 
s kamenjem — so radi dejali, 
da si Polanci dajo raje vrtati 
luknjo v koleno, kot da bi dali 
za špricer, takrat tega še ni
smo verjeli.

Da pa nas podeželane me
sto in meščani niso pretirano 
čislali, sem spoznal kasneje, 
najbolj kruto pa v srednji šoli, 
ko so nas šolniki takoj, nato 
pa še življenje, ukalupili v me
stne in vozače. Če bi bil deni
mo kulaški otrok, bi morebiti 
to vdano v usodo prenašal, 
ubogo delavsko paro pa bi 
me skoraj dotolklo. Kako ne 
bi trpel otrok socializma, ki so 
mu slikali nebesa na zemlji, 
njegov vsakdanjik pa je bil 
ukleščen med bahaštvom 
»paurov« in nadutostjo meš
čanov.

Ja, pa je vendarle prišlo tu
di leto, ko sta se vlogi mesta 
in podeželja enkrat zamenjali 
Ko so konec šestdesetih let 
odpirali novo elektrarno v Zla
toličju, prvo v bodoči verigi

dravskih kanalskega tipa, 
smo končno slavili Polanci. 
Pozabljene so bile vse zdra
he, tisti hektarji najboljše 
zemlje pa mizerne odškodni
ne, zaradi katerih so se kme
tje pridušali, da so jih v mestu 
znova nategnili. . .  Razpolo
ženja ni skalilo betonsko kori
to kanala, do vrha napolnje
nega z dravsko vodo, ki je su
rovo zarezal v najbolj plodno 
prst in polje umetno razklal 
na dvoje; še srd ribičev se je 
vsaj za hip umaknil velikemu 
zmagoslavju. Maribor namreč 
maršala ni videl! Vsi veliki me
stni gospodje so ga morali 
priti pozdraviti k nam! Hvale
žni smo bili slovenski politiki, 
ki je skrbela, da je ostala ma
gistrala luknjasta in hrapava 
kot od dela raskave kmečka 
roka, se muzali ob odločitvi, 
ko so tik pred dvanajsto na 
novo prevlekli cesto med Slo
vensko Bistrico in Rujem, da 
so lahko po njej kolesa čmih 
limuzin mirno tekla. Oh, kako 
sladko zmagoslavje . . .

Pa tudi sicer smo podeže
lani vedeli precej več o mestu 
kot meščani o nas. Če se je 
krompir prodajal za med, je 
pomenilo, da stoji mesto do
bro, kadar pa je v fabrikah 
škripalo, so se morali polan
ski kmetje pošteno potruditi, 
znajti in tudi podmazati, da so 
ga skozi stranska vrata pori

nili v menze. To, koliko občin 
deli Maribor in okolico, kdo je 
predsednik katere in politika 
nasploh, velika ali mala, Po
lancem ni bilo mar. Naj so bile 
občine tri, ena, ali pa šest, jim 
je bilo vseeno, saj so morali 
tako ali tako vse potrebno 
urejati na enem in istem me
stu, kupovali pa so še naprej 
tam, kjer je bilo najbolj poce
ni . . .

Ko sem prvič uzrl belo Lju
bljano, še bolj pa kasneje, ko 
sem se tam skušal bratiti s 
knjigo in učenostjo, mi je po
stalo za Mariborom kar malo 
žal. Nisem vzdržal do petka, 
ponavadi sem se že v četrtek 
popoldne postavil z drugimi 
Štajerci in Mariborčani v Čr
nučah v vrsto za štop, vrača
nja pa zavlačeval v ponedelj
ke. Tudi to, da je naša gene
racija navadila močvirnike na 
laški rizling, ljutomerčana, ha- 
ložana in janževca, ni moglo 
odtehtati čarov, ki jih je ponu
jal zame najmikavnejši triko
tnik: Orel—Šibenik—Novi
svet. Da, če so imeli genera
cije pred nami »ezl ek«, smo 
si mi spletli nam ljubo gnez
dece. Res, da so se mi zdeli 
Mariborčani še naprej malce 
naduti, stanovski kolegi, ki so 
študirali doma, kar preveč le
po oblečeni za leta, v katerih 
so v Ljubljani veljale za pravo 
zribane rifle, na pohodu pa so

Na mesto smo se hudovali 
samo še enkrat. Začelo pa se 
je pred slabim poldrugim de

setletjem, ko smo dobili leta
lišče, znova pa izgubili precej 
zemlje, saj so pričeli indu
strializirati tudi svet okoli Hoč 
in Bohove. Saj ne rečem, od 
začetka so bili Polanci na je
klene ptice nad svojimi glava
mi kar ponosni, češ, naj oni 
tam zgoraj vidijo, kaj se pravi 
obdelovati zemljo! Toda pra
vih poletov iz Maribora je bilo 
vse manj, glave Polancev pa 
vse bolj na pladnju. »Švicar
skim in avstrijskim »ler pube- 
com« v pilotskih kabinah pač . 
ne gre zaupati. . .  še na cesti X  
so novopečeni vozniki nevarni, 
kako bi ne bili ti v zraku?« so 
očaki modrovali, zaleglo pa 
seveda ni nič. In gotovo bo še 
hudič in pol, ko bodo zvedeli 
za načrte letališčnikov, da bi 
postali za dober del Evrope 
kar uradni učni center. Potem 
pa bi bilo že pametneje, da bi 
na tistih poljih še naprej rastel 
krompir.

Zaradi mesta, no, ne samo 
mesta, čeprav bodo seveda 
najbolj prizadeti kazali s pr
stom najprej nanj, rekoč, spet 
ste odločali namesto nas, se 
utegne razviti vojna kar med 
Polanci samimi. Avtocesta bo 
namreč požrla lepe kose 
zemlje na eni ali drugi strani 
kanala, saj očitno prave volje 
načrtovalcev, da bi jo speljali 
ob stari dravski strugi, ni. In 
Dravskemu polju se po kata
strofi s pitno vodo obeta nova 
dodatna nevarnost.

Kako naj bi torej njegovi 
prebivalci mesto ljubili bolj, 
kot je normalno, ali bolj, kot 
ga morajo?

VLADO PAVEO
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»KAPITALIZMA SE NI TREBA
BATI!«

Meja Mariboru sicer bolj 
škodi kot koristi. Iz notranjo
sti države se mu prikazujejo 
socializma učene trpeče po
trošniške duše. Zaradi bliži
ne meje si je prislužil pose
ben politični tretman. Mafij
ske skupine so tu zaradi ve
likih denarcev, ki se pretaka
jo po navadnim smrtnikom 
nevidnih kanalih, močnejše 
kot drugod. Handlati z ljudmi 
Mariboru nikoli ni bilo težko. 
Znal je tudi držati ljudi na 
kratko, ker naj bi to zagoto
vilo vsesplošni mir.

Bližina meje pa ni godila 
le velešvercerjem. Ljudje iz 
maloobmejnega pasu z Av
strijo, ki sega na severu do 
roba mesta, imajo čez mejo 
možnosti za zaposlitev. Ma
ribor, kamor so se vozili na 
delo, je postal preveč nego
tov in plačljivo premalo pre
pričljiv, da bi mu veljalo slu
žiti. V tovarnah v avstrijskem 
obmejnem pasu je mogoče z 
opravljenjem enostavnih fizi
čnih del zaslužiti veliko več 
kot dobijo pri nas ljudje z vi
sokošolsko izobrazbo.

Sogovornika Radko Brač
ko z Zgornje Velke in Ernest 
Husar s Trat se preživljata z 
delom v Avstriji. Prvi je po
vsem po predpisih zaposlen 
v tovarni usnja v Feldbachu, 
drugi pa je priložnostni dela
vec pri kmetu v Kicseku.

Radko Bračko se je lani 
zaposlil v tovarni usnja v Feld
bachu po cesti 37 kilometrov 
od mejnega prehoda Trate— 
Mureck (Cmurek). Prej je bil 
vodja skladišča v Palomi v 
Sladkem Vrhu. »Za zaposlitev 
v Avstriji sem se odločil iz
ključno zaradi plače. Pri nas 
sem imel ko t vodja skladišča 
tri tisoč dinarjev plače, v Av
striji pa sem že prvi mesec 
dobil sedem tisoč šilingov. 
Tam pa je  mogoče dobiti še 
več, odvisno je  kako delaš in 
koliko, kako zanesljiv si, re
den in podobno. Za delo pri 
stroju dobi slovenski delavec 
v naši tovarni od 7 do 8,5 ti
soč šilingov na mesec.

D elavci iz  jugoslovanskega  
maloobmejnega p as u  imamo 
p ri zaposlovanju v avstrij
skem maloobmejnem pasu 
prednost. Tovarnarji iz tega 
pasu smejo zaposliti neko 
število delavcev, k i se vsak 
dan od doma pripeljejo na de
lo iz sosednje države in se po 
službi odpeljejo domov. Takim 
delodajalec da le plačo, dru

gih skrbi z  njimi nima. Če te 
odpustijo, ne dobiš avstrijske 
podpore za brezposelnost, 
socialno in invalidsko s i zava
rovan, dajatve od bruto plače 
pa so za naše delavce 15 od
stotkov večje kot za avstrij
ske. Te odstotke odračunajo 
slovenskim delavcem od pla
če. Mi smo tako za isto delo 
15 odstotkov manj plačani kot 
avstrijski delavec.

— Kako ste dobili zapo
slitev v Avstriji?

»V tovarni so razpisali nate
čaj za delo. Za deset delovnih 
mest se nas je  prijavilo 200 
slovenskih delavcev. Izbrali 
so na podlagi poizvedovanja 
o delovnih kvalitetah posa
meznika. Najbolje je  bilo, če 
te je  priporočil kak tam že za
poslen dober delavec.

S Trat in okolice se nas vo
z i (peljemo se s tovarniškim 
kombijem, k i ga vozi eden od 
naših delavcev) na delo in z  
dela devet ljudi. V tovarni pa 
naj b i bilo deset odstotkov 
naših delavcev.«

V avstrijski tovarni dela ob 
tekočem traku. Lužene kože 
spušča v stroj, ki tem kožam 
strga maščobo.

»Delovni proces je  tako or
ganiziran, da nimaš možnosti 
za lenarjenje. Norma je  dolo
čena realno. Ni je  treba pre
segati, moraš pa jo  dosegati 
zaradi naslednjega delovnega 
procesa. Seveda se zavedam, 
da sem prišel tja delat, ne pa 
zabušavat. Delo fizično ni tež
ko, ker je  vse mehanizirano. 
Težje verjetno postane s ča
som zaradi monotonosti. Naši 
delavci sicer vse povprek 
šimfajo. To je  normalno, ker 
proletarec mora šimfat že za
to, ker je  proletarec. Ves ta 
odnos do dela pa je  povsem 
odvisen od razpoloženja in

počutja.
Težek je  prehod iz socializ

ma v kapitalizem. Težko je  na
enkrat b iti osem ur prisoten 
na delu in delati.

Za osnovno zaščito p ri delu 
je  tako dobro poskrbljeno, da 
b i p ri nas to imeli za potrato. 
Rokavice dobiš vsak dan no
ve, predpasnike tudi pogosto 
in podobno. Obrat je  nov, v 
njem je  svetlo in zračenje do
bro.«

Delajo od 7. do 15.30, od
11.30 do 12. ure je čas za ma
lico. Hrano si delavci prinese
jo od doma, ali pa jo poceni 
kupijo v tovarniški menzi (De- 
lamarisove ribe so tudi v trgo
vini enkrat cenejše kot pri 
nas, cenejše so tudi klobase).

»Dvanajst let sem p ri nas 
opravljal bolj komplicirano de
lo. Kaj naj rečem? V organizi
ranem sistemu je  boljše delati 
kot v socialističnem kaosu. 
Tam tudi odgovarjaš samo za 
svoje delo, p ri nas pa si lahko 
hitro igračka v najrazličnejših 
špilih. Če rečem malo bolj 
enostavno: lahko si kriv tudi, 
če se vratar ne more sprdnit. 
Tam nimaš opisov del in na
log. Delovodja te sicer lahko 
premesti kamor hoče, a vse 
je  v funkciji izboljševanja de
la. Odnos šefov do delavcev 
je  zelo korekten«

— Zakaj avstrijski tovar
nar jemlje na delo slovenske 
delavce?«

»Povpraševanja med av
strijskimi delavci za nekvalifi
cirana deta skoraj ni. Večina 
mladih Avstrijcev se šola. S 
srednjo šolo pa ne bo sprejel 
fizičnega dela, k i je  zanje tudi 
slabo plačano. Avstrijska pov
prečna delavska plača je  od 
12 do 13 tisoč šilingov. Av
strijci so raje trgovci, posred

niki in podobno. Slovenci ve
ljamo tam za dobre in zanes
ljive delavce. To, da smo iz 
druge države, ni nikakršen 
hendikep. Avstrijci, k i delajo 
ista dela ko t mi, so manj izo
braženi in tako ne morejo 
imeti večvrednostnega kom
pleksa. Osnosi so dobri.«

Ko je začel delati v Avstriji, 
ni znal nemško, a je vse tako 
enostavno, pravi, da ni potre
boval prevajalca. Če pa bi 
moral kaj razložiti, bi mu po
magali naši sodelavci. Med 
njimi so tudi taki, ki delajo v 
tej tovarni že okrog dvajset 
let.

Po letu dni dela v tovarni 
mu lastnik lahko odobri brez
obrestni kredit do 50 tisoč ši- * 
lingov tudi za leto dni. Lastnik 
to odloči brez kakršnihkoli 
vrstnih redov. Dopust imajo 
kolektivno mesec dni. Pred 
dopustom prejmejo eno do
datno plačo, da bodo imeli 
denar za počitnice in se na 
delo vrnili spočiti. Dodatno 
plačo dobijo tudi za božič. K 
zdravniku lahko gre (in otrok 
in nezaposlena žena tudi) v 
Avstriji in pri nas. V Avstriji je 
participacija za zdravstvo niž
ja kot v tistih občinah pri nas, 
kjer jo imajo.

»Sobote in nedelje so pro
ste. Če pa imajo naročila in je  
treba več delati, izveš vsaj tri 
dni prej. Za uro takega dela 
prejmeš 90 namesto običaj
nih 60 šilingov. Nadure pa ti 
izplačajo v štirih dneh«

Radko Bračko ne straši s 
kapitalizmom. »Vsi tisti pred
sodki, kako v kapitalizmu 
svinjsko izkoriščajo delavce, 
ki so nam jih vcepljali v glave 
v naših šolah, so votli. Kapita
lizma se — če je  soditi po 
mojih izkušnjah — ni treba 
bati.«

»Če več delaš, dobiš več 
plačano!«

Ernest Hudar s Trat; v po
nedeljek gre na delo v Avstri
jo in se v petek vrne domov. 
Tam je delavec na kmetiji.

»Zdaj je  mogoče dobiti do
sti del v Avstriji. Koliko slišim, 
je  povpraševanje po delavcih 
večje, kot je  število tistih, k i b i 
radi delali. Iz našega kraja nas 
hodi dosti tja delat.

Tretje leto delam v vinogra
du. Pri treh kmetih sem delal. 
Delam pač vse, kar je  treba. 
Sadil sem trse, šprical v vino
gradu, kosil travo, prešal, v 
kleti prelagal steklenice. Do 
tega kmeta, kjer zdaj delam, 
sem prišel povsem slučajno. 
Zmenjen sem bil z  enim dru
gim. Ko pa sem prišel na zbi
rališče, ga ni bilo. Delavca je  
iskal tudi ta kmet iz Kicseka, 
in šel sem z  njim.

Dela se v Avstriji zelo razli
kuje od podobnega deta pri 
naših kmetih. Pri nas se kme
tje vsega lotijo bolj na horuk. 
Delam od 7. do 17. ure. Ob 
pol sedmih je  zajtrk, ob 9.20 
malica, od 12. do 13. ure pa je  
čas za kosilo. Če je  treba, in 
se tako dogovorimo, delamo 
tudi do mraka. Ob veliki pole
tni vročini pa delamo zgodaj 
zjutraj in p ro ti večeru. Vse se 
je  mogoče zmeniti.«

— Kaj počnete po delu?
»Gledam televizijo, poslu

šam radio. Stanujem v isti hiši 
kot gospodar in njegova že
na, k i sta sama, njuna otroka 
namreč živita v Gradcu. Imam 
svojo spalnico. Ven zvečer ne 
hodim, ker je  v gostilnah 
predrago. Včasih se s šefom  
in ženo peljemo kam na izlet, 
na primer v Maria Zeli. Takrat 
večinoma oni plačujejo, pa 
jaz sem tudi tak, da ne pu

stim, da b i m i samo oni plače
vali zapitke.

Dobim 400 šilingov za dar, 
dela, ob tem da imam brez
plačno hrano in stanovanje. 
Večina, k i hodimo tako delat i 
Avstrijo, zasluži toliko. Več 
dobijo*tisti, k i znajo vozit, 
traktor. Ob trgatvi v jeseni 
nas plačajo s 50 šilingi na 
uro.«

Pove, da pozna človeka, ki 
je traktorist v našem Agro
kombinatu in dobi 3200 dinar
jev mesečne plače. Ta ves 
svoj dopust porabi za delo v 
Avstriji. S pridnim delom lah
ko tam namreč v desetih 
dneh zasluži 10 tisoč šilingov.

»V soboto in v nedeljo sem 
prost in takrat grem običajno 
nazaj v Jugoslavijo. V Avstriji 
imam vse, kar s i zaželim. Hra
na je  v redu. Perejo m i in lika
jo. So prijazni in sveti ljudje. 
Skupaj hodimo na Brač na 
morje. Lani smo bili tudi v Me- 
dugorju.

Imajo veliko gozdov in ob
delovalne zemlje, vinogradov 
pa je  blizu šest hektarjev.«

— Kako je mogoče dobiti 
tako delo?

»Vsak ponedeljek od 6. do
8. ure se postaviš na trg v av
strijskem Cmureku. Tja pride 
od 20 do 30 Slovencev iz ob
mejnega pasu. Tam se je  mo
goče tudi pogajati o ceni. Eni 
ponujajo 350 ali 400 šilingov 
za dan deta, drugi več. Veči
noma pridejo po delavce 
kmetje, nekateri pa potrebu
je jo  pomoč samo za nekaj ur, 
ali pa en dan. za taka dela, ki 
jih  sami nimajo časa ali noče
jo  opraviti. Naši delavci tudi 
velikokrat taktično čakajo, da 
se jim  bo cena povišala.

Pred dnevi sem slišal, naj 
bi avstrijski policaji nekaj za- 
jebavali na tej tržnici. Ker se 
je  bojda pojavilo veliko Ro
munov. Teh pa se Avstrijci 
bojijo«

Delavci kot Ernest Husar 
so bili vsak petek zvečer v 
gostilnah ob mejnih prehodih 
zelo zaželjeni. Konvertibilnost 
dinarja je  zanimanje zanje, ki
» pašaio devize, sicer zmanj- 

a. »Se vedno pa smo inte
resantni« pravi Ernest Husar. 
Devize se v teh krogih menja
vajo zdaj pač v razmerju s ši
lingom 1:1. Časi, ko so s pro
dajo deviz lepo zaslužili, so 
mimo. Morda se spet vrnejo!

»Na meji nimamo proble
mov. Našim miličnikom in ca
rinikom je  tako vseeno, ker 
samo prinašamo denar v dr
žavo, Avstrijci pa včasih tudi 
zajebavajo. S potnim listom 
ne moreš iti tja delat. Z  malo
obmejno izkaznico pa smeš 
it i samo 25 kilometrov v no
tranjost države in tam osta
neš največ pet dni.«

Ko je šel prvič delat v Av
strijo, ni znal niti besedice 
nemško. »Kako sem se spo
razumeval? So me pač roke 
bolele. Počasi pa se učiš in 
navadiš. V začetku je  bilo tre
ba tako samo delati, ne pa 
govoriti. Zdaj se že znam po
govarjati!«

Delati je mogoče vse. Naj
bolje so plačana zidarska de
la. Taki dobijo na uro tudi 150 
šilingov in dnevno zaslužijo 
1500 šilingov. »To so težka 
dela in taki morajo fejst dela
ti!« Eni dobijo hrano, drugi si 
jo morajo sami kupovati. 
»Preden sem prišel tja, sem 
velikokrat slišal, da naše de
lavce neusmiljeno terajo k de
lu. Koliko se pogovarjam s 
fanti, k i tudi tam delajo, se 
nobeden ni nevem kako pre
tegnil. Avstrijci niso tako su
rovi, ko t so pravili p ri nas. Če 
več delaš, dobiš pač več pla
čano.«

Slovenske delavce v Avstri
ji zelo hvalijo, ne pozabi pove
dati. Kmetje takih priložnost
nih delavcev seveda ne bi 
smeli imeti zaposlenih in se 
malo bojijo kontrol. »A kaj, ko 
je  delo, nimajo pa ljudi, ki bi 
delali. Avstrijec ne bo šel de
lat niti za 200 šilingov na uro! 
Nucajo nas!«

BOJAN TOMAŽIČ

»ČE VEČ DELAŠ, DOBIŠ VEČ
PLAČANO!«
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NAGRADNA UGANKA
POVEZANI MAGIČNI KVADRATI

Spodaj podpisani odbor štajerskih 
domoljubov odločno

PROTESTIRA
zaradi žaljenja nacionalnih čustev Štajercev s 
strani vseh starih in novih političnih strank, turi
stičnih o rgan izac iji Sloveniji, javnih medijev 
itd.

Izjavljamo, da so slogani kot »na sončni 
strani Alp« in »Slovenija, moja dežela«, ob 
hkratni uporabi lipovega lista kot nacionalnega 
simbola skrajno žaljivi in jih zato odklanjamo. 
Naj se z njimi zaradi nas kitijo Gorenjci, Močvir
niki in drugi ljubitelji lipovega čaja — za nas to
pla pocukrana vodica ne pride v poštev. Kaj 
nam pomaga sonce, če sije na gole skale. To
rej ne »sončna stran Alp«, ampak »sončna 
stran vinskih goric«, če že list, potem trtin, in 
ne lipov, in če že »moje«, ne »Slovenija, moja 
dežela«, ampak »Štajerska, moj vinorodni 
okoliš«!

Ker je znanstveno dokazano, da podneb

je, naklonjeno trti in vzgoji kvalitetnega vina 
enako blagodejno vpliva tudi na bistvene člove
ške determinante kot so dednost, okolje in 
zgodovinski moment, je več kot jasno, da smo 
prav Štajerci, ki vzgajamo daleč naokoli najbolj
ša vina, tisti, ki lahko relevantno zastopamo 
slovenstvo, z raznimi lipovimi listki in oberkraj- 
nerskimi bregovi pa si prvenstvo mimo vsake 
logike in zdrave pameti prisvajajo prebivalci ti
stih pokrajin, ki niti enega dostojnega vinogra
da ne premorejo, in so temu primerno malo
vredne človeške eksistence.

Zaenkrat protestiramo. Toda, če te v nebo 
vpijoče krivice ne bodo kmalu odpravljene, se 
bo tudi naša potrpežljivost nehala. Auf biks!

Za odbor štajerskih domoljubov 
v. d. predsednika 
Žeromil Sisinger

1. kvadrat: Srbečica; Neodločen izid pri šahu; Re
ka v SZ, tudi vrsta sladkovodne ribe; Urad, pisarna.

2. kvadrat: Srbsko moško ime; Zastarel izraz za 
vrvarja; Ime podpredsednika Zelenih Slovenije 
Gošnika; Trd sadež.

3. kvadrat: Raven; Reka v ZRN; Naloga, trening, 
vežbanje; Stara površinska mera.

4. kvadrat: Kanadski popevkar (Paul); Mesto na 
Poljskem (Gornja Šlezija, ok. 30.000 preb.); Mesto 
v Maroku (. . ,-es-Souk); Mesto na Švedskem, zna
no po smučiščih.

5. kvadrat (srednji): Mesto severno od Tokia; Vr
teči se del elektromotorja; Hunski poglavar (»bič 
božji«); Avtomobilsko krmilo; Madžarski pesnik 
(Janos, 1817—1882).

Izrežite in pošljite na naš naslov do 14 dni po izidu 
časopisa. Izžrebali bomo tri nagrade.

Rešitev prejšnje križanke
(vodoravno); Konstruktivizem; anatom, Rahela, I; 
L, trta, atol, Liz; ep, urnik, Vipava; M, Spa, N, aki, 
N; E, ie, Dob, oniks; Gdansk, silvanec; demolira- 
nje, Ake; Alison, Mo, C, Ren; N, TT, gram, ica.

Geslo: »Voli volijo vole!«

PIŠE IN UREJA 
GENERAL- 
RAZVODNIK 
RATOBOR 
JURIŠEViČ

MILITARISTIČNI KOTIČEK

Predrto započnem naš sed
mi po redu Militaristični koti
ček, koji bo posebno posve
čen Mariboru in užoj okolici, 
da opomnim na prejšnji, šesti 
po redu iz nove in sodobnije 
serije naših in vaših militari- 
stičkih kotičkov, kjer bilo je 
naglašeno, da treba vsaki po- 
jedinac da se maksimalno za- 
laže na področju odbrambe in 
zaštite. Pošto je Maribor me
sto tik ob državnoj meji on je

posebno ugrožen in bil bi kao 
prvi na udaru neprijatelja, ali 
dobra saradnja med naro
dom, narodno armijo in vsim 
organima in organizacija s 
područja družbene samoza- 
štite in SLO-a osigurava nam 
lahku noč in miren san.

Mada neki destruktivni ele
menti protive se širjenju mej- 
noga pasa na tisuč metrov 
(kar je, ako vršimo primerjavo 
z nekim drugim, celo manj 
ugroženim zemljama, pravza
prav še premalo, ali narodna 
armija zadovoljava se z mini
mumom potrebnoga, kako bi 
primerom vlastite skromnosti 
dokazala narodu kako se va
lja ponašati), širenje pasa ob
jektivno koristno je, kajti on 
omogočava efikasno zaščito

stanovništva mejnoga pasa 
ispred kriminalaca, ki tam be
žijo, a neki so od njih čak te
roristi odnosno protivjugoslo- 
venski elementi, in lokalno 
stanovništvo vsekakor je bolj
še zaštičeno pred njimi armi- 
jom nego nekim apstraktnim 
oblikama samoorganiziranja. 
Jačanje graničnoga pasa kori- 
sno in potrebno je tudi iz dru
gih razloga, med katerimi ne
ke ne morem nabrojiti, ker se 
radi o vojni tajni, ali od onih, 
ki nisu vojna tajna, dovoljno 
je da spomenem povečanje 
mednarodnega renomea na
še zemlje že samim činom 
njezine odlučnosti, da se efi
kasno zoperstavi ilegalnemu 
prelaženju naših meja.

Eden od bednih »argumen
ta« neprimernih protivarmij- 
skih elementa, je činjenica, 
da se že v sedajšnjih sto me
trih prekršitelji zakona često 
bili streljani, ali ti su argumen
ti podle laži in odražaju psi- 
hičko nezrelost odnosno glu-

post onih, koji take argumen
te iznose, pa se s toga njimi 
niti ne bi ukvarjali, ako ih ne bi 
prihvatili neki nastrani in ne- 
prijateljski orijentirani novina- 
ri, te neki političari, posebno 
oni separatistički in p ro tiju 
goslovanski. Širenje mejnoga 
pasa naime pomenilo bi bitno 
manj streljanja na meji, ker 
armija bi stručnim in tehni
čnim sredstvima potpomo- 
gnutom nadzorom granice že 
predno bi moglo priti do stre
ljanja hapsila in onemogoča- 
vala one, koji ilegalno prelaze 
mejo. Na ta bi način streljanje 
v večini primera bilo povsem 
nepotrebno, dok v zdajšnjim 
razmerama armija nima drugo 
izbiro nego da strelja, kajti 
poznato je, da dober sporti- 
sta sto metara preteče za 
okoli deset sekunda, a za to 
vreme vojnici bi njega trebali 
zaustaviti, in na žalost često 
jedini način je upotreba vatre- 
nog orožja.

Opravdano sem ogorčen

reakcijama nekaterih ljudi, ko
ji živijo in rade v pasu kilome
ter od meje, in koji sprečava- 
jo armiji da vrši potrebna me- 
renja in svoje redovne aktiv
nosti, koje so jako važne za 
teorijski in naučni rad. Naime, 
da bi delovala kako valja, ar
mija treba da poznaje vsaki 
kotičak zemlje, kojo brani, 
kajti to je jako važna pred
nost pred svakim agresorom. 
A pošto meja je še posebej 
ugrožena, logično je, da armi
ja nastoji baš mejno područje 
čim boljše izučiti in upoznati, 
kar nima nikakve veze predlo
ženim ali še ne izmenjenim 
zakonima, ampak spada v re
dovno aktivnost jedinica JNA.

Pošto sledeči, osmi po re
du iz nove in savremenije se
rije Militarističnih kotičaka iz
šel bo že po izborih v Sloveni
ji, on se bo izmed ostalega 
ukvarjal novo nastalo politič- 
ko situacijo, ali že zdaj upo- 
zoravam čitaoce, da tudi nji
hov glas na volitvama može

biti pomemben, a posebno 
svarim, da ne bi trebalo dati 
podrško onim političkim orga
nizacijama in strankama, koje 
so reakcionarno, protivjugo- 
slovensko in protivarmijsko 
nastrojene. Odnosno, ako pa
rafraziram Kardelja: človeku 
sreču ne more da da ni ena 
partija — nego treba da sre
ču sebi stvori sam pomoču 
narodne armije in progresiv
nih snaga v njej in izven nje, s 
posebnim obzirom na jačanje 
bratstva, jedinstva, socijali- 
stičkog samoupravljanja te 
naše aktivno miroljubive nes- 
vrstane zunanje politike.

14



Ш З Ж
m la d in s k iш  kulturni c e n te r

REZULTATI NATEČAJA 
ZA IZDAJO 

LITERARNEGA PRVENCA

Ш Ш 2
Literarni čas hitro teče. Maja 

letos bo naokoli že 365 dni, odkar 
sta Mladinski kulturni center Ma
ribor (MKC) in Katedra razpisala 
»natečaj za izdajo literarnega pr
venca v slovenščini avtorjem 
vseh spolov katerekoli starosti«.

Natečaj je bil namenjen piscem in 
piskam poezije, proze, dramatike 
in drugih poljubnih literarnih zvr
sti, ki skozi svoje delo izražajo 
odprt, zavzet, samosvoj, kritiški 
odnos do družbene stvarnosti in 
položaja svoie osebe v njej.

Do 31. 10. 1989 je na naslov 
Katedre prispelo kar 54 (štiriin
petdeset!) del. To obilico estet
skega gradiva je prebrala in pre
delala štiričlanska žirija, ki so jo 
sestavljali Andrej Brvar, Fran
ce Forstnerič (predsednik), 
Dragica Korade in Metka 
Pelc. V začetku marca letos je 
žirija po zadnjih pretresih nate
čajnega gradiva odločila o vrst
nem redu prispelih del. Po odpr

tju kuvert s šiframi se je izkazal 
naslednji vrstni red najboljših:

1. mesto: Jadranka Žiberna,
*Potrpežljivost 'ribe ali ponovni 
razkroj« (kratki roman) (šifra »Ne
vihta«)

2. mesto: M aja Novak, »izza 
kongresa ali umor v teritorialnih 
vodah« (detektivski roman) (šifra 
»Crime story«)

3. mesto: Darko Beljan, poe
zija (šifra »Belletrix«)

4. mesto: Marko Golja (šifra 
»Alf«), Dragan Potočnik (šifra 
»V ritmu menjavanja noči«), Kri
stina Trobec (šifra »Pismo z na
slovom in imenom«) in Bojana 
Kos (šifra »Who else but we 
t w o ...«)

Žirija je ugotovila, da večina 
del, ki je prispela na natečaj, izka
zuje visok literarni nivo in da se je 
z natečajem izkazala velikanska 
literarna subkultura, ki gravitira 
na Maribor. Na natečaj se je 
skupno prijavilo 46 avtorjev (6 od 
teh jih je poslalo po dve deli, 
eden celo tri) — največ iz Ljublja
ne (11), potem iz Maribora (10), 
Nove Gorice in Celja (po trije),

Kranja in Frama (po dva), Zagre
ba, Mežice, Lenarta, Črnomlja itd.

Zmagovito delo bosta MKC in 
Katedra izdala v knjižni obliki. Vsi, 
ki na natečaju niste uspeli, boste 
imeli novo priložnost na drugem, 
enakem natečaju, ki ga bo letos 
predvidoma spet razpisal MKC (o 
tem boste več zvedeli v dnevnem 
časopisju in literarnih revijah). Vsi 
udeleženci natečaja ste vljudno 
vabljeni na literarne večere in po
govore, ki jih vsako drugo ali tre
tjo sredo prireja »MKC ČRKA« v 
Galerii 88 v Orožnovi 2, Maribor.

MKC ČRKA bo poskrbela tudi za 
to, da bodo najboljša dela, ki so 
prispela na natečaj, predstavljena 
na radiu MARŠ, morebiti pa tudi v 
reviji Dialogi.

Razpisovalca natečaja čestita
ta prvim šestim, obenem pa se 
zahvaljujeta članom žirije (Andre
ju Brvarju, Francetu Forstneriču, 
Dragici Korade in Metki Pelc), da 
so s svojim zanesenjaškim in 
strokovnim delom omogočili iz
peljavo natečaja.

za MKC in Katedro: 
JOŽE KOS
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Republika Slovenija 
SKUPŠČINA MESTA MARIBOR 

IZVRŠNI SVET

Datum: 13/4-1990

Uredništvu časopisa 
KATEDRA
Tyrševa 23 
6 2000 MARIBOR

ZADEVA: Odgovor na vašo vlogo za finančno pomoč za posebno 
številko časopisa Katedra

V zvezi z vašo vlogo, naslovljeno na naš organ, ki smo jo 
prejeli 8. 3. 1990, in v kateri ste zaprosili za finančno 
pomoč v znesku cca 20.000 dinarjev, vam sporočamo sledeče:
Vlogo smo odstopili v proučitev Sekretariatu za finance 
občin in mesta Maribor. Sekretariat je v pripravah na obli
kovanje odloka o začasnem financiranju proračunskih potreb 
za obdobje od 16. 4. do 15. 7. 1990 ugotovil, po predhodnem 
usklajevanju z izvršnimi sveti skupščin mariborskih občin, 
da proračunska sredstva ne zadoščajo za planirane naloge, 
ki imajo svojo podlago v zakonih, sporazumih, dogovorih in 
drugih dokumentih. Zato je sporočil, da ni možnosti za ugodno 
rešitev vaše omenjene vloge, ki se nanaša na sofinanciranje 
posebne številke Katedre, saj za te in slične namene že do 
sedaj v proračunih občin in mesta ni bilo planiranih sredstev

Tovariški pozdrav!

Dostavljeno:
1. naslovu
2. arhiv

SEKRETAR IZVRŠNEGA SVETA 
Željko ORBANIČ

»Življenje in ustanove so sestavljene od neprestanega vzajemnega delovanja
organizm ov in okolice!«

MOČ ŽELJE -  ZA DRUGAČEN ŠTUK

NOVINARSKI KLUB MARIBOR, v če trtek , 19. aprila 1990, 
ob 18. uri

Predstavitev program a in paradigem dela te r zasnove novega Štuka Zborovanje tria 
»Fotrov«, kandidatov za program sko prenovo Š tudentske komune

Prava moč, s katero bi se morali zoperstaviti stvarem, kot posebne in samostojne edinke, je 
moč želje. V tej želji preprosto ne bi mogli več sprejeti svet kot tak, stvarnost obstoječega 

stanja, am pak bi m aterijo  bistvovanja in eksistenco  podredili svojim zakonom .

FERROMOTO
EXPORT - IMPORT, TEHNIČNA TRGOVINA. PROIZVOD
NJA SERVISI. MARIBOR. n sub o.

2 Д Х Г Д М  MARIBOR
o. sub. o.

Ф
NOVI ŽIRO RAČUN PRI SDK MARIBOR 

51800-601-22342

T E L E F A X : ( 0 6 2 )  4 1 3 - 3 6 8

FERROMOTO 

Prodajno servisni center ZASTAVA

vam nudi:

— avtomehanske, avtoelektričarske, avtokleparske in avtoličarske storitve 
osebnih motornih vozil ZASTAVA—FIAT, BMW, VW—AUDI in lahkih 
tovornih vozil ZASTA VA—iVECO,

— optične preglede podvozja osebnih motornih vozil,

— tehnične preglede in podaljševanje registracij osebnih motornih vozil in 
motornih koles,.

—  vleko osebnih motornih vozil,

—  pranje osebnih in kombiniranih motornih vozit na avtomatski pralni stezi,

—  prodajo avtomobilskih rezervnih delov iz programa ZASTAVA—FIAT,

— prodajo osebnih in tovornih motornih vozil ZASTAVA,

— nakup in prodajo rabljenih osebnih in tovornih motornih vozil,

— - Rent-a-car,

—  prodajo in mešanje uvoženih dvokomponentnih avto lakov in metaI lakov.

I

mmmm

M Ariborski
Radio
Študent

Vsi, ki mislite, da imate svetu kaj povedati, napočil je vaš 
trenutek! Mariborski Radio Študent — MARŠ vabi vse, ki še 
mislite s svojo glavo, na

SPIKERSKO AVDICIJO!

Popijte kakšno jajce in zamarširajte v soboto, 21. aprila 
1990, ob 9. uri zjutraj na Gosposvetsko 87/b, v klet VI. 
študentskega doma.

Dovolj je pogovarjanja s samim seboj. Čas je, da svet 
izve tudi vašo resnico!

Marširajte z Marševci — ne boste dobili žuljev!

Prireditve ob 40-letnici šole

VELIKI JUBILEJNI PLES 
II. GIMNAZIJE MARIBOR

v soboto, 21. aprila 1990 od 21. ure 
dalje

v prostorih SNŠ Miloša Zidanška

Vabljene vse generacije 
maturantov!

V  Dvorani Tabor bo dan prej zabavna 
prireditev

II .  G IM N A Z IJ A  M A R IB O R U .

študentski čas opit Katedra
Tyrševa 23 
62000 Maribor 
Telefon (062) 212 004 
Številka žiro računa 
51800-6/8-81846

Ustanovitelj in Izdajatelj:
Univerzitetna konferenca ZSMS 
Maribor

Predsednica časopisnega 
sveta:
Dragica Korade

Katedra izhaja ob podpori 
Družbenega dogovora o 
financiranju; mladinske 
periodike vSIoveniji.

Uredništvo: Danilo Vezjak 
(glavni urednik), Sašo Dravinec 
(odgovorni urednik), Jasmina 
Vidmar, Peter Tomaž Dobrila, 
Rajko Muršič, Darinko 
Kores-Jacks, Miro Lenič

Naslovnica:
Didie Šenekar
Tehnična urednica: Snežana 
štabi
Lektor: Boris Svetel 
Vodja prodaje: Boris Strmšek

Tisk GZP Mariborski tisk

Cena posameznega izvoda 
5 din

Polletna naročnina znaša 
30 din, za pravne osebe 
60 din, celoletna naročnina 
za tujino 30 DEM oziroma 
enako vsoto v drugi valuti.

Oproščeno temeljnega 
prometnega davka po sklepu 
št. 421-1/70 z dne 11. 1. 1970

Uradne ure: razen v soboto in 
nedeljo vsak dan med 11. in 
13. uro.



»MARIBOR JE FULL BOMBA«

Maribor je full bomba
eko — endo — ekso bomba
onko — nervo — travma — kom a. . .

. . .  na dravskem kotlu 
čepi pokrov,
preži gigant težke industrije.
In mi smo v kotlu, 
ki je na ognju 
nuklearne katastrofe.

Na oazi v asfaltni bazi 
pocrkane ribe 
v dušikovem aspiku.
Kristalni izviri polifosfatov 
gasijo grla silikatov.

Maribor je fu ll. . .

Spet smo na cesti 
brez dela in jesti.
Povsod kadavri 
in kupi kosti.
Igrati tam-tame 
in žreti ljudi, 
to je zdaj moda — 
pa dajmo še mi.

Jasna nam je gesta 
vsi na svoja mesta 
v vrsto, ki se vije 
na oltar predelovalne industrije

Maribor je full bomba 
eko — endo — ekso — bomba 
onko — nervo — travma — koma 
Maribor je full bomba!!

Peter Andrej

LENO POPOLDNE 

V MESTU POLETI

Meko prodaja revije v trafiki.
Jana sedi v parku s starimi friki.
Ksenja nataka tekilo v bifeju.
Poki se zakaja na javnem Wc-ju.

Cigani molčijo zbrani ob kavi.
Psi se lovijo v travi ob Dravi.
Mačke imajo piknik v kesonu.
Mija posluša Bacha na balkonu.

Pri Ančki balinajo za vino.
Vojaki stojijo v vrsti za kino.
V centru na terasi štirje asi:
»Kakšni časi, kakšni časi...«

Leno popoldne v mestu poleti.
Mirno popoldne v mestu poleti.
Vroče popoldne v mestu poleti.
Prazno popoldne v mestu poleti.

Ti stopaš v krilo, v čevlje, po stopnicah, 
odhajaš skozi sonce na ulicah.
Jaz se gugam za roleto že od sobote, 
gledam v nedeljo iz odlične samote;

v dvoriščih ob cestah meščanski dolgčas, 
kot da živijo kure namesto nas. . .
Ko bomo nekoč nekje umrli, 
bo mogoče zadnje, v kar bomo zrli

leno popoldne v mestu poleti,
mimo popoldne v mestu poleti, 
vroče popoldne v mestu poleti, 
prazno popoldne v mestu poleti. . .

Bojan Sedmak

LENT 1980

LENT OSTAJA GETO POZABLJENIH 
LENT V DRUGAČNI KOŽI ŠTIRISTO ROK 
PLASTIČNA OGLEDALA ZELENOMODRA OČALA 
SANDOKAN IN MATE PARLOV 
MARIBOR OBRAČA GLAVO STRAN

LENT OBUT V OPANKE PRASVETOV 
NA VSEH RAZGLEDNICAH JE PUST IN MRTEV 
SAMO ARHITEKTURA BREZ DUŠ IN BREZ

PR H R I F MOV

LE KUP OTROK NA BREGU DRAVE 
MARIBOR OBRAČA GLAVO STRAN

LENT NEPISMEN IN NEZNAN 
LENT NEVAREN IN PUAN 
SAMO ARHITEKTURA PLASTIČNA OGLEDALA 
MARIBOR OBRAČA GLAVO STRAN 
MARIBOR OBRAČA GLAVO STRAN

ko delo rešuje revne sloje, 
plot varuje srednje sloje, 
Maribor pa kima

ter za šankom in TV-jem, 
med službo, banko in WC-jem 
mestoma prdi,

da vohec vohca v zadek gleda. 
Da ne izbruhne rdeča zmeda. 
Maribor pa rdi.

Tu vsak potegne, kar mu dajo 
domki, avti in tovarne. 
Skratka, kar smrdi.

Zemlja se počasi ohlaja. 
Svet odhaja v božjo mater. 
Maribor pa spi.

MARIBOR PA PA
(song o odhajanju iz leta 1984)

Maribor je fant od fare. 
Mama Drava je zvodnica. 
Ata so pa Pohorje.

Nova vas je v puberteti.
Grajski trg redi golobe. 
Industrija se razvija.

Tu čas in prostor sta potrata. 
Šefa imajo vsaka vrata. 
Oblasti pa skoraj ni.

Le banda bandi se odziva. 
Včasih vlada brez priziva. 
Včasih pa znori.

Tu polkmet do kmeta družno poje: 
»To je naše. To pa moje.
Tl pa tu zdaj pij!«

In če si zraven, si pač zraven. 
Če pa nisi, te pa ni.
In daj, prosim, mir,

Ko je bog odšel iz raja, 
je dobro vedel, kaj hoče raja. 
Maribor, pa p a . . .

Bojan Sedmak
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